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ORDRE DEL DIA 

A) Aprovació de l’acta de la sessió de constitució del 14 de setembre del 2023. 
 

B) PART INFORMATIVA  
1. Despatx d’ofici. 
2. Informe de Regidoria. 

 
C) PART DECISÒRIA 

1. Pla especial urbanístic integral per a la regulació de l’equipament sanitari 
assistencial a l’església de la Casa de la Misericòrdia del carrer Montalegre, 4 al 
barri del Raval i inclusió al Pla especial de protecció del patrimoni arquitectònic del 
nou element “Església de la Casa de la Misericòrdia” al Districte de Ciutat Vella. 

2. Pla especial urbanístic per a la regulació dels dipòsits antiinundació i antidescàrrega 
del sistema unitari a Barcelona. 

3. Modificació puntual dels Plans especials de protecció del patrimoni arquitectònic, 
històric i artístic de la ciutat de Barcelona .  

4. Pla especial integral i de millora urbana per a la regulació de l’equipament de la seu 
històrica de Correus a Barcelona.  

5. Pla especial urbanístic per a la implantació o ampliació d’equipaments funeraris a la 
ciutat de Barcelona. 
 

D) PART D’IMPULS I  CONTROL 
 
a) Proposicions 

 
1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú perquè, 

- atès que, el soroll és el segon factor ambiental que més impacta en la salut de la 
població, just per darrere de la contaminació de l'aire; 

- atès que, segons l’«Estudi de valoració de l’impacte del soroll procedent de les 
activitats relacionades amb l’oci nocturn sobre la salut de les persones a Ciutat 
Vella» (Agència de Salut Pública de Barcelona) de 2017, s’identifica que Ciutat 
Vella és el districte amb més població exposada al soroll de l’oci nocturn; 

- atès que, les guies de soroll ambiental de l’OMS del 2018 inclouen per primer 
cop els efectes sobre la salut de l’oci nocturn; 

- atès que, segons l’estudi «Soroll ambiental i salut a la ciutat de Barcelona» 
(ASPB) de 2021, es recull que Ciutat Vella és el districte on més gent considera 
que el seu barri és sorollós i que el seu habitatge té sorolls de l’exterior; 

- atès que, en data 23 de maig de 2023 s’aprovà inicialment el Pla específic de 
reducció del soroll en l’àmbit tensionat en horari nocturn al carrer Miquel Pedrola 
i Alegre i la zona d'Allada Vermell i entorns, sense constància de que el procés 
de tramitació administrativa hagi finalitzat i les ZATHN hagin entrat en vigor; 

- atès que, des de l’estiu de 2022 el Districte de Ciutat Vella es va definir un espai 
de trobada específic per atendre les inquietuds veïnals entorn al descans veïnal; 

- tenint en compte totes aquestes raons és necessari reduir el soroll nocturn a 
alguns punts de la ciutat, especialment al districte de Ciutat Vella, on s’acumulen 
els percentatges més elevats de població exposada a aquest tipus de soroll i on 
hi ha més percentatge de població que percep soroll dins l’habitatge; 



el plenari del Districte acordi: 
- refermar el compromís amb el descans veïnal i el desenvolupament de mesures 

per a la seva garantia i la protecció de la salut dels veïns i veïnes; 
- que es finalitzi la implantació de les Zones Altament Tensionades en Horari 

Nocturn (ZATHN) aprovades inicialment (23 de maig de 2023) al carrer Miquel 
Pedrola i Alegre i la zona d’Allada Vermell i entorns. I que s’informi en el  plenari 
d’octubre del seu estat d’implantació; 

- que s’instal·lin més sonòmetres a les zones de sensibilitat acústica alta i 
moderada definides en el mapa de soroll de Barcelona per avaluar-ne el soroll i 
la definició de possibles noves ZATHN, i 

- que en el proper trimestre es convoqui la taula de soroll i el Consell de Salut, per 
informar als veïns, veïnes i grups de l’oposició del desplegament de les mesures 
i accions. 
 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atès que a Barcelona es produeixen 1502 ocupacions amb finalitats 

delinqüencials anuals, segons fonts dels Mossos d’Esquadra; 
- atès que els grans tenidors, com la SAREB entre d’altres, compten amb més de 

700 pisos a Barcelona, i és conegut que no se’n fan càrrec i que aquest 
deixament de funcions, fa un efecte crida a les ocupacions amb finalitats 
delinqüencials; 

- atès que aquest fenomen, a banda de la seva il·legalitat, és en part  responsable 
de problemes de convivència i seguretat al districte, 

el Govern del Districte actuï decididament, amb la detecció d’aquests immobles, 
denunciant davant la Fiscalia Superior de Catalunya i emeti instruccions específiques, 
als serveis dependents de l’Ajuntament de Barcelona, per combatre amb més eficàcia 
les ocupacions amb finalitats delictives; es coordini amb els cossos de seguretat i 
treballi conjuntament per agilitzar el desmantellament de les ocupacions amb finalitats 
delinqüencials als barris de Ciutat Vella i actualitzi el ja existent cens d’habitatges buits 
per tal de poder elaborar un Pla Integral, consensuat per la majoria de forces 
municipals, per entre d’altres lluitar contra les màfies i els grups organitzats que 
promouen les ocupacions per realitzar les seves activitats delictives i, instar als 
propietaris i grans tenidors a mobilitzar el seus habitatges buits, i doni ple suport, amb 
tots els elements al seu abast, i intervingui quan sigui necessari, a aquelles comunitats 
de veïns amb perfils més vulnerables i castigades per aquesta pràctica.  
 
3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  

- atès el tancament de comerços de proximitat al districte de Ciutat Vella i 
l’obertura de nous establiments vinculats al turisme, com poden ser les botigues 
de conveniència; 

- atesa la preocupació dels comerciants sobre els preus del lloguer que provoca el 
tancament de molts locals per assumir les despeses; 

- atès que les condicions dels barris que conformen el districte, no sempre són 
favorables per la supervivència del comerç de proximitat; 

- atesa la transformació de l’oferta gastronòmica d’alguns punts del districte,  
basada en la desaparició de la restauració tradicional i la substitució per 
franquícies de menjar ràpid o restaurants destinats al turisme; 



- atès que, com ja ha passat al barri Gòtic amb un monocultiu de comerç enfocat 
al turisme, la desaparició del comerç de proximitat dificulta les compres diàries i 
l’arrelament del veïnat al barri; 

el Govern Municipal del Districte de Ciutat Vella i Barcelona, al consell de dinamització 
econòmica i comerç, treballi en col·laboració amb tots els eixos comercials, mercats 
existents i actors implicats dins la dinamització econòmica i comercial del districte, per 
evitar la proliferació de comerços de baixa qualitat, destinats al turisme o menjar ràpid, 
ajudant així a la supervivència del comerç i restauració de proximitat, tradicional i 
singular.  
 
4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè,  

-  atesa la creació de la plataforma “No a la Copa Amèrica” i donada la falta d’una 
campanya explicativa de les oportunitats i avantatges que aquesta suposa, 

en el termini d’un mes es realitzi un pla de comunicació adreçat als veïns del districte 
donant a conèixer les oportunitats i avantatges que suposa aquest esdeveniment 
esportiu. 
 
b) Precs 

 
5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú perquè,  

- atès que han aparegut diverses informacions relatives a la caducitat dels 
expedients sancionadors de desenes de terrasses al districte de Ciutat Vella les 
darreres setmanes, expedients que estableixen la seva retirada degut als 
reiterats incompliments de la normativa, amb més de cinc infraccions greus i molt 
greus; 

- atès que aquesta decisió de deixar caducar els expedients de retirada de 
terrasses ha provocat la indignació dels veïns i veïnes de Ciutat Vella que 
pateixen les conseqüències de l’ocupació irregular de la via pública, 
l’incompliment d’horaris i l’afectació en la seva vida quotidiana; 

- atès que la tasca inspectora de la Guàrdia Urbana de Barcelona i dels serveis 
d’Inspecció del Districte de Ciutat Vella i de l’Ajuntament de Barcelona ha estat 
exemplar en els darrers anys, vetllant pel compliment de la normativa i sent 
proactius i empàtics amb la voluntat de prioritzar la salut i el descans veïnal 
davant les activitats econòmiques desenvolupades de manera irregular per 
alguns restauradors; 

- atès que l’Ordenança de Terrasses de Barcelona estableix en l'article 56 relatiu a 
Inspecció i control que “l’acció inspectora municipal la duen a terme les persones 
al servei de l’Ajuntament que exerceixen l’acció d’inspector i que tenen la 
consideració d’agents de l’autoritat per i pels membres de la Guàrdia Urbana”. I 
en l’article 57 relatiu a les actuacions administratives que “si el resultat de la 
inspecció constata irregularitats, l’òrgan competent, després de valorar la 
incidència que tenen en la seguretat de les persones o els béns o en la 
convivència entre els ciutadans” es podrà “ordenar el tancament o la suspensió 
de la llicència de terrassa i la retirada dels seus elements”; 

- atès que l’Ordenança reguladora del procediment sancionador de l’Ajuntament 
de Barcelona  estableix en l’article 14 relatiu a la caducitat que “la declaració de 
caducitat i arxivament de les actuacions no comporta la prescripció de les 
infraccions i sancions”. 



el govern municipal desenvolupi les accions necessàries per garantir el compliment de 
les sancions de retirada de terrasses dels grans incomplidors de la normativa de 
terrasses; garanteixi la independència de les actuacions dels funcionaris públics en 
relació amb els procediments d'inspecció i sanció; informi de forma detallada, a través 
del preceptiu Informe de Regidoria, de les actuacions d’inspecció i sancions portades a 
terme en el període entre plenaris, i impulsi els plans d’inspecció que es van 
desenvolupar en els dos mandats anteriors com a eina fonamental per garantir el 
compliment de la normativa i de la vida veïnal, defensar la salut i la seguretat en l'espai 
públic. 
 
6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  

- atesa la importància de l’emblemàtic Mercat de Santa Caterina pel barri de Sant 
Pere, Santa Caterina i la Ribera; 

- atesa la singularitat d’aquest Mercat, que ve donada per l’atractiu de la seva 
arquitectura, obra d’Enric Miralles y Benedetta Tagliabue, amb la culminació de 
la seva coberta de mosaic pensada com un gran mantell multicolor  homenatge a 
Antoni Gaudí; 

- atès que és un mercat que sempre ha destacat per la qualitat i varietat dels seus 
productes i que és pol d’atracció econòmica pel barri; 

- ateses les dificultats d’accés que estan tenint, des de fa mesos, els venedors i 
clients del Mercat i entorns, a conseqüència de les obres de reforma de Via 
Laietana, que ara es veuen empitjorades amb la segona fase de les obres; 

- atès que la gestió de les obres no s’està fent amb la suficient diligència i 
planificació. No es preveu facilitar el pas dels vianants i vehicles d’una manera 
més còmode i fàcil els caps de setmana, festius i èpoques especials com pot ser 
el Nadal, etc.  

- atès que no hi ha una campanya d’informació adequada de com accedir al 
mercat, no tan sols als entorns si no a tota la ciutat donat que al mercat i al 
comerç dels entorns de Santa Caterina hi acudeix (o hi acudia abans de les 
obres) gent de tota la ciutat i també d’altres municipis; 

- atès que aquestes dificultats d’accés estan significant una baixa molt important 
en la facturació dels venedors del Mercat ja que una gran part de compradors 
accedia en vehicle privat; 

- atès el nombre de parades tancades i que la seva ubicació a les entrades del 
mercat resta incentius per entrar a comprar, 

- i ateses les necessitats de reformes que li cal al Mercat lligades també a la 
solució que cal donar a l’espai de les parades buides. 

el Govern Municipal posi en marxa un pla de xoc econòmic per al Mercat de Santa 
Caterina i  entorns que inclogui ajuts pels venedors, pels prejudicis de les obres de 
llarga durada, així com la remodelació i posada en marxa urgent de l’espai de parades 
buides, de comú acord amb l’Associació de Concessionaris del Mercat de Santa 
Caterina. 
 
7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  

- atesa la concentració de terrasses que pateixen algunes zones de Ciutat Vella 
que desemboquen en molèsties al veïnat i contribueixen a una alta ocupació de 
l’espai públic; 



- atès que el mes de març es van denunciar almenys 19 articles de l’actual 
ordenança de terrasses que s’estaven incomplint de forma sistemàtica a 
diferents barris de la ciutat; 

- atès que el desembre de 2022, ERC va ser l’únic grup municipal que va votar en 
contra de la modificació de l’ordenança de terrasses promoguda pel govern de 
Barcelona en Comú i el PSC, 

- i atès que zones com La Rambla, Joan de Borbó, el Carrer del Rec, són espais 
únicament destinats al turisme de la ciutat i acaben privatitzant l’espai públic del 
nostre districte; 

el Govern del Districte de Ciutat Vella doni explicacions del motiu pel qual s’han deixat 
caducar 33 expedients de retirada de terrasses a Ciutat Vella i continua promovent un 
model de massificació i privatització al centre de Barcelona. 
 
8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè,  

- atès que la neteja es una de les principals preocupacions dels nostres veïns; 
- atès que és necessari actuar sobre les papereres basculants, donat que les 

gavines s’hi recolzen i el seu pes les fa bascular, caient la brossa a la via pública,  
el Govern Municipal resolgui el problema de les papereres basculants i tornar a 
instal·lar les que en el seu moment van ser retirades en el districte. 
 

c) Preguntes 
 
9. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú.  
 

- Atès que Barcelona té una llarga trajectòria de lluita veïnal i social, que en moltes 
ocasions al llarg de la seva història ha estat canalitzada a través dels òrgans i 
processos de participació institucional de la ciutat; 

- atès que l’Ajuntament de Barcelona, en el mandat passat, va promoure la 
primera edició dels pressupostos participatius, una nova eina de participació 
ciutadana que va posar a disposició de la ciutadania 30 M d’euros de les 
inversions municipals en els deu districtes de la ciutat, que va suposar un import 
de 3,4 M d’euros a Ciutat Vella i que va comptar amb quasi 20.000 vots emesos 
al Districte; 

- atès que l’aposta clara per enfortir la participació ciutadana, fent-la partícip en les 
decisions de la ciutat i en el debat públic, va posar de manifest l'interès de la 
ciutadania en voler participar en el canvi de model de ciutat reclamant més verd, 
més espais de joc i més carrils bici; 

- atès que el Plenari Municipal de maig de 2022 va aprovar un acord per 
unanimitat, a proposta del Consell de Ciutat, que ratificava “el compromís amb la 
millora de la qualitat democràtica i la participació en la ciutat”, així com “garantir 
la continuïtat dels Pressupostos Participatius, independentment de qui sigui el 
proper equip de govern”. La iniciativa també instava “al pròxim govern a acabar 
els projectes que puguin quedar pendents pel següent mandat”; 

- atès que en els darrers mesos hem vist com alguns projectes seleccionats pels 
Pressupostos Participatius han estat cancel·lats de manera unilateral pel govern 
municipal tot i haver estat seleccionats i haver complert amb tots els tràmits 
pertinents, 

quin és l’estat d’execució de les obres i el calendari previst dels projectes següents? 



- Enjardinem el Raval. 
- Posem en valor la muralla romana. 
- Creem més àrees de joc infantil al Raval. 
- Pacifiquem l’entorn de l’escola Collaso i Gil. 
- Reduïm les barreres arquitectòniques al Raval/Pacificació carrer Sant 

Antoni Abat. 
- Creem un carril bici al passeig Joan de Borbó. 
- Instal·lem una boia per mesurar l’acidificació del Mediterrani. 

 
Sol·licitem còpia per escrit de tota aquesta informació.  
 
10. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat. 

- Atès que els habitatge tutelats per a la gent gran ubicat al carrer dels Pinzón 6, 
del barri de la Barceloneta, pateix des de fa un temps un accés deficitari a l’aigua 
calenta; 

- atès que la causa d’aquesta disfuncionalitat és coneguda: les plaques solars que 
abasteixen d’energia la finca estan malmeses; 

- atès que la nostra formació, el març passat durant el mandat anterior, va 
denunciar la manca de seguiment del cas per part del consistori; 

- atès que vam poder constatar in situ durant el mes de juny d’enguany, que les 
incidències en l’abastiment d’aigua calenta no havien estat solucionades, 

quin seguiment ha fet el Govern Municipal de les actuacions dutes a terme per restablir 
l’accés a l’aigua calenta i el correcte funcionament de les plaques solars dels 
habitatges tutelats esmentats. 
 
11. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 

- Atès que als pressupostos de 2021 es van pactar una partida pressupostària de 
2.638.031€ milions per fer actuacions al districte de Ciutat Vella; 

- atès que hi ha obres com Can 60 o el Borsí que encara no estan finalitzades i 
que han patit diversos endarreriments en la seva execució; 

- atès que són espais que permetran als veïns de Ciutat Vella fer vida comunitària, 
com l'espai per a joves de Can 60, 

- atès que la sobresaturació de l'espai públic de Ciutat Vella provoca que sovint 
els veïns ens sentim expulsats i no tinguem espais on trobar-nos, 

quin és l’estat actual d’execució dels pressupostos i obres als equipaments de Can 60 i 
el Borsí que van ser pactats el 2021 amb el Grup Municipal de Districte d’Esquerra 
Republicana de Catalunya? I quin és el calendari de finalització d'obres i obertura al 
públic dels dos equipaments?  
 
Demanem que també es passi la resposta per escrit.  
 
12. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP. Pel que fa a 

les dependències ocupades anomenades “Antiga Massana” situada a la plaça 
Gardunya, quina és la posició del Govern Municipal sobre l’espai ocupat a la plaça 
de la Gardunya, conegut com “Antiga Massana”, i quines actuacions te previstes 
dur a terme i en quin termini? 

 
d) Seguiment de Proposició 



 
e) Seguiment de Prec 

 
E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

 
El proper 25 de novembre, commemorem el  Dia internacional per a l’eliminació de la 
violència envers les dones.  
El 1999 Nacions Unides, va escollir aquesta data per commemorar el violent 
assassinat de les germanes i activistes polítiques Minerva, Patria i María Teresa 
Mirabal, assassinades per la policia secreta del dictador Rafael Trujillo a la República 
Dominicana mentre anaven a Puerto Plata a visitar els seus marits empresonats, el 25 
de novembre de 1960. Els seus cadàvers destrossats van aparèixer al fons d’un 
barranc. Adela (’Dedé’) Mirabal va ser l’única germana que va sobreviure i va morir el 
2014 a Bèlgica als 88 anys. Per al moviment popular i feminista de la República 
Dominicana, històricament, aquestes dones han simbolitzat la lluita i la resistència. 
Enguany ens trobem en un 25 de novembre, marcat per l’augment constant de 
denúncies d’agressions sexuals i, en especial, a les noies menors d’edat, i en la 
profunda reflexió d’una problemàtica molt complexa, que posa en evidència la manca 
de formació afectiu sexual i del ús de material pornogràfic violent. 
Existeix un ordenament jurídic amb normes com la Llei 17/2015 d’igualtat efectiva de 
dones i homes, la Llei 5/2008, del dret de les dones a erradicar la violència masclista 
entre d’altres, per tal d’avançar fermament en una societat igualitària i lliure de 
violència masclista, tanmateix necessitem prevenció perquè les violències no siguin 
una opció valida en les relacions de parella, necessitem recursos per garantir una 
atenció digna i de qualitat a les dones en situació de violència masclista per la seva 
total recuperació i especialment en tot el procés de denuncies i procediments judicials. 
Necessitem més professionals especialitzats, més recursos d’urgència i atenció de 
qualitat, amb diligència deguda. 
Encara hi ha molt camí per fer, però estem més decidides que mai a superar el 
patriarcat, a que el poder sigui en mans de les dones a mans iguals i a no tenir por. 
Perquè no volem més violència contra les dones. Contra cap dona, contra cap nena. 
Perquè tenim dret a ser nenes i dones lliures. 
 

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 
 

1. Instar totes les institucions, partits polítics, associacions, col·lectius, i també a 
cada persona de manera individual a treballar per desarticular el model patriarcal 
que utilitza les violències masclistes com una forma de dominació. I, 
concretament, que les administracions públiques es com- prometin a dedicar tots 
els esforços i recursos necessaris per garantir el dret de les dones a una vida 
lliure de violències masclistes. I fer-lo amb diligència deguda, amb una resposta 
integral i amb polítiques públiques transformadores i valentes. 
 

2. Reconèixer i garantir els drets de les dones i fer-ho extensiu a qualsevol àmbit o 
institució, juntament amb mecanismes i instruments per assolir una vertadera 
societat diversa, igualitària i justa, compromesa amb la lluita contra les violències 
masclistes. 
 



3. Manifestar el compromís de defensa i aplicació de la legislació vigent en 
qualsevol situació que comportà la vulneració dels drets de les dones i actituds 
masclistes i remarcar la importància d’incorporar de manera transversal la 
perspectiva de gènere en qualsevol política publica. 

 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
La presidenta saluda els assistents a la sessió ordinària del Consell del Districte. 
 
A) Aprovació de l’acta de la sessió de constitució del 14 de setembre del 2023 
 
La presidenta anuncia que comença l’ordre del dia aprovant l’acta de la sessió de 
constitució del 14 de setembre del 2023. Es dona per aprovada per unanimitat. 
 
B) PART INFORMATIVA  
 
1. Despatx d’ofici 
La presidenta informa que, pel que fa a Despatx d’Ofici, s’ha rebut la informació per 
part de tots els grup municipals. Es dona per informat. 
 
2. Informe de Regidoria 
 
La presidenta informa que Govern pot fer en aquest punt una exposició de 18 minuts, 
per part del regidor Albert Batlle, i la resta de grups municipals tindran després un 
espai de 9 minuts que es poden repartir com considerin, en dos torns i acabant sempre 
el regidor. Seguidament dona la paraula al regidor. 
 
El regidor 
Gràcies, presidenta. Espero no esgotar aquests 18 minuts. Em permetran, en primer 
lloc, que saludi tots els membres del Consell del Districte, també els regidors adscrits i 
la gent que ens acompanyeu avui en aquest plenari. Per descomptat, els veïns veïnes, 
representants de les entitats ciutadanes i també d'una manera molt especial, els 
representants dels dos cossos policials que estan en el districte, el cos de Mossos 
d'Esquadra i la Guàrdia Urbana. I felicitar els dos, perquè també han pres possessió 
recentment, com a comandaments dels dos cossos, l'intendent del cos de Mossos 
d'Esquadra i l'intendent de la Guàrdia Urbana. Dir-los que no pot ser d'una altra 
manera, que em sento molt satisfet i molt honorat de ser el regidor d'aquest districte en 
aquest mandat. I els vull ensenyar la primera divisa que voldré que sigui el mandat 
meu com a regidor del districte, que és diàleg i determinació. I ens correspon aquest 
diàleg, per descomptat, en primer lloc, amb els representants de les forces polítiques 
presents en el Consell del Districte i amb els mateixos regidors escollits. Un diàleg que 
crec que ha de ser franc. Crec que ja l'hem estat experimentant en aquestes setmanes 
que portem treballant plegats. Però a la vegada també determinació. Aquí hi han molts 
problemes, a Ciutat Vella, problemes que hem d'afrontar des del primer dia i que una 
vegada també dialogats i consensuats el millor possible, han de ser objecte de 
determinació per part del Govern.  
Ho hem dit en els mesos anteriors, ho hem dit des que s'ha constituït el nou govern, 
que a Ciutat Vella és una prioritat. Ho és perquè Ciutat Vella és el cor de la ciutat i avui 
planteja els reptes més importants de Barcelona i requereix totes les atencions, tots els 
esforços i recursos necessaris. Hem dit sovint, i és cert, que a Ciutat Vella és on es 
concentra tota la vida a la ciutat, però també on es concentra gran part de la 



conflictivitat social de casa nostra, de la ciutat i del i del país. Per tant, requereix un 
compromís ferm. Jo diria que també volem donar a Ciutat Vella nous accents. Partint 
del molt que s'ha fet en el passat, doncs, volem també donar nous accents. Les 
prioritats socials, laborals, educatives, de convivència i de gestió de l'espai públic crec 
que són prou compartides per tots els presents, però també les formes són importants. 
Farem la feina que toca i la farem bé, amb directrius polítiques, pensant en l'interès 
general, recolzant-nos en la professionalitat dels tècnics i sumant veus i mans als 
projectes. I per tant, aquí ve una altra salutació i una altra expressió de lleialtat amb el 
personal tècnic adscrit al districte, als qui agraeixo la seva vocació i la seva 
professionalitat. Ho farem parlant amb tothom, dialogant i buscant l'acord i el consens. 
Volem construir ponts i no viure en el conflicte permanent com a manera de fer 
política. Això no ha de ser una batalla d'uns contra els altres, dibuixant falsos 
escenaris de bons i dolents. Volem la Ciutat Vella del sí, la ciutat que ho posa fàcil. 
Treballem des del minut zero buscant sumar consensos polítics i també amb els grups 
presents en aquest plenari. L'abordatge ha de ser políticament plural, com plural és la 
ciutadania de Ciutat Vella que aquests grups representeu. Governarem amb humilitat, 
amb una mirada ambiciosa per a Ciutat Vella, optimisme, esperança i generositat.  
Aquesta és la fórmula que proposem. I ho farem també amb els veïns, amb els sectors 
ciutadans, amb el teixit comercial, amb el teixit cultural i amb el món econòmic. I, per 
descomptat, també amb el conjunt de la riquesa associativa que hi ha a casa nostra. 
També amb el món educatiu, amb el món sanitari.  
Les línies programàtiques que plantegem per a Ciutat Vella tenen tres objectius bàsics: 
endreçar, generar oportunitats socials, econòmiques i culturals, i recuperar i mantenir 
l'orgull de Ciutat Vella. Treballarem amb objectius clars, posant atenció a les 
problemàtiques del dia a dia i alhora fent un abordatge integral amb mirada 
estratègica. Hi ha problemàtiques que no es resoldran soles, si no anem al fons de 
cada situació i si no ho fem treballant plegats Administració i societat civil. Ciutat Vella 
ha d'encarar temes tan fonamentals com són la seguretat, la convivència i el civisme, 
la problemàtica de l'habitatge, l'acció social, la formació i l'ocupació, la dinamització 
econòmica i l'endreça de l'espai públic. I l'abordatge que s'ha de donar tant a curt 
termini com a mitjà i llarg termini. Precisament, ocupar-se de dissenyar les actuacions 
a mitjà i llarg termini ha de ser la tasca del Pacte per a Ciutat Vella, la nostra proposta 
més ambiciosa per als propers anys. El nou Pacte per Ciutat Vella ens ha de servir per 
recuperar un nou projecte de ciutat i de districte compartit amb entitats, institucions, 
veïns i veïnes, emprenedors i comerciants. Ha de realitzar un abordatge integral de les 
problemàtiques i els reptes de Ciutat Vella. Ha d'incloure un pla estratègic i ha de 
disposar d'un instrument com foment de ciutat ‒també vull aprofitar per saludar el nou 
gerent de Foment de Ciutat‒, ha de disposar d'un instrument com Foment de Ciutat 
que esdevingui l'operador de proximitat, per executar el pla estratègic acordat.  
Però tenim altres grans prioritats. La Rambla i la Via Laietana són els dos nous eixos 
claus de Ciutat Vella. Enllestirà la reforma urbanística de la Rambla durant aquest 
mandat, amb una reducció substancial de la durada de les obres, que s'ha reduït de 72 
a 32 mesos. I, alhora, ens proposem elaborar i executar un nou pla d'usos d'activitats i 
de dinamització i gestió de la Rambla. A la nova Rambla volem que hi passin coses 
interessants, que sigui peça clau en aquest nou procés de millora que ha de viure a 
Ciutat Vella, amb el pacte que relligui els barris del Raval i del Gòtic i que sigui la nova 
centralitat que convida a totes i a tots els ciutadans de Barcelona a fer se la seva de 
nou. La Rambla també com a eix cultural. I la Via Laietana s'ha de potenciar com un 
nou espai de treball, d'empreses de servei, de les administracions públiques, de 
comerç i de restauració de qualitat. Ha de ser un nou centre d'atracció i no només de 
pas. Via Laietana com un pol d'atracció de feina.  
I volem una Ciutat Vella cívica i segura. La seguretat és un element clau per garantir la 
convivència i els drets, especialment a l'espai públic. Estem desenvolupant un model 
de seguretat basat en la proximitat, basat en la proximitat, la prevenció i en l'actuació. 
Hem incrementat els efectius de la Guàrdia Urbana al districte. També el cos de 



Mossos d'Esquadra. Hem reforçat el patrullatge nocturn, el dels caps de setmana i 
l'específic d'estiu. I a més, també ha millorat la coordinació amb el cos de Mossos 
d'Esquadra per encarar millor els reptes de la seguretat ciutadana. Els objectius en 
seguretat els tenim molt clars: combatre les ocupacions delictives, la venda de droga, 
la multireincidència i la violència masclista i també, per descomptat, les diverses 
formes de delinqüència urbana.  
Recuperar l'espai públic és prioritari i això implica neteja, civisme i reformes. I a través 
del Pla Endreça estem reforçant les tasques de neteja i estem preparant una nova 
ordenança de civisme i convivència. Cal tenir cura del fràgil equilibri entre la vida del 
barri, la vida veïnal i l'activitat que té lloc al centre d'una ciutat que és i vol ser capital 
mundial. Per això és prioritari reforçar l'actuació de vigilància de les normes, l'activitat 
inspectora i l'aplicació de l'autoritat democràtica a l'espai públic. Volem una Ciutat Vella 
que tingui cura de la seva gent. Hem d'encarar reptes com la soledat no volguda de les 
persones grans, abordar la problemàtica de la gent sense llar o els reptes de 
l'habitatge on volem iniciar una ambiciosa actuació de rehabilitació d'habitatges. Ciutat 
Vella ha de disposar dels equipaments de qualitat per atendre els ciutadans i 
ciutadanes del districte. Per exemple, la setmana passada la Comissió Mixta 
Generalitat-Ajuntament va deixar encarrilat el mapa actualitzat dels CAPs de la ciutat i 
el nostre districte i hem de poder abordar els reptes d'atenció a les drogodependències 
amb un nou esforç, amb equipaments adequats a les noves demandes i realitats de 
les drogodependències i evitar l'estigmatització dels pacients i del barri. I l'acció social 
l'hem de fer junt amb la gran xarxa d'entitats que treballen des de la solidaritat i la 
fraternitat per fer que ningú es quedi enrere i així seguirà sent.  
Ens cal potenciar el dinamisme econòmic, social, educatiu, esportiu i cultural de Ciutat 
Vella. Ciutat Vella vol ser un districte d'oportunitats, un districte que generi ocupació, 
formació, oferta cultural i reforci el seu teixit social, que és el seu gran capital 
associatiu. Un districte disposat a ser protagonista de grans esdeveniments, com és el 
cas de la Copa Amèrica, un esdeveniment que ha de deixar un llegat positiu a Ciutat 
Vella i més concretament a la Barceloneta. Des de l'Ajuntament i des del Districte 
estem impulsant i participant en alguns projectes com un pla de seguretat i prevenció, 
el reforç dels serveis, manteniment i sostenibilitat a les platges, generar oportunitats 
d'ocupació, reforç del comerç i la restauració dels barris de Ciutat Vella o la implicació 
de les entitats i el món associatiu amb la Copa Amèrica.  
Aquestes són les principals prioritats de Ciutat Vella per a aquest mandat. Com a 
regidor, treballaré incansablement per fer-los realitat i continuar la transformació que 
va començar ja fa dècades. 
Ciutat Vella és una prioritat per a mi, per al meu grup i per al conjunt del Govern 
Municipal, i per aquest motiu compto amb un equip compromès que treballarà amb 
l'objectiu de millorar la qualitat de vida i la convivència en aquesta emblemàtica zona 
de la ciutat. Les dos figures claus i de gran experiència són l’Ivan Pera, comissionat 
pel Pacte de Ciutat Vella, i en Fèlix Ortega, gerent del districte. També, per 
descomptat, amb els seguit de conselleres i consellers de govern: la Maria José 
Arteaga, l'Oriol Casabella, l'Albert Salmerón i la Sonia Beltran, capitanejats tots ells per 
l'Ángeles Cisneros, la consellera tècnica del districte.  
L'equip de govern del PSC i Units per Avançar ha posat en marxa diverses iniciatives 
des del primer dia, amb un enfocament en la seguretat ciutadana i el civisme i la 
convivència com a pilars d'aquesta transformació. En l'informe que hem fet públic i que 
hem penjat a la web del Districte i que hem passat, els grups municipals, exposem la 
feina feta des de l'inici d'aquest mandat. En primer lloc, destacant les reunions que 
hem mantingut des del minut zero amb les entitats del districte. Ja ho he dit abans, 
volem parlar amb tothom, restablir una situació de normalitat en la relació amb les 
entitats i institucions del districte. Una relació amb voluntat de servei i col·laboració, 
sense cap tipus de sectarisme. Hem trepitjat molt carrer. És la nostra forma de 
governar. No és nou, sempre ho hem fet. Hem participat a les festes majors dels 
barris, hem fet visites, hem assistit a actes i esdeveniments socials, culturals, 



comercials i esportius. Les festes majors atreuen una participació àmplia de la 
comunitat local amb diverses entitats i col·lectius socials involucrats, creant un ambient 
vibrant i actiu que celebra la cultura i les tradicions locals.  
Les campanyes de sensibilització, com els punts liles, han contribuït a mantenir un 
entorn segur. Com que saben el pa que s'hi dona i la feinada que suposa per a les 
entitats organitza aquests actes, vagi per endavant la meva sincera felicitació i 
l'agraïment per la feina que esteu desenvolupant.  
Un dels aspectes que mereix la nostra atenció és el Pla Endreça, que busca la millora 
de l'espai públic i, en el marc de l'execució de la primera fase del Pla Endreça, s'ha dut 
a terme una sèrie d'intervencions dirigides a millorar l'espai urbà d'aquesta ciutat i 
també del nostre districte. A punt de finalitzar aquesta primera etapa, es posa en 
marxa un pla de manteniment integral i transversal amb l'objectiu d'assolir 
l'excel·lència en la gestió de l'espai públic municipal. Aquest pla contempla els 
diferents aspectes com la neteja, el manteniment de l'espai públic i les actuacions 
inspectores destinades a reduir les conductes incíviques. Per exemple, aquest estiu 
s'han incrementat les denúncies per conductes incíviques en relació amb l'estiu de 
l'any passat 21.049 denúncies aquest any, contra les 15.364 de l'any passat. 
I vull remarcar els avenços significatius en obres al districte de Ciutat Vella durant 
aquests darrers mesos. Amb un enfocament en la millora de la infraestructura i 
l'accessibilitat, hem finalitzat diverses obres importants, com la creació d'un nou carril 
bici al passeig Pujades i la millora del carrer Doctor Giner i Partegàs. Així mateix, hem 
renovat la línia 4 del metro per una millora substancial. A banda de les obres a la 
Rambla i a la Via Laietana, que ja hem comentat.  
I si parlem de seguretat, destacar que s'han realitzat inspeccions preventives en 22 
establiments amb llicència de discoteca, de sala de ball o sala de festa, que han arribat 
una trentena d'agents de la nova promoció a la comissaria de Ciutat Vella per reforçar 
programes com la policia de barri, i destacar que Guàrdia Urbana i Mossos d'Esquadra 
estan realitzant un treball molt important en la lluita contra el narcotràfic, desmantellant 
setmanalment pisos dedicats al narcotràfic.  
Per acabar, vull anunciar que s'han dissenyat diverses campanyes de comunicació en 
el nostre districte, incloent la campanya de convivència 2023, sensibilització sobre el 
consum de l'alcohol, activitats d'estiu per a infants, el projecte de la nova Rambla, el 
programa Juguem a les places i la campanya «Amb cara i ulls». Per exemple, aquesta 
última té com a objectiu posar en valor el comerç local de Ciutat Vella i conscienciar 
sobre la seva importància per a la ciutat. S'ha renovat aquesta campanya i es durà a 
terme a través de diversos mitjans de comunicació.  
El nostre compromís amb el districte de Ciutat Vella té com a objectiu la millora de la 
qualitat de vida dels seus residents i visitants. Estem treballant junts per crear una 
ciutat més neta, segura, atractiva per a totes i per a tots. 
Moltes gràcies per la seva atenció i en el torn de resposta intentaré també donar-la a 
les qüestions i preguntes que vulguin plantejar els diferents grups. 
 
La presidenta obre el torn a la resta de grups municipals. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies, presidenta. Bé, primer donar les gràcies a les veïnes que ens acompanyen 
presencialment avui i també a les veïnes que ens acompanyen per streaming. I jo, 
abans de començar, sí que m'agradaria traslladar el posicionament des del nostre grup 
de conselleres a través del qual volem reiterar les paraules de la presidenta del 
Districte.  
És urgent l'alto al foc a Gaza, l'entrada de suficient ajuda humanitària; per endavant, 
òbviament, la nostra condemna als terribles atacs de Hamàs, però alhora hem de fer 
una crida al sentit comú, en el respecte als drets humans i a les resolucions de 
Nacions Unides. I des d'aquí instem totes les forces demòcrates a posicionar-se en 
aquest sentit i treballar a tots els serveis disponibles per aturar el genocidi sobre el 



poble palestí que està portant a terme Israel a través del govern de Netanyahu, que 
ara mateix també, a més, dinamita el marc de relacions amb Nacions Unides. Per un 
alto al foc, prou complicitat, no en el nostre nom.  
I es fa difícil continuar, però seguim. Fem un apunt amb relació a les formes de 
l'entrega de l'informe que acaba de presentar el regidor Batlle. Se'ns van entregar ahir, 
24 hores per llegir-lo. S'entén que és el primer plenari, però tot i així, per exemple, el 
regidor Marcé de Nou Barris demanava disculpes per haver donat tres dies de marge 
per llegir-se un informe al seu Consell Plenari i es comprometia a entregar-lo en futurs 
plenaris amb temps i forma. I demanem aquest compromís i aquesta correcció també 
al nostre regidor de districte.  
En aquest sentit, vull destacar també, per a qui no ho sàpiga de les veïnes, la 
desaparició del punt de l'ordre del dia que se'ns va traslladar a la Junta de Portaveus 
dedicat al Pacte per Ciutat Vella. És veritat que el senyor Batlle ha fet alguns titulars, 
però tampoc se'ns ha citat per reunir-nos a explicar-nos aquest primer document que 
fa setmanes el comissionat ens va traslladar que faria i, per tant, en aquest sentit, a 
hores d'ara nosaltres només tenim titulars, tenim el nomenament del senyor 
comissionat i tenim els teòrics milions d'intervenció que s'hi destinaran, però no tenim 
concreció.  
Lamentablement, la veritat, podem dir que aquesta ha sigut la tònica dels últims cinc 
mesos de gestió municipal per part d'aquest nou govern del PSC, amb grans anuncis, 
poc concrets, acompanyats de les paraules que ha recordat avui el regidor Batlle com 
diàleg i consens, però al mateix temps carregant se a l'àrea de democràcia 
participativa, que impulsava la participació ciutadana a la ciutat. Estem a novembre, no 
tenim calendari d'òrgans, no tenim consells de barri, no tenim audiències, no tenim 
consells sectorials... Constatem una falta d'interlocució amb les entitats veïnals i ens 
preocupa aquest tarannà, per més que el senyor Batlle refermi que aquesta és la seva 
bandera. La veritat, nosaltres no ho estem veient, no ho estem vivint. Ens ho 
transmeten així les veïnes.  
Parlem d'un altre recent anunci: l'acceleració de les de les obres de les Rambles. Per 
un costat celebrem aquest anunci, però també tenim preocupació per les grans 
afectacions que implicarà a nivell de mobilitat que patiran les veïnes i comerciants. 
Esperem la concreció. També estem sorpreses al constatar que l'anunci es fa sense la 
convocatòria prèvia de la comunitat Rambla. On està aquest consens i aquest diàleg? 
Si no s'estan tenint en consideració els espais de participació on la ciutadania 
construeix els projectes de la ciutat... Una altra de les preocupacions és d'on surten els 
diners. Esperem que aquesta acceleració no vagi en detriment d'altres projectes com 
el Borsí, per exemple, o la plaça Fermín Gardunya, que són espais comunitaris que 
conformen els vasos comunicants amb la Rambla des dels barris i que són tan 
importants. Celebrem, d'altra banda, que mantingueu el projecte, el nostre projecte, de 
quilòmetre zero, encapçalat per la Itziar González, basat en la participació i la 
innovació a través d'estratègies transversals. Per aquest motiu, el projecte de la 
Rambla no pot quedar-se només amb la pedra. A part de la rehabilitació, s'han 
d'impulsar la resta de les estratègies l'econòmica, habitatge, sostenibilitat i comunitat i, 
òbviament, l'estratègia cultural.  
Cal impulsar el pla d'accions, cal convocar les entitats, i no pot quedar-se només amb 
un Pla d'acció cultural que tingui a veure amb les entitats que tenen presència a la 
Rambla. Ha de comptar amb la participació de totes les entitats culturals i comunitàries 
de Raval i Gòtic.  
Amb relació a altres projectes que no estan en aquest informe, però que també per a 
nosaltres són rellevants, celebrem que s'hagi imposat el sentit comú i per fi tenim l'inici 
de les obres de la Ronda Sant Antoni al gener. Lamentem, però, que no hagi estat així 
en el cas de la pacificació del carrer Pelai. Són dues decisions antagòniques d'aquest 
Govern que no comprenem.  
Davant de tota aquesta situació, i amb aquest informe a la mà, se'ns fa molt difícil 
entendre el full de ruta que planteja per al districte i es desprenen moltes incògnites. 



Quan mirem al cor dels barris no trobem informació en aquest informe sobre projectes 
importants. No són nous. Recordo que ja governaven la ciutat, amb nosaltres, durant 
el mandat passat i, per tant, jo ara faré alguns destacats de projectes que pensem que 
a nivell territorial són importants, com per exemple l'àmbit educatiu. No se'n parla. 
Obrirà el nou espai familiar de criança municipal a la Barceloneta al gener? Avancen 
els projectes de la nova escola bressol del Raval i l'ampliació de l'escola bressol de la 
Barceloneta. Està ja planificada l'adequació de Sant Felip Neri que es va publicar a 
l'estiu per tenir un nou institut, sobretot, i escola pública de qualitat al Gòtic?  
Tampoc parlen d'habitatge. Haurien d'haver-se iniciat les obres de la nova promoció 
d'habitatges protegits entre els carrers Sant Rafael i Sant Martí. No en tenim notícies. 
Quin és el seguiment de les rehabilitacions, noves construccions en marxa o que 
haurien de començar com Ronda Sant Pau, 46; Joan de Borbó, 44; Reina Maria, 10? 
En l'àmbit de l'acció comunitària, tampoc en parlen. Se seguirà impulsant el 
recolzament del Pla Comunitari de la Barceloneta o tindrà garantida la continuïtat el 
Pla d'acció comunitària del Pou de la Figuera? 
A l'informe parlen d'accions de millora encara en el mobiliari urbà, quan ja s'hauria 
d'estar treballant per una nova zona de jocs infantils i amb l'impuls del projecte 
comunitari que ha teixit tanta xarxa durant els últims anys.  
Àmbit econòmic. Ens presenten algunes dades de projectes de continuïtat. D'acord, 
està molt bé, però el PDE finalitza el 2023. Queden pocs mesos. Quin serà el seu 
model econòmic per al districte? Serà la diversificació econòmica i comercial de 
proximitat als barris? O serà una altra cosa? Veurem la renovació i el balanç del pla 
d'inspeccions? Les persones, les veïnes, tindran eines de transparència en aquest 
sentit? S’inspeccionarà d'ofici?  
Sobta molt també l'absència de Pla de Barris. Tindrà continuïtat el projecte? D'això en 
depèn la continuïtat de educadores socials als centres del Raval, per exemple. I sobta 
també que hi ha altres qüestions positives, com per exemple la inauguració la setmana 
passada de la sala Milaway, sala de cultura comunitària de l'Institut Milà i Fontanals no 
estigui recollida en aquest informe, perquè és un contingut, una informació d'una sala 
oberta a la ciutadania que pensem que pot teixir moltes complicitats en l'àmbit de 
cultura i l'educació als barris. I de moment, fins aquí, esperant la intervenció i la 
resposta del regidor. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Gràcies, senyora presidenta. Bé, dir que escoltem atentament aquest primer informe 
del regidor, malgrat som conscients que moltes de les especificacions que se'ns han 
traslladat ja han estat executades per l'anterior Govern. Sí que volem fer arribar 
algunes consideracions a grans traços, sobretot. 
Pel que fa al Pla Endreça, regidor, la nostra sensació amb el Pla Endreça, i 
m'agradaria equivocar-me, sincerament, m'agradaria equivocar-me, és que, més enllà 
de ser un pla per garantir l'excel·lència a l'espai públic, és una campanya de 
màrqueting, una campanya de màrqueting amb molta purpurina, moltíssima, però no 
canvia re, absolutament. El que ens passa és que seguim caminant pels carrers de 
Ciutat Vella i la brutícia, per posar un exemple, segueix sent una màxima. Tenim 
constància, perquè així ens ho ha traslladat, regidor, que les contractes de neteja 
estan fent la seva feina. Llavors, el problema és l'incivisme. Tenim un problema 
d'incivisme amb la brutícia. Doncs, hem d'anar a atacar aquest problema d'arrel. Això 
vol dir que doblem la vigilància, que doblem els controls. Això vol dir que, si cal, fem 
canvis legislatius per endurir l'ordenança de civisme. No pot ser que la sensació, quan 
caminem pels carrers de Ciutat Vella és que vivim en un país tercermundista. Això no 
pot ser. A més a més, aquesta situació amb sensació de degradació, pels fets 
diversos, pot ser delinqüència, pot ser droga, encara agreuja més la sensació de veïns 
i veïnes.  
Una altra qüestió sobre el Pla Endreça que ens neguiteja és com avaluem aquest pla. 
Més enllà de que veurem els carrers més nets o més segurs, o el que consti, com 



avaluem aquesta política pública? No ho hem vist enlloc. No sabem quins seran els 
indicadors, en quant de temps. Sabem que s'ha ampliat a tot el mandat, el Pla 
Endreça, però ens falta saber de quina forma el govern municipal sabrà si s'està fent 
bé la feina o no.  
Sobre la reforma de la Rambla, celebrem que el nou Govern Municipal s'hagi 
compromès amb una Rambla renovada en quatre anys. Ho celebrem. La meitat del 
que ho faria l'anterior Govern municipal. Des de Junts per Catalunya - Trias per 
Barcelona, estem compromesos amb una Rambla que sigui referent de la cultura, 
oberta a tots els barcelonins i que ofereixi qualitat en tots els seus serveis. Un projecte 
de ciutat en el que sí que estarem al costat del Govern municipal, si aquestes són les 
seves intencions. Hi serem, nosaltres, senyor regidor.  
En altres termes, la Via Laietana... Bé, la Via Laietana, l'expressió aquesta de que 
s'acabin ja les obres, que escoltem sovint, és un aforisme ben trist que defineix 
perfectament el sentiment pel que fa a les obres de la Via Laietana. Una reforma que 
també era molt esperada per tots els sectors, per veïns, per comerciants. Però teníem 
l'oportunitat de renovar una de les artèries de Barcelona que connecta Ciutat Vella 
amb la ciutat i ens trobem que s'ha convertit en un suplici. Les obres de Via Laietana 
són un suplici per a qui hi camina, per a qui hi va amb transport, ja sigui privat o públic, 
i fins i tot per a comerciants. Trobem que el mercat de Santa Caterina xifra en un 40 
per cent les pèrdues per les obres de la Via Laietana, un 40 per cent. Això vol dir 
misèria. No és més que misèria. És un dels molts fets que ens preocupen, senyor 
regidor.  
També ens preocupa, i no s'ha mencionat en l'informe del regidor, el fet del cessament 
de la directora del Born Centre Cultural i la seva incorporació a la xarxa del MUHBA. El 
Born va néixer per promoure, explicar i divulgar el que va passar a Barcelona el 1714 i 
la importància de la capital a la nació catalana. Pensem que és cabdal, i que el fet de 
diluir-ho no ajuda gens i malbarata aquesta finalitat del projecte.  
No podem evitar dir, senyor Batlle, recordar-li... Ha mencionat moltes coses. No faré 
menció de tot, perquè al final és molt de tràmit, tot plegat. Barcelona no pot ser 
governada amb deu regidors. Això és impossible. Ho sap perfectament. Ho sabem tots 
els que estem en aquesta sala. I entenem que la gent va votar canvi, el passat 28 de 
maig. Vostès han de decidir cap on volen mirar, si cap endavant, amb els titulars del 
districte dels darrers vuit anys, i que ens trobem en moltes situacions, per ells 
mateixos, o cap al futur, amb un govern de progrés, amb un govern de benestar, amb 
un govern que pensi en la creació de l'activitat econòmica i en el bon funcionament del 
districte. Això també és molt important i penso que s'ha de dir. 
Regidor, els castellans diuen “obras son amores y no buenas intenciones”, i estem 
plens de bones intencions, n'hem escoltat moltíssimes. Ara esperem que aquestes 
bones situacions es tradueixin en obres i és urgent. 
Moltes gràcies. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Gràcies, presidenta. Bona tarda a tots i a totes. Avui ens volem sumar sobretot a la 
condemna i a les paraules de les conselleres de Barcelona en Comú i de la presidenta 
del Districte, amb relació a la situació que està passant a la Franja de Gaza, la situació 
en la que es troben els ciutadans. El context internacional també ens demana 
responsabilitat aquí com a govern de Barcelona i com a ciutadans de Barcelona. Les 
ciutats i els governs locals sovint han estat un exemple per assolir grans consensos en 
benefici de la pau, els drets humans o la democràcia. I Barcelona també té i ha de 
poder exigir també el seu paper amb l'acord de Tel Aviv i Gaza. Però ara, en el 
moment en el que ens trobem a Esquerra, sobretot, demanem l'entrada d'ajuda 
humanitària a Gaza i que s'aturi l'atac indiscriminat i cruel als civils.  
Ara sí, entrant en matèria de Ciutat Vella, vull aprofitar aquest espai per donar 
l'enhorabona i felicitar totes les festes majors que hi ha hagut al nostre districte des del 
passat juny, que han sigut unes quantes. Hem estat distrets. Perquè ens omple de 



goig i orgull veure com s'engalanen els nostres carrers i places i com celebrem tots 
junts les festes fruit de la incansable feina que fan les entitats, les associacions, les 
comissions de feina, els tècnics de l'Ajuntament i el veïnat del nostre districte. També 
volem sumar-nos a demanar que pel pròxim plenari..., entenem que és el primer 
plenari que tot ha sigut complicat de gestionar, però demanem que el pròxim informe 
del regidor el tinguem amb més de 24 hores d'antelació, perquè llegir-se un informe 
del regidor en 24 hores, poder-lo processar, contrastar i fer un argumentari, doncs és 
complicat.  
Llavors, per altra banda, la setmana passada el govern municipal es va veure obligat a 
retirar el punt de pressupostos després de patir una derrota per unanimitat de 
l'oposició a les ordenances fiscals. Això mostra que el Govern del PSC, amb deu 
regidors i menys del vint per cent de suport a les eleccions, actua com si tingués una 
àmplia majoria, i em sap greu di’ls-hi, però estan sols. I això no és res més que negatiu 
per a la ciutat, però sobretot per a la participació ciutadana.  
A banda d'això, hi ha un altre fet que podem constatar. Hi ha dos grups ‒Junts i 
comuns‒ que supediten el suport als pressupostos en una hipotètica entrada al 
govern. I nosaltres no ens barallarem per cadires, sinó que el que hem de posar sobre 
la taula és la necessitat de parlar sobre model de ciutat, abans de parlar de 
pressupostos que, en definitiva, acaben sent una concreció numèrica d'un projecte 
polític a la ciutat que afectarà tots els ciutadans i ciutadanes de Barcelona i 
especialment de Ciutat Vella. En aquest sentit, estem molt lluny del govern Collboni i 
del model Endreça que plantegen per a aquesta ciutat. Hem vist que els primers 
mesos de mandat del PSC s'ha esforçat molt per mostrar que és un govern que mira 
cap al PP davant uns vots que, em sap greu di’ls-hi, però no els hi van sortir gratuïts, 
de la investidura. Hem vist un acord amb el Gremi de Restauració per reduir la taxa de 
terrasses, però també hem vist altres mesures o iniciatives com qüestionar el 30 per 
cent d'habitatge protegit, revertir una pacificació com la del carrer Pelai. S'ha plegat a 
la renúncia estatal a aplicar la regulació de lloguers ja. S'ha obert a desfer carrils bicis 
com el de Via Augusta, ha permès la caducitat d'expedients d'incompliments amb 
l'ordenança de terrasses o ha perseguit manters amb una única finalitat repressiva. I, 
finalment, pel que fa als districtes, veiem una recentralització via pressupostos, anant 
enrere pel que fa a la participació.  
Com dèiem, tenir un govern en minoria, no només és perjudicial per a la mateixa 
democràcia, sinó que també ho és per a la ciutadania i per al nostre veïnat del 
districte.  
Deixi’m tirar enrere de memòria. Els últims consells participatius, consells de barri, 
sectorials, comissions consultives es van fer al mes de febrer, febrer-març.  
I que no n’haguem fet encara ni un és responsabilitat d'aquest Govern municipal. Els 
plenaris de districte no es van constituir fins al 14 de setembre, en comptes del juliol, 
com s'acostuma a fer. Però és que no només això, sinó que constituir el plenari no és 
suficient. Per convocar òrgans participatius, com ja ho deuen saber, es necessita el 
cartipàs, es necessita l'aprovació. I fins avui, 26 d'octubre, fa una hora, no s'ha 
aprovat. Per conseqüència, ha sigut impossible convocar cap òrgan de participació de 
la ciutadania. I deixi'm di’ls-hi, però crec que tenir només deu regidors té alguna cosa a 
veure amb la capacitat d'organització d'aquest Govern i del lideratge.  
Com més aviat acceptin que una ciutat com Barcelona no es pot governar amb només 
deu regidors i com més aviat acceptin que protegir barcelonins i barcelonines, es 
necessita un govern fort, capaç i a la disposició de la ciutadania de la nostra ciutat, 
abans podrem començar a millorar la vida dels nostres veïns i veïnes.  
Ens trobem en una situació crítica, a Ciutat Vella, una situació que no se li escapa 
ningú de les mans, una situació de vulnerabilitat altíssima al nostre districte que va en 
augment, especialment al barri del Raval. Tenim situacions complexes i amb 
problemes transversals que necessiten actuació també transversal. Ara per ara ens 
hem trobat amb un govern que l’única solució que posava sobre la taula era el pla 
Endreça i perdoneu per dir-los que, com deia el nostre company, és més màrqueting i 



persecució dels manters que cap solució real. Tenim la percepció, i esperem que sigui 
una percepció errònia, que Ciutat Vella només els interessa per la publicitat. A ningú 
se li escapa de les mans que tenim un districte que és un caramelet tant per a alguns 
polítics com per a les macroempreses, els fons d'inversió, els fons voltors i tots aquells 
que es vulguin enriquir, però a costa de qui?, i de què? A costa de la nostra essència, 
dels nostres veïns, del nostre caràcter, del nostre territori.  
Vostè ara deia l'informe de la regidoria «volem la Ciutat Vella que ho posi fàcil». Però 
qui els hi han de posar fàcil? Els veïns o els que venen aquí a comprar i a especular. 
Ciutat Vella necessita un govern fort, un govern amb capacitat d'entendre els 
problemes de la ciutadania, amb una mirada empàtica, amb una mirada social i no 
repressiva, des d'estendre la mà per acompanyar aquells més vulnerables. I ens 
preocupa realment la capacitat d'aquest Govern per estendre la mà, acompanyar i 
empatitzar, quan durant tot l'informe del regidor o més de la meitat ha estat parlant 
únicament de problemes de seguretat.  
Ciutat Vella necessita actuacions amb bisturí, és a dir, no necessita una macromesura. 
Necessita que cada mesura que es faci sigui específica per la problemàtica, per la 
situació territorial, la complexitat del problema, el col·lectiu que atenem. A Ciutat Vella 
no funcionen les macromesures que sonen molt bé però que realment no tenen efecte. 
Hem d'anar carrer a carrer, illa de cases a illa de cases, i si realment el que volem és 
solucionar els problemes que tenim, tant els comercials com els socials, els 
d'habitatge, de convivència, entre molts altres, hem d'anar illa per illa, casa per casa, 
veí per veí. Hem de treballar col·lectivament amb entitats, associacions, col·lectius que 
lluitin per la dignificació del nostre districte, dels nostres barris i dels nostres veïns, i 
que no només els dignifiquin, sinó que protegeixin els seus drets bàsics, com 
l'habitatge, la salut, els drets socials, com per exemple el gimnàs social Sant Pau i que 
a hores d'ara segueixen sense haver rebut la subvenció que li deu l'Ajuntament. Això 
provocarà que 200 persones es quedin sense dutxa, roba neta o àpats i que 12 
treballadors es quedin a l'atur.  
El gimnàs Sant Pau també porta dies demanant-los que els facin l'ingrés de la 
subvenció que els deuen per no haver de tancar i no haver de deixar a 200 persones 
al carrer per garantir els seus drets més bàsics com a persona. Perquè l'Ajuntament de 
Barcelona té alguns espais on es poden dutxar, però només es poden dutxar dues 
vegades a la setmana. Senyor regidor, digui’m vostè si vostè estaria còmode només 
dutxant-se dues vegades a la setmana. Aquest districte no es pot permetre que el 
gimnàs social Sant Pau tanqui. No es pot permetre que dues-centes persones es 
quedin sense un dels serveis més bàsics. Que es quedin sense uns serveis que hauria 
de cobrir l'Ajuntament de Barcelona i que, per desgràcia, encara no cobreix.  
Nosaltres tenim clar quin districte volem i com el volem i com ho farem. Volem un 
districte on s'hi pugui viure, on els preus del lloguer no siguin desorbitats per 
l'especulació immobiliària que pateix el nostre districte i també la resta de Barcelona. 
Però volem un districte on s'hi pugui passejar, sense escombraries per tot arreu, 
perquè, no ens enganyem, la nova contracta no ha funcionat i el Pla Endreça, com ja 
he dit diverses vegades, si no és per perseguir manters, tampoc ha funcionat. Volem 
una Ciutat Vella on la gent pugui accedir als seus habitatges, on els infants puguin 
jugar als parcs infantils, on els joves puguin venir a viure i on, en definitiva, es pugui fer 
vida en condicions. Volem que vostès tinguin un model de ciutat, cosa que no tenen o, 
si el tenen, és un model d'oci, de bars i un model que no afavoreix absolutament en 
res el veïnat de Ciutat Vella. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Bona tarda. Jo, com han començat a fer declaracions a favor del poble palestí, jo 
també voldria fer que tots ens unim per la prompta alliberació de les 200 dones i nens 
segrestats i que siguin posats en llibertat tan aviat com sigui possible. I recordar a 
tothom que per barallar-se fan falta dos, no un. Dit això, entrem en matèria. 



Senyor regidor, he estat escoltant les seves paraules i m'han agradat dues coses 
bàsicament que ha dit: primer diàleg, i la segona cosa determinació. Soc conscient que 
acaba d'arribar, ha sigut una entrada una mica difícil: han vingut unes altres eleccions 
generals, tenim una aritmètica diabòlica dintre de l'Ajuntament, i a més a més li he de 
reconèixer que, senyor regidor, vostè té l'experiència, coneix els problemes de Ciutat 
Vella, els té perfectament perimetrats. Fins aquí anem bé.  
Quina percepció estic tenint jo? Veig massa dubtes, veig massa anar amb el fre posat. 
Vostè parla de determinació. Crec que seria el moment de posar en marxa aquestes 
mesures. Quan veus la situació, jo sé que moltes mesures que vostè en l'anterior 
mandat va portar a terme anava arrossegant els peus. Ja sabem que això del 30 per 
cent de l'habitatge social, doncs, no era una mesura del seu gust. I també sabem que 
altres mesures com el tema dels ocupes i tal, mai, mai s'ha sentit a gust. Doncs, ara és 
el moment, senyor regidor, de posar-nos en marxa. Si no estem d'acord o no és 
aquest el seu programa de govern, tiri-ho cap endavant.  
Jo crec que si tirem la vista enrere, jo me'n recordo dels anys noranta, que quan 
vostès estaven en el govern projectaven una ciutat divertida, oberta, acolorida, 
innovadora, una ciutat que era admirada a tot arreu d'Europa i especialment a 
Espanya. I ara ens trobem amb una ciutat, en aquests darrers vuit anys, grisa, 
malcarada, quejica, sempre amb l’emergència, la crisi... Escolti, això no és la realitat. 
La realitat és que hi ha moltíssimes altres realitats i només hem de posar el focus en 
aquí.  
Més coses. Superar aquesta Barcelona del «no a todo». Per a mi seria la prioritat. 
Comencem a construir, parlo de diàleg, comencem a construir, comencem a fer coses, 
però no ens quedem en la semiòtica. Han sortit aquí una sèrie de plans. El primer és el 
Pla Endreça. Coincideixo que sí, que és cert que hi ha certa publicitat, però ho faria 
vostè i ho farà qualsevol altre grup que quan arriba al poder posa en marxa una sèrie 
de campanyes publicitàries. Jo quan em llegeixo el Pla Endreça i començo a llegir 
«mejora transversal, poner orden el espacio público, reducir las conductes incívicas, 
despliegue de mediador, refuerzo, aplicación del mantenimiento del espacio público», 
sona a cháchara, sona buit. Si vostè parlem de dir «escolta, anem a fer un control 
sobre els grafits», perfecte. Quan temps trigarem entre que es posa el grafit i 
l’esborrarem. Quines mesures tecnològiques, pintures i tal hi ha antigrafits? Com 
identifiquem els grafiters i com evitem que aquestes cultures es reiterin? Desescalem 
els plans. Posem-li mètrica, quantifiquem-los. Si no queda bla, bla, bla, bla, bla, 
cháchara. Hem de ser capaços que el que no podem mesurar no ho podrem controlar, 
i no sabem si els aprovem o ens allunyem de la fita que esperem. 
La Rambla. Una mica más de lo mismo, no? «Vamos a hacer un centro cultural», «un 
focus per al món», i llavors són coses que un no sap ben bé com... Com a objectiu és 
lloable. Això és indubtable. Però clar, si per un lloc diem que anem a evitar que 
determinats tipus de restauració s'instal·lin a la Rambla, però per una altra banda diem 
en el mateix pla que programarem les iniciatives gastronòmiques, ostres, com casarem 
això? Qui serà el que diu que això és fast food i això és bo? O què farem?, tot allò una 
guia Michelin de tres estrelles i tirarem alguns veïns fora. Jo crec que això és un jardí. 
Crec que a vegades és millor deixar una mica de llibertat a la iniciativa privada o total 
llibertat a la iniciativa privada perquè el propi consumidor esculli quines opcions vol.  
Continuem, Via Laietana. Bé, jo el diumenge venia del Club Natació Barceloneta i volia 
anar a Sagrada Família. Va ser un infern, perquè vaig intentar anar pel passeig 
Picasso. Hi havia una activitat esportiva. Gira cua, tira cap enrere. Vaig anar fins a la 
plaça del Carbó, vaig haver de pujar per Paral·lel i després agafar Urgell, i després 
agafar València. Vull dir, pensem una mica abans de fer activitats que pot fer un veí de 
la Barceloneta, perquè en lloc de ser jo és una veïna que té un problema què fa, per 
on passa? Mirem de fer les coses amb un pèl més de racionalitat.  
El canvi per a la Via Laietana a mi em sembla bo, perquè me'n recordo encara de les 
pintades aquelles tan maques, grogues, que més d'un veí va passar a mil·límetres del 
retrovisors dels autobusos. Va ser un miracle que no es morís ningú allà.  



Més coses de Via Laietana. Ha sortit una notícia sobre «las baldosas reivindicatives». 
Jo és que això... Sí, que anaven a posar unes rajoles allà per reivindicar. Primer, això 
de la reivindicació em sembla que demanaven «Libertad, justicia, verdad». Estic 
convençut que tots els cossos i forces de seguretat de l'Estat estan a favor «de la 
justicia, de la verdad y de la libertad». No sé per què sempre hem d’anar fracturant les 
coses i provocant.  
Més coses. La Copa Amèrica, absolutament a favor. Aquí s’ha de fer més força. Crec 
que és el tercer esdeveniment que més es veu en el món, vull dir, és una oportunitat 
única per donar-nos a conèixer com a societat i com a ciutat davant del món. Apostem-
hi fort.  
I, per últim, el Pacte de Ciutat Vella. Em tens il·lusionat. A veure si posem fil a l'agulla i 
comencem a pensar com anirà. I, per últim, una cosa que vaig veure l'altre dia amb el 
carrer Princesa i em va tocar per dintre. Anava passejant per allà i vaig veure una 
botiga que venen productes relacionats amb la marihuana. A mi això ja no m'acaba 
d'agradar, però ja el que em va violentar és que en el mostrador tenien xupa-xups de 
marihuana. És clar, quan un veu aquest producte no deixa de pensar en la maldat que 
té, perquè el que ha dissenyat aquest producte, el que l’ha distribuït i l’està venent, el 
que vol és ampliar la base dels seus clients. Quan fas un producte amb aspecte 
infantil, a qui estàs buscant per vendre el producte? Jo crec que això no pot ser.  
Dit tot això, senyor regidor, desitjar-li molta sort. Té una bona tasca per davant i pel 
que sigui per avançar en aquesta ciutat, ens tindrà al costat. 
 
El regidor 
Evidentment, tenim molta feina per endavant i per tant en quatre minuts no podré 
contestar totes les qüestions que aquí s'han plantejat. Vull agrair el to de les 
intervencions. Entenc que és tot sempre un to propositiu i reiterar aquesta voluntat de 
diàleg que manifestava en la meva primera intervenció.  
També demanar disculpes ‒ja sé que ha sortit el portaveu‒, sobre el lliurament de 
l'informe. Precisament al meu equip ja vam quedar que això no pot passar de cara a 
propers plenaris. Per tant, doncs, el material els el subministrarem amb temps, amb 
antelació.  
Està clar que nosaltres volem fer un abordatge integral de la problemàtica de Ciutat 
Vella, i a més tenim l'experiència d'altres moments en què això es va fer. Aquí fa uns 
quants anys, de la mà dels regidors que hi havia en aquell moment ‒vull recordar, 
doncs, el regidor Clos o el regidor Casas‒, es va fer un pla integral d'un abordatge que 
és el que volem fer ara, un abordatge integral, del conjunt de problemàtiques que té el 
nostre dir el nostre districte. I en això estem treballant. Portem molts mesos que 
portem, portem el temps que tenim i evidentment tenim davant, les properes 
setmanes, doncs la necessitat de dotar-nos d'un pressupost i de dotar-nos tant d'un 
pla d'actuació del Districte, com un pla d'inversions per arribar, per aterrar i per poder 
concretar el conjunt de propostes ambicioses que volem tirar endavant. I per tant, 
doncs, en aquest sentit, estem a disposició també dels grups per poder seguir en 
aquest diàleg.  
El Pacte de Ciutat Vella, que està encapçalant el comissionat Ivan Pera, començarà a 
donar fruits, pel que fa referència al seu disseny, en les properes setmanes. Seran 
convocats, en aquest diàleg, per explicar entre tots, pactar entre tots, com volem 
dissenyar el districte del futur. I anirem de petit a gran. Està clar que hem pensat i 
parlat d’obres que ens impacten com a ciutadania, com la Via Laietana o com la 
Rambla. Però està clar que hi ha tota una problemàtica de caràcter molt capil·lar que 
hem d'abordar en el dia a dia, i posarem les persones en el centre de la nostra 
activitat. I ho farem amb les dues paraules que he utilitzat en la meva intervenció i que 
ara s'hi referia algun dels portaveus: diàleg i determinació. Diàleg vol dir ser capaços 
de parlar en primer lloc amb vostès, amb els consellers del districte, que no deixen de 
ser els representants de la voluntat popular expressada en les eleccions, però també 
amb determinació. Aquí no podem estar allargant infinitament problemes. Estem aquí 



per governar i per prendre determinació. Soc conscient de l'aritmètica que es produeix 
en la ciutat i que es produeix en el districte, però l'aritmètica la podem també 
solucionar a través del diàleg i, per tant, dins de les competències del que té el districte 
municipal i de les determinacions que es poden prendre des de la regidoria del 
Districte. Escoltaré, escoltaré i arribarem a consensos allà on hi puguem arribar. Però 
els demano també a tots plegats responsabilitat. Ja sé que, per exemple, demà tenim 
un plenari en el que difícilment poden ser aprovades les ordenances i d'aquí a unes 
setmanes haurem d'abordar l'aprovació dels pressupostos. Que ningú ho faci de 
jugador d’avantatge, perquè això, en definitiva, en qui genera prejudici és en el conjunt 
de la ciutadania i, per tant, hem de fer també una crida d'aquesta responsabilitat. Per 
descomptat, en el conjunt dels grups del plenari municipal, però també en el territori 
del districte. 
Estem dialogant. I jo vull reivindicar aquest diàleg. I estem dialogant amb tothom, que 
aquí hi ha hagut en aquest districte ‒ho saben vostès perfectament i els que ens estan 
escoltant també‒, a vegades, diguem-ne, un diàleg selectiu. No. Nosaltres dialogarem 
amb el conjunt d'agents socials i no els demanarem carnet ni opinió política perquè, en 
definitiva, pensem que tots hem de treballar en benefici del territori de Ciutat Vella i de 
les problemàtiques que tenen els seus barris.  
I, per descomptat, tenim un barri, i en això coincideixo amb l'expressió que ha 
manifestat la consellera d'Esquerra Republicana, que és el Raval, que ha de ser el 
punt i el centre de la nostra atenció prioritària, sens perjudici de l'atenció que hem de 
defensar també a la resta dels nostres barris.  
En definitiva, crec que tenim un projecte per transformar la ciutat i Ciutat Vella. I, no 
s'equivoquin, el Pla Endreça... És clar, evidentment, tots els plans tenen un component 
mediàtic, però el Pla Endreça és també la posada al dia de projectes que han triomfat 
a Barcelona. Els que ja tenim una certa edat recordem perfectament el que va suposar 
el «Barcelona, posa’t neta», un moment en què vam posar en el centre de l'actuació 
municipal la necessitat de disciplinar l'espai públic, i em sembla que és un tema que 
les veïnes i els veïns agrairan. Ha sortit en les seves intervencions. Ha sortit en les 
seves intervencions la necessitat d'un espai públic de qualitat, que, en definitiva, és el 
que vol el Pla Endreça. He acabat el meu temps. Reitero la meva voluntat de diàleg, 
però també de determinació. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies, presidenta. Amb relació a aquest últim comentari de l'abordatge integral i que 
en tenim experiència, a nosaltres ens preocupa, perquè aquest abordatge integral va 
generar afectats urbanístics, que són persones que van ser expulsades dels seus 
barris; va generar especulació, i va generar l'abocament de milions i milions de diner 
públic al mercat privat, perquè aquests pisos que es van construir ja no són ni 
municipals ni estan protegits per re. Això com un exemple, eh? Evidentment, els plans 
integrals tenen més vessants, però, cuidado, a nosaltres ens fan molta por aquesta 
mena de plantejaments que, per generar un impuls nou, que es diu l'informe, es 
recuperen fórmules del passat. Bé, també estem veient que aquest diàleg pretès que 
s'explica, doncs, es fa moltes vegades rodejat de lobbys conservadors que miren més 
el passat que el futur i, per tant, ens preocupa, ens preocupa aquest tarannà.  
Bé, crec que la intervenció ha deixat moltes preguntes sense resposta. Pensem que 
aquest és un govern que encara s'ha de veure si obrirà les portes a la ciutadania de 
l'Ajuntament. Pensem que és un govern feble, amb deu regidors i regidores sense 
projecte clar. A vegades mira a la dreta, a vegades a l'esquerra. També creiem que 
s'ha d'aclarir i que s'ha d'aclarir de cara a poder establir uns possibles acords de 
govern que no busquen cadires, però per poder treballar amb iniciatives concretes que 
portin endavant aquests quatre anys de mandat.  
En aquest sentit, doncs això, nosaltres, les conselleres de Barcelona en Comú, 
seguirem sent la veu de la gent comuna, la gent de la classe treballadora que aixeca 
els barris cada dia, la gent que no entén per què l'alcalde socialista no vol aplicar la 



regulació dels lloguers, que es carrega el 30 per cent pactant amb Junts, etcètera. 
Gràcies. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Gràcies, presidenta. Coincideixo amb la consellera de Barcelona en Comú que deixa 
molts interrogants la seva intervenció. Sí que és cert que no té més temps. Bé, no hem 
parlat nosaltres precisament del Pacte de Ciutat Vella i aprofitarem per esgotar el 
temps, sobre què creiem que ha de ser el pacte. No ens queixarem de que no ens han 
convocat. Ja ho ha fet. Penso que el comissionat ha agafat el guant i, per tant, 
pròximament en sabrem més coses. Però pensem que aquest pacte, si es fa amb 
bona intenció i per tant volem pensar que sí, i amb les ganes, ha de servir com a 
orientació estratègica concretada en accions al territori. Què vol dir? Hem d'anar d'allò 
particular allò general, d'allò general a allò particular. Hem d'intentar agafar totes les 
vessants. No sé si això s'està tenint en compte. No sé ben bé tampoc quina intenció 
tenen vostès amb aquest pacte o on volen arribar. Ens ho explicaran, desitgem. Volem 
participar hi, volem treballar-hi, volem escoltar-ho. I, per tant, veure quines conclusions 
se'n desprenen. I a partir d'aquí, quines polítiques s'acaben aplicant. Perquè és 
importantíssim per al districte.  
Amb això acabaré la meva intervenció. El que acabem trobant ‒nosaltres també fem 
visites, parlem amb veïns‒ és que la gent basa d'alguna manera la seva forma de 
viure, com tothom fem, en seguretat, convivència i neteja. Són aquests tres 
paràmetres. Això de la determinació... Aquí ens falta determinació: seguretat, neteja i 
convivència. És importantíssim per al districte de Ciutat Vella. I aquí li donarem suport, 
senyor regidor. Tenim la sort o té vostè de la desgràcia, a més, de ser el titular de 
Prevenció i Seguretat i, per tant, esperem molt de la seva figura com a regidor al 
districte de Ciutat Vella en aquest aspecte. Per tant, no s'ho pensin gaire més i 
comencin a arrencar amb tot el que suposa governar al districte de Ciutat Vella.  
Moltes gràcies. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
No, només dir que la part del pressupost que vostè comentava abans, l'única 
responsabilitat cap a la ciutadania és del Govern municipal, perquè qui l'ha d'aprovar 
és el govern municipal. També tenen responsabilitat els dos altres partits que estan 
veient a veure qui treu el tros més gran del pastís. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Diverses coses. La primera, tema de seguretat. Parla de modificar l'ordenança 
municipal i actualitzar-la o posar-la al dia. Hi estem d'acord, però no oblidem una pota 
important de la seguretat, i és el reforçament per part de l'Administració de la nostra 
Guàrdia Urbana i dels nostres Mossos d'Esquadra. Crec que en els últims anys hi ha 
hagut una deixadesa i se’ls ha minvat molta autoritat. És el moment de restaurar 
aquesta autoritat en els nostres defensors de la llei i l'ordre.  
Tema neteja. Bé, ho ha enfocat bé, no? Tenim un nou pla, reconeixem els errors del 
passat. Posem-nos al dia, a veure què ve. Jo continuo amb el mateix: seria convenient 
fixar uns objectius clars i quantificables per saber si ens apropem o allunyem de 
l'objectiu.  
Tercera cosa que m'agradaria: tornem al sentit comú. Tornem a fer les coses 
meditades. Vostè parla de diàleg. Sí, però no perdem de vista la racionalitat de les 
coses. Deixem-nos ja de inventos, de deixar el 30 per cent de les «vivendes» socials, 
de limitar el tipus i el preu dels lloguers. Tot això ja sabem com acaba. Ja hem vist 
aquesta pel·lícula. Crec que el primer que va parlar de la regulació dels lloguers va ser 
Publio Cornelio Escipión, més conegut com «el africano», sobre el preu escandalós 
dels lloguers a Roma, de l'antiga Roma. No és fàcil solucionar aquest tema. Ja està. 
 
C. PART DECISÒRIA 



 
La presidenta dona per acabat el torn d’intervenció i dona pas a la part decisòria, amb 
cinc plans especials urbanístics per als quals el Govern té un espai de sis minuts per 
explicar-se i la resta de grups municipals tres minuts per posicionar-se.  
 
1. Pla especial urbanístic integral per a la regulació de l’equipament sanitari 

assistencial a l’església de la Casa de la Misericòrdia del carrer Montalegre, 4 
al barri del Raval i inclusió al Pla especial de protecció del patrimoni 
arquitectònic del nou element “Església de la Casa de la Misericòrdia” al 
Districte de Ciutat Vella. 

 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
La tramitació d'aquest pla ha estat promoguda pel CatSalut. El present Pla especial 
integral per a la regulació de l'equipament sanitari assistencial a l'església de la Casa 
Misericòrdia, situada al carrer Montalegre, 4 i inclusió al Pla especial del patrimoni del 
nou element Església de la Misericòrdia té per objectiu modificar les condicions 
d'ordenació de l'edificació del CAP Raval Nord per oferir una millor protecció 
patrimonial de l'edifici.  
Per aconseguir aquest objectiu, el Pla proposa mantenir la qualificació de l'equipament 
comunitari i dotació de nova creació de caràcter local, així com la qualificació de zona 
verda, inclosa dins de l'àmbit d'aquest planejament en la zona del Pati dels Tarongers, 
on es produeix. Mantenir el tipus d'equipament com a sanitari assistencial. Definir nous 
paràmetres d'ordenació que deriven de la proposta recollida al concurs per garantir 
tant la funcionalitat del nou equipament destinat a CAP com la integració en el seu 
entorn immediat. Incorporació d'un nou model al Pla especial de protecció del 
patrimoni arquitectònic de l'Ajuntament de Barcelona i modificació de l'element 551 del 
conjunt de la Casa de la Misericòrdia, proposant la catalogació del nivell C per a 
l'església de la Misericòrdia i, per coherència, es modifica la fitxa corresponent al 
conjunt de la Casa de la Misericòrdia per tal d'incloure aquesta església en aquest 
conjunt.  
Pel que fa al sostre edificable previst, es proposa un total de 3.000 metres quadrats, 
tot i que el programa funcional és el mateix que el planejament vigent. S'augmenta en 
500 metres quadrats el sostre per part del programa, se situarà en soterrani i caldrà 
ventilar a través d'un pati anglès, fet que implica haver de computar part del sostre 
d'aquesta planta.  
Es manté la titularitat pública de l'equipament. El pressupost previst al projecte és de 
7.925.405 euros. I aquest planejament va ser aprovat inicialment en data 23 de febrer 
del 23. 
 
La presidenta dona la paraula als grups municipals perquè es posicionin, començant 
per Barcelona en Comú. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Estem davant d'un projecte fruit del treball del mandat anterior 
que dona resposta a la històrica demanda veïnal del CAP Raval Nord. A més, a través 
d'aquest pla ens assegurem que aquest nou equipament sanitari queda integrat en la 
Casa de la Misericòrdia i l'Escola Vedruna, sense condicionar el servei a les 
necessitats del CAP. Per tant, tindrem CAP Raval Nord i protecció del patrimoni del 
nostre districte. Hi votem a favor. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Gràcies, presidenta. Aquest pla especial és necessari per poder ubicar el CAP a 
l'església de la Casa de la Misericòrdia. Aquesta ubicació del CAP es va consensuar 
en el seu dia per poder tenir aquest equipament en un lloc adequat al barri, 



independentment de les altres afectacions. Protegir elements del patrimoni i poder 
construir un nou CAP al Raval és un objectiu de Junts per Catalunya - Trias per 
Barcelona. Per aquest motiu hi votarem favorablement. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Sí, hi votarem a favor. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Sí, hi votarem a favor. 
 
La presidenta anuncia que el punt queda aprovat favorablement per unanimitat. 
 
2. Pla especial urbanístic per a la regulació dels dipòsits antiinundació i 

antidescàrrega del sistema unitari a Barcelona. 
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Gràcies. Bé, la finalitat d'aquest pla és establir la regulació urbanística de 31 dipòsits, 
antiinundacions i antidescàrrega del sistema unitari en l'àmbit del sòl urbà de 
Barcelona, per assegurar la reserva d'espais amb subsòl per a la ubicació futura 
d'aquests dipòsits, així com definir els criteris ambientals als quals s'hi hauran d'ajustar 
els projectes tècnics.  
El present Pla dona resposta a alguna de les actuacions previstes en el Pla director de 
sanejament de Barcelona 2020, més concretament, mesures estructurals 
antiinundacions, actuacions que s'assoleixen als objectius de protecció d'inundacions i 
que, en la majoria de casos, són dipòsits antiinundació. Actuacions antidescàrrega del 
sistema unitari. Mesures que es basen en dipòsits soterrats que reben l'aigua de la 
claveguera barrejada amb l'aigua pluvial en temps de pluja i la retenen el temps 
suficient per evitar els sobreeiximent d'aigua contaminada als medis receptors, litoral 
marí, rius, riu Besòs, port i rieres de Collserola. Cap dels dipòsits es situa dins de 
l'àmbit del districte de Ciutat Vella, però en especial els del Marqués del Campo 
Sagrado i el del Port Vell passeig Montjuïc ajudaran a millorar els problemes de les 
zones inundables del Raval Sud.  
Pel que fa al pressupost, els 31 dipòsits antiinundacions, segons les previsions fetes 
en el Pla director integral de Sanejament de la ciutat de Barcelona, tenen cost estimat 
de 300.224.625 euros. Aquest cost és aproximat i en el moment de execució de cada 
dipòsit es definirà del cost exacte de cada un d'ells. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Donat que els dipòsits d'aigua són una eina indispensable en una 
ciutat mediterrània com Barcelona, que cada vegada té menys pluges, hi votem 
favorablement 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Gràcies, presidenta. Bon vespre a tothom i gràcies per ser aquí. Com diu el Raimon, al 
meu país la pluja no sap ploure, o plou poc o plou massa. Si plou poc és sequera, que 
és el que tenim ara. I si plou massa pot ser una catàstrofe. Planificar aquests dipòsits 
per a quan hi hagin pluges grans, perquè hi seran, sabent que els fenòmens 
meteorològics aniran essent excepcionals cada vegada més... Per tant, és necessari, 
doncs, fer aquesta programació de dipòsits reguladors perquè quan hi hagi una gran 
pluja, doncs, tinguem els mínims problemes possibles a la ciutat. El nostre vot serà 
favorable. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 



Gràcies, presidenta. Bon vespre a totes i tots. El canvi climàtic ja es tradueix a 
Barcelona en pluges de gran intensitat, torrencials, que tenen com a resultat 
inundacions urbanes, sobretot en aquells barris on la xarxa de drenatge urbà i els 
dipòsits existents no són capaços de sostenir la quantitat d'aigua caiguda, la qual ja de 
per si és torrencial en una ciutat mediterrània com és la nostra. 
Les properes dècades la tendència és que probablement cada vegada hi hagi més 
aiguats de gran intensitat, amb pluges menys repartides al llarg de l'any. Això fa que la 
ciutat s'hagi de preparar allà on encara no ho ha fet.  
En aquest sentit, els 31 dipòsits proposats han d'ajudar a fer de Barcelona una ciutat 
més resilient, sobretot a les zones baixes de la ciutat, on s'acumula més aigua i es 
pateixen més inundacions. Planificar la construcció és clau per evitar problemes com 
els que hem pogut viure fins a 113 vegades a la nostra ciutat en els últims cent vint 
anys. Instem el Govern a no només reservar sòl i a planificar on aniran sinó a 
executar-ne l'obra de construcció. Tot i així, hi votarem a favor. Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Gràcies, presidenta. A favor. 
 
La presidenta anuncia que tots els grups hi han votat a favor i per tant el punt queda 
aprovat per continuar la tramitació. 
 
3. Modificació puntual dels plans especials de protecció del patrimoni 

arquitectònic, històric i artístic de la ciutat de Barcelona 
 

El Sr. Albert Salmerón Cojo 
Gràcies, presidenta. Diré que la modificació puntual dels plans especials de protecció 
del patrimoni arquitectònic historicoartístic de la nostra ciutat és un testimoni del nostre 
compromís per la preservació i valoració del ric llegat cultural que fa de Barcelona una 
de les ciutats més enriquidores i captivadores del món.  
Aquesta mesura té un objectiu clar: assegurar que aquests tresors no només continuïn 
existint, sinó que es protegeixin adequadament. A través d'aquesta iniciativa establim 
regles per garantir la preservació d'aquests béns històrics. És una oportunitat per 
atreure talent a la nostra ciutat i que la conservació del nostre patrimoni pugui ser una 
font de riquesa cultural i econòmica per a Barcelona.  
A més, també volem assegurar que les futures generacions continuïn gaudint de 
l'encant dels nostres edificis i monuments històrics. Això significa, per tant, comprendre 
profundament les seves característiques i la seva evolució. Només així podem 
assegurar que les futures intervencions respectin la seva integritat i autenticitat.  
Aquesta mesura no només ens crida a la responsabilitat, sinó que ens presenta una 
oportunitat per construir un futur que combini el respecte pel passat amb el creixement 
econòmic. És un testimoni del nostre compromís amb les futures generacions, 
assegurant que heretin una Barcelona que continuï brillant com una joia del passat, del 
present i del futur.  
Així que avui us demano que donem suport a aquesta important iniciativa: protegir el 
nostre patrimoni no només és una tasca, sinó una inversió en el futur de la nostra 
estimada ciutat. Gràcies per la vostra atenció i suport. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Volia recordar que aquest és un pla que es va impulsar pel govern del mandat anterior, 
amb l'objectiu d'ampliar la protecció patrimonial a la ciutat i, per tant, no pot ser d'una 
altra manera: hi votem favorablement.  



 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
La protecció del patrimoni i la seva dignificació és un objectiu per al nostre grup 
municipal. Ho reflectíem clarament i àmpliament en el nostre programa electoral i ho 
defensem allà on cal. És bo anar incorporant elements de protecció i regulant 
adequadament els plans especials de protecció.  
També hem de gestionar que no es quedi només en el paper i el patrimoni es vagi 
deteriorant fins a desaparèixer per una deixadesa en l'impuls de la seva protecció per 
part de l'Administració local.  
La fitxa fa una bona descripció dels elements, del que cal conservar de les dues cases, 
que tenen lloc al nostre districte, i del que cal fer per retornar a la situació original i/o 
idònia. Insistim que no ens podem quedar només en l'aprovació. Hem d'impulsar la 
conservació, la restauració, l'edifici i la dignificació del patrimoni, amb control i també 
amb línies d'ajuts per a la seva restauració i conservació. Per això el nostre vot serà 
favorable. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies. Tal com vam acordar des de l'aprovació del Pla d'usos de Ciutat Vella, encara 
estem esperant que es declari Ciutat Vella conjunt patrimonial protegit. Això seria la 
solució perquè queda molta feina a fer i encara queden moltes finques que no estan 
protegides i en moltes d'elles la protecció arriba tard. Així i tot, hi votarem a favor. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
A favor. 
 
La presidenta anuncia que el punt s’ha aprovat per unanimitat. 
 
4. Pla especial integral i de millora urbana per a la regulació de l’equipament de 

la seu històrica de Correus a Barcelona 
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Gràcies. L'objectiu del present pla és possibilitar la transformació dels dos edificis que 
la conformen, tot mantenint la qualificació d'equipament i titularitat pública per destinar-
los a equipament administratiu, de formació, recerca i transferència de tecnologia i 
cooperació entre centres de recerca i empresa que estructuren l'activitat del Centre de 
Promoció de la Formació, Recerca i la Innovació, de promoció de la transferència de la 
tecnologia, l'activitat econòmica i l'ocupació orientada als joves i al sector digital i per a 
l'atracció del talent local i internacional. L'àmbit d'actuació del Pla són els dos edificis 
que conformen el conjunt de la seu històrica de Correus a Barcelona, sobre unes 
parcel·les que sumen un total 5.283,90 metres quadrats de sòl i amb una superfície 
construïda total de 27.297 metres quadrats, segons cadastre.  
El més antic, l'edifici institucional o de Via Laietana, està catalogat amb nivell B, bé 
immoble d'interès local, i el més modern, conegut com l'edifici de Carteria, està protegit 
amb nivell D, bé d'interès documental. Ambdós estan lligats mitjançant un pont sobre 
del carrer Àngel Baixeras, que connecta les seves plantes superiors. Aquest és un 
tipus d'equipament que permet incentivar i fomentar la convivència entre serveis 
adreçats directament a veïns i ciutadans, amb activitats formatives dirigides 
preferentment als joves del sector digital. 
Per aconseguir l'eficàcia en la dimensió formativa d'ocupació perseguida per aquest 
pla, és indispensable disposar d'un contenidor amb la presència d'àmbits 
d’emprenedoria, d'incubadora d'empreses en formació i d'espais destinats a empreses, 



al costat dels àmbits destinat a la recerca per tal de fer possible la transferència de 
tecnologia i coneixement, i amb capacitat d'induir ocupació per aprofitar sinergies entre 
tots ells. Són aquestes relacions internes les que garanteixen l'èxit de l'objectiu 
formatiu.  
Per assolir-ho, el pla estableix les determinacions urbanístiques necessàries per al seu 
desenvolupament, regular els usos i paràmetres propis de l'equipament, definir les 
directrius de les condicions de reforma i rehabilitació dels edificis, determinar els gàlibs 
de l'edifici institucional, que venen continguts. Concretar que el sostre proposat en el 
present pla és el sostre existent per a cada edifici.  
Pel que fa als usos, d'acord amb el Pla d'usos de Ciutat Vella, s'admet fins al 8 per 
cent del sostre destinat a usos complementaris, que pot distribuir-se lliurement entre 
els dos edificis. La implantació dels usos que s'estableix per a aquest pla resta 
condicionada a l'execució del projecte de reforma integral del conjunt dels dos edificis 
que configuren l'equipament. No hi ha modificació dels sostres destinats a 
equipaments i es reconeix el pas elevat sobre el carrer d'Àngel Baixeras.  
Aquest pla es va aprovar inicialment en data 16 de març de 2023. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Es tracta d'una iniciativa liderada pel senyor Collboni com a tinent 
d'alcalde, que en el seu moment es va vendre com un hub de start-ups fruit d'un acord 
amb l'Estat i el Consorci de la Zona Franca. Per fer aquest anunci, el PSC va pactar 
que fos el Consorci qui liderés el projecte amb una cessió de l'edifici per part de l'Estat. 
L'Ajuntament acompanyava l'operació, com per exemple fent aquest pla. Avui es 
presenta aquest pla demostrant que Urbanisme va fer la seva feina. Ara bé, la realitat 
és que aquest projecte està aturat. S'ha signat el conveni entre el Consorci de la Zona 
Franca i Correus? No. L'Ajuntament de Barcelona ha liderat alguna alternativa? No. En 
definitiva, Urbanisme va fer la feina, però el senyor Collboni, no. Ja ens hi té 
acostumats: fotos d’anunci i fum. Avui aquest projecte no té cap lideratge al darrere. El 
Consorci ja ha dit que es retira del projecte. Per tot això, demanem que es retiri aquest 
punt de l'ordre del dia. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Gràcies, presidenta. El fet que la històrica seu de Correus es converteixi en un hub 
digital que pot generar més de gairebé 1.500 llocs de feina, amb una inversió de 50 
milions pensem que és molt important pel districte. Per aquest motiu nosaltres hi 
votem favorablement 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies, presidenta. Recuperar aquest edifici, que actualment està molt en desús, 
seria, en principi, una bona notícia. Però si observem el plànol de Ciutat Vella, més 
concretament el barri Gòtic, veiem una gran taca d'equipaments, cosa que en principi 
hauria de ser bona. Però quan entrem al detall veiem que la majoria o són de país o de 
ciutat o d'ús religiós, i per tant, tenen poc impacte a la vida dels veïns i les veïnes del 
barri.  
Això no hauria de ser dolent, però quan el veïnat no disposa dels espais 
d'equipaments necessaris per bressols, escoles, institut o instal·lacions esportives, 
això acaba afavorint que el barri encara és desertitzi més de famílies.  
Per això veiem amb estupor i incredulitat que quan s'allibera un equipament d'aquesta 
mena i l'Estat el cedeix, no es destini a pal·liar les necessitats del barri, sinó que es 
destini majoritàriament al servei d'uns pocs i no sobre els veïns i les veïnes. El cas de 
Correus si alguna cosa demostra és la manca de projecte del govern municipal actual i 



el govern passat pel veïnat de Ciutat Vella. Què estan esperant per complir un pla 
estratègic per mobilitzar tots els immobles de l'Estat de primera línia de mar del 
districte: l'antiga Delegació del Govern, la Capitania General, el Govern Militar, la 
Comandància Naval... Res de res. Fins i tot hem de veure com l'Ajuntament és incapaç 
de reclamar la part estatal de l'edifici de Via Laietana,  8-10. Fins i tot ha de pagar part 
de les despeses que li corresponen a l'Estat. Sabem que l’edifici albergarà la seu de 
Barcelona Activa de Ciutat Vella. Bé, però al veure la distribució dels espais, aquesta 
distribució em sembla només posada per justificar els 1.100 metres quadrats de 
restauració i comercial. Perquè volem protegir Ciutat Vella, avui votarem en contra 
d'aquest pla especial, perquè la millora que ha de protegir els nostres barris comença 
per posar espais com el de Correus al servei dels nostres habitants. Caldria repensar a 
l'espai els espais d'aquest projecte. Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Sí. Nosaltres considerem que toda aquella zona, el edificio pier-1, más el Port Vell, la 
parte aquella donde están los hoteles, está siendo una incubadora de empresas muy 
innovadoras en tecnología de la información, y posiblemente saturadas, porque los 
precios empiezan a subir, de alquiler. Todo lo que sea apoyar a empresas 
innovadoras, y en este sentido el edificio de Correos creo que está en la zona ideal, 
estamos a favor. 
 
La presidenta conclou que el punt ha estat informat favorablement, amb els vots en 
contra de Barcelona en Comú, però que s’ha fet una sol·licitud per part de Barcelona 
en Comú de retirar el punt de l’ordre del dia. Dona la paraula al Govern perquè es 
posicioni sobre això. 
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
No... Ja he llegit tot la informació que... (Continua parlant sense fer ús del micròfon) 
 
El regidor 
Efectivament, no el retirem. Pensem que és un bon projecte i, per tant, el mantenim.  
 
La presidenta confirma que no es retira el punt de l'ordre del dia, per tant, tornar a 
demanar el sentit del vot. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Malauradament, no s'ha tingut en compte la meva sol·licitud. El que sí que vull reforçar 
és que des del districte de Ciutat Vella sempre hem estat crítics amb aquest projecte 
perquè el que volíem era un equipament de proximitat. Aquest projecte qüestiona molt 
el model econòmic de Ciutat Vella, posant en risc el comerç de proximitat. I tampoc 
contempla els usos comunitaris per interlocutar amb el barri. Aquests projectes de 
ciutat no els volem, al Gòtic. Nosaltres ens posicionem al costat dels veïns i les veïnes 
i del comerç de proximitat i per tant, el nostre vot és contrari. 
 
La presidenta anuncia que el punt es dona per informat favorablement, amb els vots 
en contra de Barcelona en Comú i Esquerra Republicana de Catalunya. Quedaria 
aprovat per continuar la tramitació. 
 



5. Pla especial urbanístic per a la implantació o ampliació d’equipaments 
funeraris a la ciutat de Barcelona. 

 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
El present Pla especial urbanístic per a la implantació o ampliació d'equipaments 
funeraris a la ciutat de Barcelona té per objecte establir les condicions urbanístiques 
que han de complir els equipaments funeraris que es vulguin implantar de nou, així 
com aquells existents que es vulguin ampliar dins del municipi de Barcelona.  
Els criteris per a la concreció dels paràmetres que es regulen resumidament són: els 
nous serveis funeraris s'han de situar separats a una distància mínima de 300 metres. 
A efectes de l'aplicació de la distància anterior, es consideraran tant els tanatoris 
existents com els nous. La superfície mínima de parcel·la per a l'emplaçament dels 
nous serveis és de 800 metres quadrats. El sostre màxim per a l'emplaçament dels 
nous serveis és de 1.600 metres quadrats.  
Els nous tanatoris han de complir amb els següents requisits: han de disposar 
d'almenys dos sales per a la vetlla del difunt, lavabos, un oratori, despatx per a 
contractació, entrada de difunts independentment de l'entrada de les persones i una 
sala destinada a la realització de pràctiques sanitàries sobre cadàvers. El nombre 
màxim de sales de vetlla és de sis. Per a la regulació d'altres requisits és aplicable la 
regulació específica a l'Ordenança de Serveis Funeraris de Barcelona. Al districte de 
Ciutat Vella no hi ha cap equipament d'aquest tipus. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Aquest és un pla impulsat pel govern anterior amb l'objectiu 
d'ordenar la implantació de tanatoris a la ciutat i allunyar-los dels habitatges i altres 
equipaments. Respon a les demandes veïnals per tal que la seva ubicació no vagi en 
detriment, en perjudici d'altres equipaments. Persegueix minimitzar l'impacte d'aquests 
equipaments en el dia a dia de la ciutat. Per tant, hi votem favorablement. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Gràcies, presidenta. Tot i que a Ciutat Vella no ens afecta aquest pla, des del grup 
municipal de Junts - Trias per Barcelona no hem tingut prou informació, ni aquí, ni a 
Casa Gran. Per tant, estem a l'espera d'una reunió amb la Gerència d'Urbanisme. Per 
tant, el nostre vot en aquest cas serà d'abstenció. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Arrel de la problemàtica que hi va haver amb aquests tanatoris nous, vam ser 
nosaltres, Esquerra, que vam demanar un pla especial per regular-los i entenem que 
aquests responen a la nostra petició. Ara cal mirar-ho bé i amb calma. Per tant, ens 
abstenim. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Aunque en nuestro distrito no nos afecta, estamos a favor siempre de dar una 
despedida digna a nuestros familiares queridos. A favor. 
 
La presidenta informa que el punt s'aprovaria amb l'abstenció de Junts per Catalunya, 
l'abstenció d'Esquerra Republicana de Catalunya i el vot favorable de la resta de 
grups.  
 
D) PART D’IMPULS I  CONTROL 
 

a) Proposicions 
 



1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú 
perquè, 
- atès que, el soroll és el segon factor ambiental que més impacta en la salut 

de la població, just per darrere de la contaminació de l'aire; 
- atès que, segons l’«Estudi de valoració de l’impacte del soroll procedent de 

les activitats relacionades amb l’oci nocturn sobre la salut de les persones 
a Ciutat Vella» (Agència de Salut Pública de Barcelona) de 2017, s’identifica 
que Ciutat Vella és el districte amb més població exposada al soroll de l’oci 
nocturn; 

- atès que, les guies de soroll ambiental de l’OMS del 2018 inclouen per 
primer cop els efectes sobre la salut de l’oci nocturn; 

- atès que, segons l’estudi «Soroll ambiental i salut a la ciutat de Barcelona» 
(ASPB) de 2021, es recull que Ciutat Vella és el districte on més gent 
considera que el seu barri és sorollós i que el seu habitatge té sorolls de 
l’exterior; 

- atès que, en data 23 de maig de 2023 s’aprovà inicialment el Pla específic 
de reducció del soroll en l’àmbit tensionat en horari nocturn al carrer 
Miquel Pedrola i Alegre i la zona d'Allada Vermell i entorns, sense 
constància de que el procés de tramitació administrativa hagi finalitzat i les 
ZATHN hagin entrat en vigor; 

- atès que, des de l’estiu de 2022 el Districte de Ciutat Vella es va definir un 
espai de trobada específic per atendre les inquietuds veïnals entorn al 
descans veïnal; 

- tenint en compte totes aquestes raons és necessari reduir el soroll nocturn 
a alguns punts de la ciutat, especialment al districte de Ciutat Vella, on 
s’acumulen els percentatges més elevats de població exposada a aquest 
tipus de soroll i on hi ha més percentatge de població que percep soroll 
dins l’habitatge; 

el plenari del Districte acordi: 
- refermar el compromís amb el descans veïnal i el desenvolupament de 

mesures per a la seva garantia i la protecció de la salut dels veïns i veïnes; 
- que es finalitzi la implantació de les Zones Altament Tensionades en Horari 

Nocturn (ZATHN) aprovades inicialment (23 de maig de 2023) al carrer 
Miquel Pedrola i Alegre i la zona d’Allada Vermell i entorns. I que s’informi 
en el  plenari d’octubre del seu estat d’implantació; 

- que s’instal·lin més sonòmetres a les zones de sensibilitat acústica alta i 
moderada definides en el mapa de soroll de Barcelona per avaluar-ne el 
soroll i la definició de possibles noves ZATHN, i 

- que en el proper trimestre es convoqui la taula de soroll i el Consell de 
Salut, per informar als veïns, veïnes i grups de l’oposició del desplegament 
de les mesures i accions. 

 
La presidenta dona pas a la part d’impuls i control, en la qual els grups municipals 
faran proposicions, preguntes i precs al Govern. Començant per les proposicions, dona 
la paraula al Grup de Barcelona en Comú. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies, presidenta. La primera iniciativa que portem al plenari és la nostra proposició 
sobre descans veïnal. Demanem a tots els grups d'aquest Consell que refermem el 



compromís amb el descans veïnal i que es desenvolupin mesures per a la seva 
garantia de protecció de la salut de les veïnes; que es finalitzi la implantació de les 
zones altament tensionades en horari nocturn, aprovades inicialment al maig del carrer 
Miquel Pedrola i Alegre, a la Barceloneta, i Allada Vermell i entorns al casc antic, i que 
se'ns informi també en aquest plenari del seu estat d'implantació; que s'instal·lin més 
sonòmetres a les zones sensibles definides a l'últim mapa de soroll de Barcelona, per 
avaluar-ne el soroll i també les possibles noves ZATHN. I que el proper trimestre es 
convoqui la Taula de Soroll del Consell de Salut per tal d'informar tant la ciutadania 
com l’oposició del desplegament de mesures i accions.  
Creiem que són peticions altament justificades, tant pels informes de l'Agència de 
Salut Pública el 17 com el del 21, per tota la feina realitzada en definir el mapa de 
soroll també, i també pel clam veïnal, que pateix les conseqüències del soroll.  
Ciutat Vella és el districte on més gent considera que el barri és sorollós i que el seu 
habitatge té sorolls de l'exterior. El soroll és el segon factor ambiental que afecta la 
salut, per darrere de la contaminació de l'aire. I aquesta és una problemàtica que 
compartim moltes ciutats mediterrànies. Una ciutat més saludable passa també per 
eixos verds, però indiscutiblement per la reducció del soroll i per polítiques que cuidin 
el descans veïnal. Restem a l'espera d'escoltar els grups. 
 
La Sra. Muriel Genoveva Sánchez Guy 
Els efectes nocius de la contaminació acústica, des de la pèrdua de capacitat auditiva, 
la pèrdua de facultats actives, malalties isquèmiques, ictus cerebrals, diabetis, 
etcètera, han quedat àmpliament demostrats pels estudis realitzats des de l'OMS i fins 
i tot a Europa. L'excés de soroll nocturn, però, és encara més perjudicial, donat que la 
manca de son accentua els riscos sobre la salut mental.  
En una ciutat tan densa com Barcelona contenir el nivell d’immissions nocturnes de 
soroll i vibracions en un nivell saludable ha de ser una prioritat. Al nostre districte, un 
dels més acústicament tensats, plou sobre mullat. Els carrers estrets i els edificis 
d'obra antiga multipliquen els efectes de l'exposició i de la seva percepció. Any rere 
any, Ciutat Vella sobrepassa el llindar de 60 decibels i els caps de setmana arriba a 
superar els 70, les nits de divendres i dissabte, concretament. 
Malgrat les mesures implantades pel govern anterior, amb la creació d'una nova eina 
de contenció com les ZATHN, els veïns no perceben un canvi de tendència. Ni les 
reduccions d'horari ni les campanyes apel·len a la corresponsabilitat de l'espai públic 
amb la ciutadania, ni el desplegament de més unitats de la GU han donat els resultats 
esperats. Els comerços d'alimentació encara són oberts després de les 22 hores. Els 
skaters continuen practicant les seves piruetes, fins i tot sobre el mobiliari urbà, 
estàtues incloses. Els patins elèctrics encara circulen a tota velocitat per les voreres. 
Els músics de carrer continuen tocant tothora i els vianants que surten dels locals d'oci 
transposen la festa a l'exterior.  
Des del Grup de Junts per Catalunya volem posar l'accent sobre la manca d'eficiència 
en la gestió i el seguiment de les mesures implantades pel govern anterior i donat que 
les  noves normatives han tingut un escàs grau de compliment, potser tocaria repensar 
el model de les ZATHN. 
També recalquem l'absència d'operativitat de les mesures de seguretat al Raval, on 
malauradament clubs de cànnabis il·legals continuen proliferant, mentre la venda 
d'estupefaents al carrer o en narcopisos posa en risc la seguretat dels veïns.  
Considerem urgent que els efectius policials augmentin la seva implicació en el control 
del soroll nocturn i assegurin, i de manera eficaç aquesta vegada, l'efecte dissuasiu de 
la seva presència a l'espai públic.  
Finalment, no entenem com Barcelona en Comú, amb la complicitat del PSC, no ha 
pres cap mesura correctiva en 8 anys de gestió. Tanmateix, després de la roda de 
premsa de fa tres dies del tinent d'alcalde Bonet i Batlle, constatem que més val tard 
que mai, el Govern s'ha adonat de la manca de consistència del pla endreça i que 
simples canvis cosmètics no solucionen res.  



Per això votarem que sí a la proposició dels comuns emetent una reserva sobre 
l'eficàcia de les ZATHN. I des d'aquest ple anunciem que demà el nostre regidor Jordi 
Martí presentarà un prec sol·licitant l'adopció d'un pla de xoc social, urbanístic i policial 
al Raval. Gràcies. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies, presidenta. Vostès venen a parlar de soroll. Ciutat Vella és el districte amb 
més població exposada al soroll de l’oci nocturn, i sobre soroll i els seus efectes a la 
salut, segons l'OMS 2018. Estem encantats de que vinguin a parlar de soroll i de les 
zones ZATHN. Ens fa immensament felices que la feinada que ha fet durant anys el 
nostre grup municipal, tant al Districte com a Casa Gran, sigui reconeguda per un dels 
anteriors grups municipals que formaven part del govern.  
Després de la pandèmia i degut a l'augment de sorolls al carrer provocats pels 
botellots, les terrasses i l'incivisme, el nostre grup va fer una campanya comunicativa 
en la qual demostràvem que certes zones del districte estaven molt afectades pel 
soroll, amb la conseqüència dels problemes que provoca tant de salut com la salut 
mental i física.  
En un principi semblava que al Govern municipal d'aquell moment, format per 
Barcelona en Comú i el PSC, no li acabava d'agradar les mesures que proposàvem 
per protegir els nostres veïns i veïnes. De fet, es van negar a tancar la platja durant la 
nit de Sant Joan de l'any 2020, després que el veïnat de la Barceloneta quasi els hi 
supliqués que ho fessin. Hem estat quatre anys demanant mesures preventives, 
sonòmetre, i els hem demanat que es posin les piles. De fet, les dues zones que 
demanen avui Barcelona en Comú fa temps que haurien de ser una realitat.  
I els recordem que fa sis mesos eren a govern. Sembla que ara que estan a l'oposició 
els hi és més fàcil demanar això. No seria, doncs, que el seu soci de govern en aquell 
moment no els deixava fer-ho, i tenint la regidoria de Ciutat Vella no es van imposar?  
Cal seguir treballant per ampliar més i més les zones ZATHN, implementant 
sonòmetres a l'espai públic, per tal de detectar-les, tant les que es detectin de nou com 
aquelles en què els valors del soroll registrat segueixin essent superiors al mínim 
legalment establert. Si fos per nosaltres, hauríem declarat Ciutat Vella en tot el seu 
conjunt zona acústica tensionada en horari nocturn, inclús diürn. Però malauradament 
per als veïns el Govern no ens deixa. Però celebrem la seva proposició i votarem a 
favor de reclamar per què encara no ha entrat en vigor com a zona ZATHN el carrer 
Miquel Pedrola i zona d’Allada Vermell, que cal activar els tràmits administratius, que 
sembla que últimament van massa lents, i que és una urgència per als veïns i veïnes 
de la zona per donar-los solució el seu dret al descans. Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Gràcies, presidenta. Nosotros consideramos que ya existe una normativa sobre los 
ruidos, y esa normativa es obligación del Gobierno de que se cumpla y si no se cumple 
el Gobierno tiene que asumir responsabilidades. 
En el caso de que la normativa no sea suficiente, que se cambie. El ir poniendo 
normativas sobre normativas restringiendo y volver a restringir no sirve absolutamente 
para nada. Han estado ocho años en el Gobierno y el nivel de sonido ha subido, con lo 
cual ese no es el camino, con lo cual votaremos en contra.  
 
La presidenta explica que en aquest punt hi ha quatre intervencions per part de veïns 
i veïnes. I passa a donar-los les paraules. Com que la veïna de la primera intervenció, 
la senyora Maria Núria Puertas Munté, no es troba a la sala, la presidenta passa a 
llegir la seva intervenció: «Com ja sabeu, els veïns de la plaça dels Àngels, Ferlandina, 
Joaquín Costa i entorns estem sotmesos a uns nivells de decibels molt per sobre del 
que recomana l'Organització Mundial de la Salut. Només cal mirar les dades dels 
sonòmetres municipals. L'origen d'aquest soroll és l'ocupació de l'espai públic pel 
negoci de l'oci, bars, terrasses, botellot i skating, entre d'altres. Demanem que es 



prioritzin els drets dels veïns i veïnes, que es segueixin ampliant les limitacions 
horàries a tots aquests negocis que vulneren el dret a la salut dels veïns, que no se'ls 
donin permisos per organitzar festes ni festivals amb música amplificada. Demanem 
que s'avancin els desallotjaments dels botellots en les zones conflictives i no es 
permeti que s'instal·lin botellots, instruments i aparells de música. Ni en horari diürn ni 
nocturn. Finalment, demanem que es prohibeixi la pràctica d'aquest en zones 
habitades i la seva pràctica i els seus festivals es facin en instal·lacions esportives. 
Mentrestant, demanem una limitació especial a la zona de confluència entre plaça dels 
Àngels, Ferlandina i plaça Joan Coromines, que és una zona densament poblada i 
l’skating és una tortura pel soroll i un perill evident. Moltes gràcies.»  
 
La segona intervenció correspon al senyor Pere Josep Pina Roca. Com que no és a la 
sala, la presidenta en llegeix la intervenció: «Tenint en compte els acomiadaments 
que la reducció d'horaris a la restauració està provocant a la zona de Joaquin Costa, 
tenint en compte que s'està obligant a traspassar establiments familiars o de proximitat 
en benefici a l'obertura de franquícies, tenint en compte l'arbitrarietat de les decisions, 
tenint en compte només els interessos d'una part del veïnat, pensa el districte seguir 
afavorint la destrucció del teixit comercial i l'acomiadament de personal en benefici de 
grans franquícies del barri del Raval?» 
 
En tercer lloc, llegeix la intervenció de la senyora Teresa Picasso Marco: «La Comissió 
de Soroll de l'Associació de Veïns del Barri Gòtic remarquem la necessitat que es 
convoqui la reunió entre el regidor de Ciutat Vella i el Grup de Soroll de Ciutat Vella, 
que fa temps es va demanar: reforçar la proposició que presenta el grup municipal de 
Barcelona en Comú a la creació de la Taula de Soroll de Ciutat Vella.»  
 
Finalment, en aquest punt, la intervenció del senyor Asunción Justo Justo: «El Grup de 
Soroll de Ciutat Vella, en data 13 de juliol, vam demanar reunió a regidoria per parlar 
sobre el tema dels sorolls. Aquesta petició l'hem fet reiteradament. Voldríem saber si 
en algun moment s'escoltarà el veïnat o només té veu el sector comercial i el gremi.»  
 
La presidenta dona la paraula a la veïna Mar Espot, que també té una intervenció 
sobre aquest punt. 
 
La Sra. Mar Espot 
Previsió i descontrol en l'ús de la plaça dels Àngels per part del Museu MACBA. 
Previsió i regulació que protegeixi els ciutadans i els veïns del Raval en el seu lliure 
trànsit. Control i previsió del mal ús actual en oci nocturn, sorolls en la plaça, nocturns, 
diürns i venda de droga, insalubritat per aquest tipus d'activitat. Previsió en el control 
dels locals d'oci nocturn al Raval. No existeix la comprovació per part de la inspecció 
del districte de les seves insonoritzacions, que actualment quasi cap local, podríem dir 
que cap, el sustenta, ni el seu abús de clients d'aforament dins i fora dels locals. 
Discoteca Paloma no entra a la zona ZATHN, creiem que hi ha d'entrar. La zona 
ZATHN s’ha de consolidar. Compliment i regulació actual, tant a les discoteques del 
Raval i de Ciutat Vella com als locals, sobre la insonorització i els compliments de 
requisits normatius en els projectes d'obertura i les seves obres. Inspecció i tancament 
provisional si no les sustenten, que la majoria no les sustenten. Estem parlant de 
tancaments al carrer sense estar passats per projectes d'insonorització i que a més 
passen no més de 60, sinó de 80 a 90 decibels. Estan constatats pels veïns.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern per respondre aquesta qüestió.  
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 



Bona tarda. Primer faré una miqueta el posicionament del nostre partit de govern, que 
no hem pogut fer-ho en el torn anterior, i contestaré als veïns i les veïnes les propostes 
que han comentat, d'acord?  
És un compromís d'aquest Govern vetllar pel descans dels veïns i veïnes del nostre 
districte. Per això les zones que han estat aprovades en el mandat anterior seran una 
realitat, al carrer Miquel Pedrola i Alegre i la zona d’Allada Vermell i entorns. A més, 
treballarem amb la Taula de Sorolls i amb el Consell de Salut de les noves zones que 
estiguin tensionades pel soroll, fent estudis previs amb els sonòmetres pertinents per 
realitzar i analitzar la situació de convivència dels llocs del nostre districte. Tenim 
previst convocar el més aviat possible la Taula de Sorolls i la Taula de Salut. 
La contestació dels veïns i veïnes és: per nosaltres és una prioritat important la 
convivència dels nostres veïns i veïnes. Treballarem en aquestes zones noves que 
hem d’analitzar i veure més amb la Taula de Soroll i de Salut. També sabem que una 
de les peticions que han fet les altres entitats de reunió..., sé que s'està treballant per 
convocar reunions, perquè al nostre Govern això és una prioritat, per escoltar i veure 
les necessitats dels veïns. I votarem a favor de la proposta.  
 
La presidenta dona la paraula finalment al grup proposant, per espai de dos minuts. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies. Agrair el vot positiu de tots els grups. Anava a fer un reconeixement en la 
meva segona intervenció, de fet, a gran part de l'argumentari d'Esquerra. Per a 
nosaltres treballar plegades i acceptar el reconeixement de que és Esquerra qui 
proposa aquesta figura, doncs, és una qüestió molt positiva i que aquest Govern 
també compri seguir amb aquest treball i aprofundir-hi, doncs, ens sembla una bona 
línia de treball. I ens sembla també una bon exemple de col·laboració entre forces 
d'esquerres.  
També per contrarestar alguna de les aportacions, sobretot de Junts, PP, en tenim 
dues en funcionament i les xifres sí que parlen de millora de les zones. És veritat que 
la percepció no és aquesta i que hi ha moltes coses a millorar, també en l'afectació de 
sorolls diürns i hem d'anar més enllà. Però jo sí que sobreentenc de les conclusions 
dels primers estudis que les zones ZATHN funcionen en positiu. Hem d'anar més enllà. 
I voldria fer un comentari en relació amb l’aportació del veí Pere Pina. Estic d'acord en 
que s'han de treballar mesures per ajudar el comerç, que una part d'aquest comerç a 
Ciutat Vella s'haurà d'adaptar per la sostenibilitat del seu negoci. La ciutat s'ha de 
calmar, a partir de la nit la ciutat s'ha de calmar i, per tant, òbviament hi ha models de 
negoci que s'hauran d'anar adaptant. De fet, ja està passant en alguns casos.  
I de cara al Govern, sí que pensem que una ajuda real per als comerciants seria obrir 
el debat de la regulació de preus de lloguer comercial. Ara que tenim la Ley de 
Vivienda, que esperem totes amb candeletes que en algun moment s'apliqui el topall 
de lloguer, que va tard. Però bé, ara que ja ho tenim, doncs, podríem obrir la via amb 
els seus socis de l'Estat, d'obrir aquest debat. Tindran la valentia d'afrontar aquest 
debat? Per a nosaltres seria una molt bona notícia.  
 
La presidenta confirma que el punt queda aprovat, amb els vots a favor de Barcelona 
en Comú, Junts per Catalunya, Partit Socialista, Esquerra Republicana, i només el vot 
en contra del Partit Popular. 
 
2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  

- atès que a Barcelona es produeixen 1502 ocupacions amb finalitats 
delinqüencials anuals, segons fonts dels Mossos d’Esquadra; 

- atès que els grans tenidors, com la SAREB entre d’altres, compten amb 
més de 700 pisos a Barcelona, i és conegut que no se’n fan càrrec i que 



aquest deixament de funcions, fa un efecte crida a les ocupacions amb 
finalitats delinqüencials; 

- atès que aquest fenomen, a banda de la seva il·legalitat, és en part  
responsable de problemes de convivència i seguretat al districte, 

el Govern del Districte actuï decididament, amb la detecció d’aquests immobles, 
denunciant davant la Fiscalia Superior de Catalunya i emeti instruccions 
específiques, als serveis dependents de l’Ajuntament de Barcelona, per 
combatre amb més eficàcia les ocupacions amb finalitats delictives; es coordini 
amb els cossos de seguretat i treballi conjuntament per agilitzar el 
desmantellament de les ocupacions amb finalitats delinqüencials als barris de 
Ciutat Vella i actualitzi el ja existent cens d’habitatges buits per tal de poder 
elaborar un Pla Integral, consensuat per la majoria de forces municipals, per 
entre d’altres lluitar contra les màfies i els grups organitzats que promouen les 
ocupacions per realitzar les seves activitats delictives i, instar als propietaris i 
grans tenidors a mobilitzar el seus habitatges buits, i doni ple suport, amb tots 
els elements al seu abast, i intervingui quan sigui necessari, a aquelles 
comunitats de veïns amb perfils més vulnerables i castigades per aquesta 
pràctica.  
 
La presidenta dona pas a la següent proposta, del Grup Municipal Junts per 
Catalunya. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Gràcies, senyora presidenta. En primer lloc, vull donar les gràcies a Barcelona en 
Comú i Esquerra Republicana per les transaccions que hem pogut arribar a la nostra 
proposició. Bé, l'ocupació amb finalitats delinqüencials és un fet que es produeix 
massa sovint, al nostre districte, per part de màfies o grups amb intenció de fer servir 
els pisos per a les seves activitats il·legals. Coneixem casos en què els veïns han estat 
amenaçats i intimidats pels ocupants quan aquests els han plantat cara, fins i tot veïns 
que han hagut de marxar de casa seva per aquests fets. 
No podem restar impassibles davant d'aquesta problemàtica i cal una actuació ferma i 
contundent. És per això que presentem aquesta proposició. Vull llegir els punts de la 
proposta d'acord, perquè en la transacció veig que no hi figuren bé. Per tant, passo a 
llegir-los: 

- Que el Govern del districte actuï decididament en la detecció d'aquests 
immobles, denunciant davant la Fiscalia Superior de Catalunya i emeti 
instruccions específiques als serveis dependents de l'Ajuntament de 
Barcelona per combatre amb més eficàcia les ocupacions delictives.  

- Que el Govern del districte es coordini amb els cossos de seguretat i treballi 
conjuntament per agilitzar el desmantellament de les ocupacions amb 
finalitats delinqüencials als barris de Ciutat Vella i actualitzi el ja existent 
cens d'habitatges buits per tal de poder elaborar un pla integral consensuat 
per la majoria de forces municipals per, entre d'altres, lluitar contra les 
màfies i els grups organitzats que promouen les ocupacions per realitzar les 
seves activitats delictives i instar els propietaris i grans tenidors a mobilitzar 
els seus habitatges buits.  

- Que el Govern de districte doni ple suport amb tots els elements al seu 
abast i intervingui, quan sigui necessari, a aquelles comunitats de veïns 
amb perfils més vulnerables i castigades per aquesta pràctica. 

En definitiva, fem una crida a la seguretat. Les ocupacions delinqüencials amb finalitat 
delinqüencial al nostre districte passen. El Raval n'està molt fart, d'això, i és un clar 
exemple i, per tant, el Govern del districte ha de posar-s'hi amb la màxima celeritat. 



Penso que és un tema que no només ocupa el districte de Ciutat Vella, sinó la ciutat 
de Barcelona i que, per tant, toca fer feina.  
Moltes gràcies. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Per començar, el mateix, agrair la transacció també treballada amb el grup d'Esquerra. 
Pensàvem que era imprescindible incorporar una acció clara amb relació a les 
propietats i grans tenidors, fons d'inversió, que mantenen pisos buits com si fossin 
valors d'un compte de resultats. La diligència en la investigació i l'actuació policial és 
imprescindible, però mai solucionarem el problema si no aconseguim que els pisos 
buits s'omplin de veïnes.  
En aquest sentit, la nostra aportació amb l'actualització del cens d'habitatges buits que 
es va realitzar durant els últims dos mandats i que s’inclogui l'acció negociadora amb 
les propietats en el pla integral, era central per poder votar a favor de la proposta.  
D'altra banda, en la justificació de la proposta es parla d'algunes xifres i jo crec que va 
bé parlar de xifres per no generar debats equivocats, despistar, mal informar, generar 
soroll. La dada de 1.502 ocupacions registrades no és l’última, és de 2021. L’última 
dada és de 2022 i són 1.313 ocupacions. Com es pot veure, les ocupacions amb 
finalitats delinqüencials no entren dins d'aquest cens. Aquestes són ocupacions 
registrades. Les ocupacions amb finalitats delinqüencials, òbviament, doncs, són de 
treball intern per als cossos policials i de col·laboració amb les administracions. Per 
tant, aquestes 1.313 són denúncies d'ocupació. Podem veure que en l'últim any la 
davallada ha sigut de més del 18 per cent en les ocupacions a Barcelona, com ja vam 
informar en l'últim informe, i que òbviament pensem que aquesta davallada es reforça 
o és una conclusió de l'impuls de les polítiques d'habitatge públic, que és la via per on 
hem de seguir. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Bon vespre i gràcies. Bé, primerament, com han fet tant el Grup de Junts per 
Catalunya com el Grup de Barcelona en Comú, agrair la bona predisposició del grup 
proposant per acceptar la transacció que els hi vam fer i poder, doncs, parlar i debatre 
sobre quin enfoc s'havia de fer.  
I entrant ja més en matèria, ens agradaria sobretot deixar clar i constància que avui 
aquí estem parlant d'ocupacions amb finalitats delinqüencials, no de cap altre tipus, ni 
ocupacions per necessitat, ni ocupacions amb finalitats polítiques.  
Ens sembla molt bé que junts ens porti aquesta iniciativa, però també considerem que 
hauríem de ser conscients que ja hi ha mesures estipulades i mesures en actiu per 
combatre aquest tipus d'ocupacions. 
El passat 8 de febrer d'enguany es va aprovar al Parlament de Catalunya la Llei per 
combatre ocupacions conflictives, proposada de fet per Junts i transaccionada per 
Esquerra Republicana, una llei que considerem important a la qual vam votar a favor. 
Aquesta llei, resumidament, permet fer front a les ocupacions conflictives, que no són 
altres que les que en part alteren la convivència i l'ordre públic i posen en perill la 
seguretat o integritat dels immobles o les que tenen activitat delinqüencial. Aquesta llei 
també és important perquè faculta als ajuntaments a reclamar als grans tenidors que 
normalment són bancs i fons d'inversió, que en un termini de trenta dies s'iniciïn els 
tràmits del procés de desallotjament dels habitatges que estiguin en situació 
d'ocupació, repeteixo, conflictiva, i en cas de no dur-ho a terme ells ho pot iniciar 
l'Ajuntament d'ofici, i ja serà l'Ajuntament qui després s'encarregui de demanar les 
despeses que li ocasioni del procediment al propietari. Però també és important 
perquè un cop desallotjat l'immoble a instàncies de l'Ajuntament, queda durant set 
anys a mans de l'administració pública perquè es puguin destinar a habitatge social. 
No només això, sinó que, com sempre diem, hi ha diversos tipus d'ocupacions il·legals 
mafioses, però tots tenen una cosa en comú, i és que es lucren a costa de persones 
que es troben en un estadi de vulnerabilitat. Per tant, les actuacions que es facin i el 



pla integral que es demana han d'anar sempre acompanyades d'un acompanyament i 
una visió social, tant pel que fa a les persones que estan ocupant els pisos amb 
finalitat delinqüencial, que han de poder rebre ajuda des d'una mirada i una vessant 
social, com també les que no tenen un habitatge digne.  
Ara bé, ens agradaria fer una puntualització, i és que si que és cert que les ocupacions 
amb finalitats delinqüencials no afavoreixen la convivència als nostres barris, però no 
són l'únic ni el principal problema de seguretat, ja que els problemes de seguretat 
sovint són problemes estructurals, transversals i molt lligats amb la problemàtica social 
que viuen les nostres veïnes: pobresa econòmica habitacional, nivell de vida baix, 
situacions de sensellarisme i drogodependència, conseqüència de totes les crisis 
econòmiques i socials que hem viscut i, per tant, considerem que des de Ciutat Vella 
s'ha de treballar des d'una mirada transversal i integral que abordi totes aquestes 
situacions i problemàtiques que conviuen al districte. Tot i així, hi votarem a favor.  
 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Yo cuando he leído la propuesta de Junts per CAT he sentido una fuerte emoción, 
porque por fin que el grupo de Junts per CAT esté en contra de las ocupaciones, pues, 
dices, cómo ha cambiado el cuento, ¿no? Aún me acuerdo de los tiempos de Can Vies 
o cuando el Gobierno municipal le pagaba la contribución, el agua y los gastos 
domésticos a los ocupas. Pero ya está. Esta moción ha subido al límite cuando dicen 
de llevarlo delante de la Fiscalía. Estupendo. Me imagino que no nos quedaremos en 
este delito, sino que todos los delitos que se cometan se llevarán ante la Fiscalía.  
Respecto al Sareb, no nos engañemos, lo que queda en el Sareb ‒y permítame que te 
lo diga en términos económicos‒, va a costar más el relleno que el pollo. La Sareb 
recogió estos pisos me parece que en el año 2010. Todo lo que no han podido vender 
es lo que es invendible. Es absolutamente invendible.  
Dicho todo esto, nosotros estamos a favor de la propuesta y votaremos a favor. 
 
La presidenta dona la paraula al veí Àngel Cordero, perquè faci la seva intervenció 
respecte a aquest punt. 
 
El Sr. Ángel Cordero 
En representació de la Comissió de Convivència i Seguretat de la xarxa veïnal i en 
relació amb la proposta de Trias per Barcelona, ens sorprèn gratament l’interès per 
trobar dinàmiques que puguin millorar la problemàtica dels narcopisos i els habitatges 
buits, però on parla de demanar actuacions policials, que sempre ha sigut una de les 
demandes que hem fet, hem de dir que aquestes ja es fan i funcionen. També la 
coordinació entre les administracions i l'acompanyament al veïnat, que esperem que 
en aquest mandat no caigui. I això sí que està per veure.  
Dit això, volem recordar que el fenomen dels narcopisos neix durant el mandat del 
senyor Trias i no es va fer res per frenar l'especulació o per frenar la proliferació de 
pisos turístics. El fenomen dels narcopisos al Raval és una conseqüència directa de 
l'especulació, que ha deixat centenars de pisos buits al nostre barri per culpa dels 
desnonaments i de la pujada de preus al turisme. Moltes d'aquestes grans empreses 
han estat durant anys sense voler denunciar l'activitat delictiva que es produïa dins de 
la seva propietat, i les conseqüències a la comunitat. Quan han intervingut ho han fet 
pagant sumes considerables a la màfia que ocupava la seva propietat, creant realment 
un efecte crida.  
En diverses ocasions l'ocupació d'aquests habitatges per part de famílies vulnerables 
ha estat l'única solució real als narcopisos, i aleshores la propietat sí que s'ha donat 
pressa per desnonar. Per tant, demanen al consistori que es busqui un mecanisme 
jurídic per diferenciar entre una ocupació per part de famílies vulnerables i una 
ocupació per pràctiques delinqüencials, que es sancioni de manera contundent la 
deixadesa d'aquestes empreses amb multes considerables o amb l'expropiació. Que 



l'habitatge sancionat o expropiat passi a fons de lloguer social de l'Ajuntament. Que es 
sancionin els habitatges buits amb una legislació més àgil que l'actual i que es facin 
altres polítiques públiques que obliguin els propietaris a donar un ús d'habitatge 
habitual a les seves propietats i dificulti els pisos turístics o de lloguer temporals. 
Gràcies. 
 
El regidor 
Sí, molt bona nit. A veure, jo em centraré en el text consensuat, perquè em sembla 
que aquí hi ha hagut algunes intervencions laterals, que poden ser tot lo respectables 
que es vulgui, però en qualsevol dels casos defugen molt el que és l'essència de la 
proposició que va fer inicialment el Grup de Junts per Catalunya. Nosaltres votarem a 
favor de la proposició. Estem, per descomptat, en contra de les ocupacions 
delinqüencials que es realitzen en el conjunt de la ciutat de Barcelona i molt 
especialment a alguns barris del Raval.  
En el meu informe inicial ja he parlat de la problemàtica dels narcopisos i la voluntat 
nostra de lluitar aferrissadament contra aquest tipus d'ocupacions. També hem de dir 
que l'ocupació no és mai la solució a la falta d'habitatge i per tant hem de buscar unes 
polítiques socials que ens permetin dotar-nos d'un parc d'habitatges perquè ningú hagi 
d’anar a ocupar res.  
I per descomptat, el que nosaltres ens proposem és lluitar, a peu i a cavall, contra 
aquestes ocupacions delinqüencials que afecten d'una manera importantíssima la 
convivència en els nostres barris i molt especialment al barri del Raval.  
Per això també ens hem dotat de mecanismes que convé recordar. Ciutat Vella 
disposa d'una Junta de Seguretat pròpia, copiada de la Junta de Seguretat de 
l'Ajuntament de Barcelona ‒no la té cap altre districte‒ en la qual participen els cossos 
policials, hi participa la fiscalia, hi participa la judicatura, i aquí analitzem les diverses 
problemàtiques. Vull recordar que ara fa un any, en la Junta de Seguretat, que va 
haver-hi precisament en aquesta mateixa sala es va prendre la determinació d'un 
reforç important per part del cos de la Guàrdia Urbana i que també va ser correspost 
també per un reforç per part del cos de Mossos d'Esquadra pel que fa referència a la 
lluita contra el delicte.  
Per tant, seguirem en aquest camí. Vull assenyalar, doncs, la bona col·laboració que hi 
ha entre els dos cossos policials i, per descomptat, també la voluntat també d'atendre 
les situacions de vulnerabilitat que puguin haver-hi. Per tant, a favor absolutament del 
text de la proposició i després en el debat, hi hagut la introducció d'alguns elements 
que, en tot cas, hauríem de discutir amb més profunditat. En tot cas, el que interessa 
en aquests moments és saber el text que anem a votar i aquest el votarem a favor. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Moltes gràcies, presidenta. Bé, primer agrair el vot favorable de tots els grups.  
Sí que és cert que les xifres són del 2021 i la xifra actual és 1.313. També dic una 
cosa: la diferència és de 189. Això és molt preocupant. Si baixem 189 pisos 
anualment, en el cas de que tots els anys baixin, haurem d'estar deu anys com a 
mínim, esperant a que no hi hagi cap pis ocupat. Entenem que no passarà. Per tant, 
no penso que sigui una medalla per penjar-se, ni molt menys.  
Sí que s'ha dit, i aquí coincideixo totalment amb el regidor, que ens cenyim 
directament al text que hem transaccionat i, per tant, que estem d'acord. Per treure 
altres conclusions sí que poder faria falta un debat molt més profund amb tot el marc 
de les ocupacions.  
Això de la fiscalia m'ha fet gràcia. De vegades està de part la fiscalia, i nosaltres ens hi 
trobem moltes vegades. Això va per al senyor Partit Popular, però és el mecanisme 
que tenim. Per tant, sí, no som antisistema ni molt menys, però a vegades, doncs, la 
fiscalia actua com actua, no passa re.  



I en últim, agrair la intervenció del veí que ha parlat. Sí que negaré la major. Xavier 
Trias no va inventar els narcopisos, ni molt menys, ni neix amb ell, ni la destrucció, ni 
el caos, ni l'apocalipsi. Per tant, bé, moltes gràcies. 
La presidenta explica que la proposició ha quedat aprovada per unanimitat. 
 
3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  

- atès el tancament de comerços de proximitat al districte de Ciutat Vella i 
l’obertura de nous establiments vinculats al turisme, com poden ser les 
botigues de conveniència; 

- atesa la preocupació dels comerciants sobre els preus del lloguer que 
provoca el tancament de molts locals per assumir les despeses; 

- atès que les condicions dels barris que conformen el districte, no sempre 
són favorables per la supervivència del comerç de proximitat; 

- atesa la transformació de l’oferta gastronòmica d’alguns punts del districte,  
basada en la desaparició de la restauració tradicional i la substitució per 
franquícies de menjar ràpid o restaurants destinats al turisme; 

- atès que, com ja ha passat al barri Gòtic amb un monocultiu de comerç 
enfocat al turisme, la desaparició del comerç de proximitat dificulta les 
compres diàries i l’arrelament del veïnat al barri; 

el Govern Municipal del Districte de Ciutat Vella i Barcelona, al consell de 
dinamització econòmica i comerç, treballi en col·laboració amb tots els eixos 
comercials, mercats existents i actors implicats dins la dinamització econòmica i 
comercial del districte, per evitar la proliferació de comerços de baixa qualitat, 
destinats al turisme o menjar ràpid, ajudant així a la supervivència del comerç i 
restauració de proximitat, tradicional i singular.  
 
La presidenta dona pas a la tercera proposició, del Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies, presidenta. Volem parlar de comerç de proximitat. El comerç de proximitat és 
un agent de cohesió als nostres barris, els dona vida, crea xarxa veïnal i també els 
dona seguretat, als barris. Mirem al comerç de proximitat de Ciutat Vella. El comerç de 
proximitat dels nostres barris està ferit pel capitalisme salvatge, l'especulació, l'avarícia 
dels propietaris dels locals, i també per la pressió turística, l’augment molt visible de 
franquícies, una constant epidèmia de locals de venda de souvenirs que no ens 
representen i botigues de conveniència.  
En resum, el comerç de proximitat dels nostres barris està a l’UCI. L'especulació i 
l'avarícia han fet que els preus dels lloguers dels locals siguin prohibitius per a petits 
emprenedors locals que volen obrir un establiment per donar servei al seu barri. I els 
que encara sobreviuen pateixen moltes pressions externes per mantenir-se. Per 
exemple, a la rambla del Raval, de 40 locals, 36 estan en traspàs per la impossibilitat 
de poder pagar el lloguer. Tenim un pla de baixos de protecció oficial que s'hauria de 
replantejar, amb ubicacions potser més atractives, fent els tràmits també més 
accessibles. I potser també caldria revisar els preus perquè el preu de lloguer no 
hauria de ser, en aquest cas, un problema.  
Sembla també que hi hagi falta d'interès en aquest projecte de baixos de protecció 
oficial per part de l'administració. Hi ha projectes, com la llibreria Sant Jordi, que havia 
d'instal·lar se al carrer Robadors 43, amb un local reformat i adjudicat, que ara encara i 
després de quatre anys està buit. Com és això? Un projecte de comerç de proximitat 
cultural com aquest, en aquest cas, i en aquesta zona, aquest carrer, sense dubte 
seria un revulsiu per millorar la zona.  



Tenim un pla d'usos que hauria de ser una eina per canviar aquestes dinàmiques i que 
hauria de funcionar com una guia de la diversitat comercial, per evitar els monocultius 
comercials com els de souvenirs o les botigues de carcasses de mòbils que dominen 
les Rambles, la restauració tipus Paella d’Or a la Barceloneta i també a les Rambles, 
les franquícies d’empanades, que es troben als quatre barris ara, o els carrers plens 
de negocis de les ungles que trobem al casc antic, per posar alguns exemples.  
Nosaltres pensem en la diversitat cultural dels nostres barris i els comerços haurien de 
reflectir aquesta diversitat, amb comerç de primera necessitat i de qualitat, adreçat a 
les veïnes i els veïns per arrelar-los al barri i convidar també a venir a viure veïns nous, 
ja que amb aquest tipus de comerç monocultiu, com ha passat i està passant 
actualment, per exemple, al Gòtic, cada dia hi ha menys veïnat per acumulació de 
factors com la gentrificació, que provoca augment dels preus dels lloguers i una 
desaparició del comerç de proximitat. Passegin pel Gòtic i diguin si troben una 
peixateria o una carnisseria, un establiment on arreglar les sabates, una botiga de 
joguines, un fuster, un manyà, per posar alguns exemples.  
La passada legislatura, malauradament, va haver-hi tancament de molts comerços per 
la pandèmia i el Govern del districte en aprofitar l'oportunitat que tristament va oferir la 
pandèmia per fer-ne una fortalesa i reorientar les noves obertures cap a la manca de 
comerç de proximitat als nostres barris. I tampoc va treballar en un altre model de 
ciutat, sense tanta dependència, en el model turístic, insostenible, que tenim ara i que 
el que fa és destrossar l'essència de la nostra ciutat.  
Proposem que, més enllà del Pla d'usos i del Pla de baixos de protecció oficial, 
l'Ajuntament sigui proactiu en aquestes mesures, però que sigui eficient, plantejant una 
estratègia de canvi que aglutini totes les veus del districte, veïnat, eixos comercials i 
comerciants sense associar juntament amb els restauradors. Gràcies.  
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Gracias, presidenta. Desde Barcelona en Comú apoyamos esta proposición del Grupo 
de Esquerra Republicana. Sabéis que para nosotros es fundamental reforzar el 
comercio de proximidad y frenar el monocultivo turístico que sigue amenazando a 
nuestros barrios y a nuestra economía, expulsando a vecinas y comerciantes, que ven 
como la subida del precio de alquiler, como comentaba, se dispara, desde que la 
marca Barcelona se activó, olvidando que Barcelona son sus vecinas y que Ciutat 
Vella no es un escaparate, sino un lugar donde vivir.  
Como todos los grupos políticos presentes saben, Ciutat Vella fue el primer distrito en 
tener un plan de dinamización económica propio, impulsado por Barcelona en Comú 
en 2016. Se renovó en 2021, en el marco de la covid, y que termina este año. También 
en marcha un plan específico para la dinamización  comercial en el año 2018, que 
también finaliza este año.  
Estos planes fueron trabajados codo con codo con las asociaciones comerciales, 
xarxes laborals, vecinos y vecinas de Ciutat Vella, incluso con jornadas específicas en 
cada uno de los barrios, y se puso en marcha además el Consell de Dinamització 
Econòmica.  
Por este motivo, queremos que el nuevo Plan de desarrollo económico del distrito ya 
debería estar trabajándose contando con todas las voces, apelando al diálogo y a esa 
determinación que decía el regidor. Que el Consell de Dinamització Econòmica ya 
debería estar convocado, que la reuniones quincenal es de trabajo conjunto con las 
asociaciones comerciales que se llevaron a cabo durante todo el mandato pasado 
deberían haberse mantenido y esperamos que después de estos cuatro meses de 
vacaciones del  Gobierno del distrito al fin se activen, y que podamos seguir 
remando todos a una para defender nuestros comercios singulares, luchando contra el 
monocultivo turístico y reforzando las herramientas que se pusieron en marcha para 
ello.  
Algunas de estas herramientas se han demostrado muy útiles, como comentaba la 
consellera de Esquerra Republicana, herramientas como el programa de bajos de 



protección oficial, que nació en Ciutat Vella y que se amplió al resto de la ciudad, con 
el programa Amunt Persianes, del cual alguna cosa algún día a lo mejor nos dirán. 
Esperemos que no se haya quedado en un cajón olvidado o haya caducado. 
Iniciativas como el Punto de Defensa de Derechos Laborales, el Punto de Atención a 
la Actividad Económica, el desarrollo de las cláusulas sociales en la contratación y 
licitación pública o el programa de retorno social de hoteles, cuya oficina técnica ya 
debería estar puesta en marcha y cuya financiación ya se cerró a principios de año.  
No voy a citar aquí todas las acciones en marcha. Tienen en sus manos los planes y 
su gerente, como anterior responsable de Barcelona Activa, seguramente conoce bien 
las seis líneas estratégicas, los 22 objetivos y las noventa acciones que estaban 
previstas en este Plan de desarrollo económico, que esperamos que comience a 
trabajar en el nuevo Plan de desarrollo.  
Gracias. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Gràcies, presidenta. Estem d'acord amb la proposta que presenta el Grup d'Esquerra 
Republicana que cal, però cal treballar-ho intensament i segurament posar-ho, doncs, 
dintre d’un instrument com un pla o el que sigui adient.  
Barcelona és una ciutat amb tradició comercial, diversificada, que dona als barris i una 
identitat pròpia i també contribueix a projectar la marca Barcelona. 
El comerç té una funció vertebradora i de cohesió social, alhora que és un gran centre 
de trobada i relació social. Com sabem, el comerç és un element bàsic per a la 
generació de llocs de treball i com a font de riquesa. A Barcelona, el sector del comerç 
constitueix la primera activitat econòmica de la ciutat, quant a nombre de centres de 
cotització.  
Des de Junts per Catalunya - Trias per Barcelona volem preservar aquest model de 
ciutat i, per tant, potenciar el comerç urbà. S'ha de fer de la mà de les associacions de 
comerciants i de tot el sector del comerç. Per això creiem que cal aprovar un nou Pla 
d'impuls i suport al comerç, de Ciutat Vella i de Barcelona. Un pla que sigui integral i 
transversal, que doni resposta a les necessitats del món del comerç i que ho faci 
dinamitzant i innovant, modernitzant i reforçant les estratègies comercials de la ciutat.  
Un pla que compti amb un ampli procés participatiu fet conjuntament amb els eixos 
comercials, gremis, associacions, representants del comerç de la ciutat i del districte, i 
persones externes i expertes del sector. Un pla que reculli accions que s'han de fer de 
les diferents àrees municipals. També hem de fer un especial esment en el comerç 
emblemàtic i protegir aquest comerç i també el seu patrimoni.  
I tot això amb noves fórmules, una nova fórmula de gestió mixta entre el sector 
comercial i l'Ajuntament. Turisme de Barcelona n'és un bon exemple, aquest model 
Barcelona, que és un model de gestió publicoprivat que ha tingut èxit i és el que ara 
reclamem per al comerç i per al nou pla, el nostre vot serà favorable. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Cuando hemos leído esta propuesta hemos visto que siempre nos quedamos en los 
grandes principios «hay que apoyar el comercio de proximidad»… En estos grandes 
principios siempre estamos de acuerdo. Cuando damos un paso adelante y decimos 
cómo se va a hacer es cuando vienen los problemas. 
«Estamos en contra de los comercios de baja calidad». Mi pregunta es: ¿cuáles son 
los comercios de baja calidad? Segunda pregunta: ¿quién va a decir que esto es de 
baja calidad o es de alta calidad? «Estamos en contra de los establecimientos de 
comida rápida, del fast food. ¿Qué es un establecimiento de de fast food? ¿Quién lo 
va a decir? Es decir, estamos cargando al comercio con normas, más normas y, sobre 
todo, cosas que luego, cuando los pones en la realidad, el resultado es 
diametralmente opuesto.  
Tenemos un plan de usos. Este plan de usos en la Barceloneta ha conseguido dos 
cosas. Primero, la desertización comercial, porque ahora parece ser que alguien, un 



burócrata, decide qué puedo poner y qué no puedo poner, con mi propio dinero. Y 
luego la segunda cosa: la especulación. ¿Cuánto vale ahora una licencia para un 
restaurante en la Barceloneta? Se ha multiplicado. ¿Por qué? Porque como hay este 
plan de usos y no dejan abrir más locales, están especulando con las licencias de 
obras.  
Es decir, tenemos que ser conscientes de que cada vez que tomamos una medida, 
esa medida tiene consecuencias. Y de la gran mayoría de estas medidas las 
consecuencias son negativas. Al final, todos estos planes de usos, lo único que hacen 
es coartar la libertad de empresa. Y esto es malo, intrínsecamente malo, porque es un 
error, es un gran error. Hay que estar a favor de la gente que quiere invertir y si quiere 
poner una tienda de gorros mexicanos, es su problema y su dinero. Y ya está. Con lo 
cual votaremos en contra. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern perquè respongui sobre la proposició. 
 
La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
Gràcies. Bona nit a tots i a totes. Fa molt que nosaltres, com a Grup Municipal 
Socialista, estem treballant pel comerç de Ciutat Vella i és una preocupació compartida 
amb vostès. Per això volem un teixit dinàmic, de qualitat i emprenedor i que realment 
mostri tota la potencialitat d'aquesta economia de proximitat. Treballem i treballarem 
amb tots els eixos i actors implicats de Ciutat Vella, per potenciar, promocionar i 
professionalitzar el nostre comerç i tenir així també un teixit que és el de Ciutat Vella i 
és el que es mereix Ciutat Vella. En el marc del proper Pla de dinamització econòmica 
de Ciutat Vella, seguirem apostant per alguna de les línies engegades i n’intentarem 
obrir algunes de noves que precisament puguin posar el focus en aquesta millora 
qualitativa de la nostra activitat i del nostre teixit comercial. 
Gràcies. 
 
La presidenta fa un incís per explicar que en les dues proposicions anteriors només 
ha donat el temps restant al grup proposant i s’excusa per l’error, perquè només els 
grups proposants han pogut fer servir el temps que restava. Rectifica i dona la paraula 
al Grup de Barcelona en Comú però el Grup d’Esquerra Republicana demana la 
paraula per aclarir una qüestió d’ordre. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Per una qüestió d'ordre és: toca grup proposant, respon oposició i si al grup proposant 
li sobra temps, acaba grup proposant. 
 
La presidenta admet l’error i dona la paraula al grup proposant. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Quan parlem de dinamització econòmica al districte, hem de parlar també de comerç. 
Nosaltres volíem ressaltar molt que en aquesta dinamització s'inclogués el comerç, 
com hem comentat, perquè la majoria de comerciants són també els nostres veïns, 
perquè quan es fomenten activitats de barri, mercats, festes populars i llums de Nadal 
són els primers en col·laborar, i perquè les veïnes i els veïns de Ciutat Vella haurien de 
trobar gràcies a tots ells es necessari per portar una vida quotidiana i sostenible. 
Gràcies. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Aceleradamente, simplemente: necesidad de explorar nuevas fórmulas que regulen los 
incrementos abusivos del precio de alquiler. Aquí ya hay un acuerdo para la creación 
de una nueva figura urbanística para proteger las actividades culturales y 
emblemáticas de la ciudad, que se podría hacer extensiva a otras actividades de 
especial interés vecinal en el comercio y, sobre todo, acabar de preparar la 



modificación del plan de usos, que estaba acordada para limitar los take away 
disfrazados de forns de pa y favorecer las actividades culturales. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
També hauré d'anar accelerat. No, el que deia és que ens refermem en que un pla 
d'actuació o un pla d'usos sí que regula les qualitats i quines botigues i quins espais 
volem a la nostra ciutat. Per tant, és l'element i l'instrument que tenim per regular tot 
això. Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Sí, breument. Jo no sé com ho fareu per saber que és un establiment de qualitat I què 
no és un establiment de qualitat. És que jo ho trobo incomprensible. No sé com 
arribareu a aquesta conclusió. 
 
La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
Només reafirmar que nosaltres estem fent moltes accions a nivell comercial com és el 
programa de Comerç apunt, que és un assessorament individualitzat de fins a 12 
hores al mateix comerç, organitzar millor la tresoreria, demanar finançament, 
desenvolupar fórmules d'augment de vendes, redreçar el teu negoci. Tenim un punt 
d'atenció també a l'activitat econòmica de Ciutat Vella. Tenim un canal de Telegram 
per a les associacions de comerciants. Tenim un projecte de rutes de comerços 
emblemàtics adreçat a la campanya de Nadal. Tenim millores per a la mobilitat amb 
relació a l'activitat comercial i a l'accés als comerços, i afavorir també l'atracció de la 
ciutadania cap als comerços, millorant l’espai públic dels voltants i millorant-ne 
l'accessibilitat dels mateixos, que es diu Projecte Kasba. Finançament per aixecar 
persianes i ubicar el negoci amb les línies següents: als baixos de protecció oficial, 
impulsem el que fas amb Amunt Persianes, impulsar l'aixecament de persianes. Tenim 
més accions com crear un grup de treball amb les dinamitzadores dels eixos i 
associacions comercials, etcètera. El comerç de Ciutat Vella ens preocupa i ens 
ocupa. El nostre vot serà favorable. 
 
Per acabar, la presidenta torna la paraula al grup proposant. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies. Senyor del PP, un comerç de qualitat és el que suma, el que aporta al barri i 
al veïnat, i no el que extreu i xucla tots els diners que pot sense tenir en compte 
aquells que viuen allà. Només dir-li al PP que vendre Barcelona al millor postor no és 
la nostra proposta ni el nostre model. Als comuns, que em sap greu que tanta feina 
hagi servit per a tan poc, encara que moltes gràcies i moltes gràcies a tots els altres 
grups per donar el vot favorable, excepte el PP. Gràcies. 
 
La presidenta dona per tancat el punt, amb tots els vots favorables excepte el Grup 
del Partit Popular. 
 
4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè,  

-  atesa la creació de la plataforma “No a la Copa Amèrica” i donada la falta 
d’una campanya explicativa de les oportunitats i avantatges que aquesta 
suposa, 

en el termini d’un mes es realitzi un pla de comunicació adreçat als veïns del 
districte donant a conèixer les oportunitats i avantatges que suposa aquest 
esdeveniment esportiu. 
 
La presidenta dona pas a l’última proposició, del Grup Municipal del PP. 
 



El Sr. Antonio Juan López Saez 
És per adreçar-me al senyor regidor de que crec que tenim de fer un esforç per 
explicar la Copa Amèrica. Crec que és un esdeveniment que pot resituar la nostra 
ciutat en el món. Quan veus navegar aquests vaixells, quan veus els avenços 
tecnològics, penso que és una meravella. Sé que s'estan creant grupuscles que de 
«No a la Copa Amèrica», però són els de sempre, els de «no a tot». Jo el que li 
demano és crear un pla de comunicació específica explicant exactament els 
avantatges que té per a la ciutat i els grans profits que se'n poden treure.  
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Nosaltres defensem el dret a la informació que té la ciutadania 
perquè l'Ajuntament l'informi dels diferents projectes que duu a terme de forma 
transparent i detallada. El que no compartim és que es facin campanyes de 
comunicació d'un esdeveniment privat, amb diners públics, perquè és el mateix agent 
privat el que hauria d'assumir aquestes campanyes de comunicació i la despesa 
corresponent.  
Per això nosaltres hem intentat transaccionar la proposició que vostè ens presenta 
avui i malauradament no ens l'ha acceptat. Nosaltres el que li hem proposat és que en 
lloc de parlar dels avantatges i els beneficis que segons vostè té la Copa Amèrica i que 
aportarà a la ciutadania, s'especifiquessin les afectacions que tindrà la realització 
d'aquest esdeveniment per als veïns i les veïnes de Ciutat Vella, especialment per a 
les veïnes de la Barceloneta i del Gòtic. Per això li votem en contra. 
 
El Sr. Alexander Guillem Román González 
Gràcies, senyora presidenta. Començaré exposant que el nostre sentit del vot serà 
favorable, però volem fer unes consideracions. Des de Junts per Catalunya - Trias per 
Barcelona, tenim la sort de comptar com a regidor adscrit amb en Damià Calvet, que 
ha estat president del Port de Barcelona i que, per tant, coneix de primera mà tot el 
que suposa la Copa Amèrica. A nivell explicatiu i informatiu, la Copa Amèrica té uns 
organitzadors, una ubicació, que és el Port de Barcelona i un espai de coordinació que 
és la Fundació Barcelona Capital Nàutica, el patronat del qual està format per la 
Generalitat de Catalunya, l'Estat, l'Ajuntament de Barcelona, la Diputació de 
Barcelona, l'Autoritat Portuària de Barcelona, el Consorci de Turisme, Cambra de 
Comerç, Indústria, Serveis i Navegació de Barcelona i l'Associació Barcelona Global. 
Aquesta fundació és l'encarregada de vetllar per gestionar els impactes del territori i 
gestionar el llegat de la mateixa Copa Amèrica i, per tant, l'encarregada que aquesta 
aterrin a Ciutat Vella, en especial a la Barceloneta, com es mencionava, i al barri Gòtic, 
encara que es pugui veure reflectit a tot el districte. 
A aquest esdeveniment, tots els grups municipals, tots els que som aquí, hi hem donat 
suport. Estem d'acord que aquest és un esdeveniment d'una importància cabdal per al 
nostre districte, perquè l'accent no s'ha de posar en la gent que vindrà a veure 
l'esdeveniment, sinó en les oportunitats que genera i que ja s'estan veient, com per 
exemple la petició per part de diferents operadors durant la celebració del Saló Nàutic, 
de donar llocs de feina on buscaven des de capitans, maquinistes, caps de màquina, 
xefs, etcètera. Tot això és el que no es veu. Això és molt important, i estem generant 
llocs de feina. Votem a favor de la proposició del Partit Popular com a reconeixement a 
la celebració de la Copa Amèrica, a la importància cabdal, com deia, d'aquest 
esdeveniment, però trobem que no ha de ser el districte de Ciutat Vella qui es llenci a 
fer una campanya comunicativa sense la resta d'institucions que hi participen. Creiem 
que hem d'empènyer perquè aquesta la faci la seva fundació. Cal que siguem part 
activa i implicada del que suposa la Copa Amèrica i la importància que té per al nostre 
districte. Gràcies. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 



Bé, considerem que si que és cert que potser fer una campanya comunicativa sobre 
els beneficis que pot portar la Copa Amèrica no estaria. No aniria en contra a la 
ciutadania, però no estem d'acord amb l'enfocament de mínims del Grup municipal del 
Partit Popular. Creiem que la Copa Amèrica, ens agradi més o ens agradi menys, és 
una realitat. Ara bé, també creiem que la gestió que es faci d'aquest esdeveniment, de 
la gestió de l'espai públic de l'ocupació, que es farà de l'espai públic o dels pisos, dels 
preus del lloguer, etcètera, pot canviar-ho tot.  
Creiem que s'ha de treballar conjuntament amb veïnat per explicar quins són els pros, 
però també quins són els contres i quins inconvenients hi haurà i com es poden pal·liar 
i treballar conjuntament per pal·liar-los. Tinguem clar que la Copa Amèrica portarà 
coses bones a la ciutat, és veritat, però també de dolentes, com ja estem veient amb 
els lloguers de la Barceloneta.  
La Copa Amèrica és una oportunitat per als fons d'inversió, les immobiliàries, a les 
quals no els importa per a res el veïnat de Barcelona, de la Barceloneta i del Gòtic, 
especialment. Per això també li preguntem, aprofitem, si el PP està a favor de fer una 
campanya comunicativa, a veure si estarà a favor  també ha de regular els preus del 
lloguer per protegir la Barceloneta i per protegir tot Barcelona. Perquè sí, la Copa 
Amèrica portarà beneficis, però plantegem-nos per a qui seran aquests beneficis, 
perquè si no fem alguna cosa al respecte i si no intentem treballar perquè causi les 
menors problemàtiques possibles, tant d'espai públic com d'habitatge, els beneficis 
només seran perquè els rics es segueixin enriquint. Per tot això, hi votarem en contra. 
 
La presidenta demana al Govern que es posicioni sobre la proposició. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Hola, bona tarda a tothom! La celebració de la 36ena edició de la Copa Amèrica és un 
gran esdeveniment per a la ciutat i per a l'esport internacional. Ha de ser una 
oportunitat per a Barcelona perquè Barcelona torni a ser un referent en l'àmbit de 
l'esport i per millorar i transformar la ciutat. Per això estem treballant en l'àmbit de 
ciutat un pla de comunicació per tal de fer més accessible la comunicació de la Copa 
Amèrica, tant com a competició esportiva, com a inversions que es faran a la ciutat.  
El pla de comunicació es farà conjuntament amb l'entitat organitzadora America Club i 
l'Ajuntament de Barcelona. Es posarà en marxa al gener del 2024. Paral·lelament, el 
districte de Ciutat Vella té un calendari de reunions que començarà a parlar amb les 
entitats i veïns del territori perquè estiguin informats i puguin participar de 
l'esdeveniment esportiu de la Copa Amèrica. Hi votarem a favor, ja que entenem que 
és un projecte que, com bé comentava aquí el partit de Junts, l’hem votat tots. Crec 
que pot ser una cosa molt bona per a tothom. 
 
La presidenta dona la paraula altre cop al grup proposant. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Primer, recollir l'aportació dels nostres companys de Junts. Sí, ens sembla una bona 
idea no només l'Ajuntament, sinó totes les institucions que hi participen, que fem força, 
que empenyem sobre aquesta idea. 
Respecte a alguna altra aportació que s'ha fet, bé, jo faria la pregunta contrària. És a 
dir, si traiem la Copa Amèrica, els lloguers baixaran. Torno al que havia comentat 
abans, és a dir, Publio Escipión ja deia sobre els preus del lloguer de Roma. La 
situació geogràfica de Barcelona és la següent: mar, Collserola, Hospitalet, Badalona. 
Jo no veig per allà tants solars buits per construir. I, a més a més, tenim un altre 
problema: tenim possiblement entre 750.000 i 800.000 persones que els agrada vindre 
a viure a Barcelona. La qüestió de preus dels lloguers i dels pisos no es resoldrà amb 
declaracions institucionals. L'única forma d'aconseguir una certa contenció dels pisos 
és incrementar l'oferta. I això hi ha dos grans formes de fer-ho. La primera, el que van 



fer els nostres besavis: ampliar Barcelona. I la segona, anar cap a dalt. Ja no hi ha 
més solucions per abaixar els preus dels pisos.  
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Reconeixem que la Copa Amèrica sí que té uns aspectes positius 
quant a la relació dels àmbits de tecnologia i de formació. Nosaltres volem que també 
es reflexioni sobre les conseqüències i la massificació turística que repercuteix en el 
nostre territori. Nosaltres creiem que les oportunitats de negoci i tota la promoció l'han 
de fer els privats, no l'Administració pública. Estem d'acord amb la intervenció que ha 
fet la consellera d'Esquerra Republicana perquè nosaltres també el que ens 
qüestionem és que aquest equilibri està bastant lluny d'aconseguir-se, entre els 
beneficis i les afectacions.  
D'altra banda, el que sí que m'agradaria recordar-li al Govern actual és que continués 
convocant les reunions de seguiment amb els veïns i les veïnes dels quatre barris per 
informar-los de l'evolució de les obres associades a la Copa Amèrica i de les seves 
afectacions en la seva vida quotidiana, tal com nosaltres vam estar fent en el mandat 
passat. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Res, només dir-li que se'n vagi a algunes immobiliàries i veuran com ara a tots els 
fulletons posa: «inversión ideal para alquilar para la Copa América». Sí, pujaran els 
preus dels lloguers, i ja han pujat els preus de lloguers. I? Doncs, que el veïnat de 
Ciutat Vella i el veïnat de la Barceloneta es sentirà expulsat una vegada més del seu 
barri i això no es pot permetre.  
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Com hem comentat a la nostra intervenció, és un objectiu del districte de Ciutat Vella 
fer reunions, tantes com facin falta, per informar els veïns i veïnes de tots els 
esdeveniments i avenços de la Copa Amèrica. Perquè com més informem, com més 
sàpiguen els veïns, sabran que és una bona opció per a Barcelona i per al districte. 
 
La presidenta informa que el punt quedaria aprovat amb els vots favorables de Trias 
per Barcelona, el Partit Socialista de Catalunya i el Partit Popular, 9 vots, i els vots en 
contra de Barcelona en Comú i Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
 
b) Precs 

 
5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú perquè,  

- atès que han aparegut diverses informacions relatives a la caducitat dels 
expedients sancionadors de desenes de terrasses al districte de Ciutat 
Vella les darreres setmanes, expedients que estableixen la seva retirada 
degut als reiterats incompliments de la normativa, amb més de cinc 
infraccions greus i molt greus; 

- atès que aquesta decisió de deixar caducar els expedients de retirada de 
terrasses ha provocat la indignació dels veïns i veïnes de Ciutat Vella que 
pateixen les conseqüències de l’ocupació irregular de la via pública, 
l’incompliment d’horaris i l’afectació en la seva vida quotidiana; 

- atès que la tasca inspectora de la Guàrdia Urbana de Barcelona i dels 
serveis d’Inspecció del Districte de Ciutat Vella i de l’Ajuntament de 
Barcelona ha estat exemplar en els darrers anys, vetllant pel compliment de 
la normativa i sent proactius i empàtics amb la voluntat de prioritzar la 



salut i el descans veïnal davant les activitats econòmiques desenvolupades 
de manera irregular per alguns restauradors; 

- atès que l’Ordenança de Terrasses de Barcelona estableix en l'article 56 
relatiu a Inspecció i control que “l’acció inspectora municipal la duen a 
terme les persones al servei de l’Ajuntament que exerceixen l’acció 
d’inspector i que tenen la consideració d’agents de l’autoritat per i pels 
membres de la Guàrdia Urbana”. I en l’article 57 relatiu a les actuacions 
administratives que “si el resultat de la inspecció constata irregularitats, 
l’òrgan competent, després de valorar la incidència que tenen en la 
seguretat de les persones o els béns o en la convivència entre els 
ciutadans” es podrà “ordenar el tancament o la suspensió de la llicència de 
terrassa i la retirada dels seus elements”; 

- atès que l’Ordenança reguladora del procediment sancionador de 
l’Ajuntament de Barcelona  estableix en l’article 14 relatiu a la caducitat que 
“la declaració de caducitat i arxivament de les actuacions no comporta la 
prescripció de les infraccions i sancions”. 

el govern municipal desenvolupi les accions necessàries per garantir el 
compliment de les sancions de retirada de terrasses dels grans incomplidors de 
la normativa de terrasses; garanteixi la independència de les actuacions dels 
funcionaris públics en relació amb els procediments d'inspecció i sanció; 
informi de forma detallada, a través del preceptiu Informe de Regidoria, de les 
actuacions d’inspecció i sancions portades a terme en el període entre plenaris, i 
impulsi els plans d’inspecció que es van desenvolupar en els dos mandats 
anteriors com a eina fonamental per garantir el compliment de la normativa i de 
la vida veïnal, defensar la salut i la seguretat en l'espai públic. 
 
La presidenta explica que s’ha acabat l’apartat de proposicions i passa al de precs. 
Dona la paraula al Grup de BCN en Comú per al primer prec. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Gracias, presidenta. A lo largo de estas semana hemos tenido la oportunidad de 
escuchar del regidor del distrito diferentes versiones sobre los famosos expedientes 
caducados. Bueno, también nos ha planteado en esta sala que no buscar el conflicto y 
la confrontación, pero curiosamente en la última versión nos acusa a nosotros de la 
caducidad. No mienta a los ciudadanos. Era su responsabilidad. Usted tenía la firma 
encima de la mesa, después del período de alegaciones, y su mentira solo favorece 
aquellos que se creen por encima de las normas.  
En esta última versión de los expedientes caducades, también ha expresado su 
intención de sancionar a los multiinfractores. Celebramos el cambio de actitud y 
esperamos que mantengan su palabra, porque si se anuncia una acción contundente y 
después no se actúa con rapidez, la ciudadanía verá que para ustedes hay 
ciudadanos de primera y de segunda. Si a mí me ponen una multa la pago, mi 
expediente no caduca. Porque si no se aplica ya el artículo 49 y se retiran ya las 
licencias de terrazas, estarán enviando un mensaje de impunidad y usted, como 
responsable de seguridad, sabe lo que eso implica.  
Sea valiente, como lo fuimos nosotros, use las herramientas legales de que dispone. 
No permita que les presiones del gremio de restauración marquen su política, como si 
Pallerols fuera un regidor más del PSC, porque si no refuerza el excepcional trabajo de 
los funcionarios públicos, perderán autoridad frente a aquellos que siempre buscan 
lucrarse y enriquecerse de forma irregular o ilegal. Porque si no se continúa ejecutado 



el plan de inspecciones, si no se reactivan las multiinspecciones iniciadas hace años a 
instancias de la regidora Pin, si no se informa periódicamente a la ciudadanía, crece la 
percepción de impunidad. Confiamos en que cumplirá su palabra, que retirará las 
terrazas, no en 2024, sino ya, sin dilaciones, sin hacer excepciones ni usar 
subterfugios. Confiamos en que ese famoso contenedor con el que usted identifica 
nuestros barrios no termine siendo un contenedor lleno de expedientes caducados u 
olvidados.  
Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern perquè digui com respon al prec. 
 
El regidor 
Si em permet, jo demanaria una miqueta de prudència en el relat dels comuns, perquè 
sembla que no han governat aquest districte durant vuit anys, sinó en el primer 
semestre de l'any, que ha sigut quan tot això s'ha precipitat. És més, ja li dic jo que no 
hi ha hagut dues versions. Jo he mantingut sempre la primera versió, que és que s'ha 
de complir la llei. El que passa és que hi ha hagut uns expedients que els van deixar 
caducar vostès. Que quedi ben clar. Que quedi ben clar. Era impossible materialment. 
I vostè ha parlat dels tècnics. Parli vostè amb els tècnics del districte, parli amb els 
tècnics del districte i li explicaran com ha anat aquest procediment. Per tant, li demano 
prudència. I, dit això, reitero el que vaig dir en la compareixença que vaig fer a petició 
de diversos grups en la Comissió d'Ecologia de l'Ajuntament, i els vaig dir la voluntat 
radical del govern municipal i d'aquest regidor de fer complir les normatives en general 
i molt especialment la referida a l'ordenança de terrasses. 
I, per tant, és d'interès del districte recuperar l'autoritat sobre l'espai públic. I enviar 
missatges clars i contundents als infractors de les conseqüències de l'incompliment de 
les seves obligacions. I ja tenim proposta sobre la taula per procedir a la no renovació 
o revocació de llicències de terrasses incomplidores. I atesa l'experiència en l'anterior 
expedient, el que està clar és que cal actuar amb la deguda antelació abans que operi 
la renovació automàtica de les llicències, és a dir, abans de l'1 de gener del 2024.  
En aquests moments anem amb els temps ajustats. Hem de ser conscients que si 
incoem ara expedients de no renovació, els terminis totals, incloent-hi el període de 
negociacions i resolucions definitives, ens portarien a finals de febrer de l'any vinent, 
però tot i això procedirem immediatament a no renovar ja amb efectes del 2024 les 
llicències de terrasses incomplidores amb totes les garanties procedimentals per 
aconseguir el resultat desitjat, que no és altre que fer complir amb la legalitat vigent.  
I, ho repeteixo, totalment d'acord en garantir la independència dels funcionaris públics 
amb relació al procediment d'inspecció i sanció, com no pot ser d'altra manera. No s'ha 
d'interferir en el treball dels professionals de la gestió pública, i espero que vostès 
prenguin nota d'això. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Bueno, simplemente recordarle, a parte de que podemos hablar de la parte contratante 
de la primera parte, pero recordarles que el gobierno anterior también estaban ustedes 
y comentarles simplemente, recordarle, que los expedientes pueden caducar pero las 
infracciones, no, y por lo tanto pueden actuar ya, de inmediato. Y me preocupa. 
Imagino que han leído las declaraciones de los restauradores felicitándose por la 
reducción de las inspecciones, que les permiten incumplir la norma, y que además, se 
sienten cómodos para poder expresarlo en voz alta, porque consideran que tienen 
más poder que algunos regidores. 
 
La presidenta confirma que no s’accepta el prec. 
 



6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè,  
- atesa la importància de l’emblemàtic Mercat de Santa Caterina pel barri de 

Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera; 
- atesa la singularitat d’aquest Mercat, que ve donada per l’atractiu de la 

seva arquitectura, obra d’Enric Miralles y Benedetta Tagliabue, amb la 
culminació de la seva coberta de mosaic pensada com un gran mantell 
multicolor  homenatge a Antoni Gaudí; 

- atès que és un mercat que sempre ha destacat per la qualitat i varietat dels 
seus productes i que és pol d’atracció econòmica pel barri; 

- ateses les dificultats d’accés que estan tenint, des de fa mesos, els 
venedors i clients del Mercat i entorns, a conseqüència de les obres de 
reforma de Via Laietana, que ara es veuen empitjorades amb la segona fase 
de les obres; 

- atès que la gestió de les obres no s’està fent amb la suficient diligència i 
planificació. No es preveu facilitar el pas dels vianants i vehicles d’una 
manera més còmode i fàcil els caps de setmana, festius i èpoques 
especials com pot ser el Nadal, etc.  

- atès que no hi ha una campanya d’informació adequada de com accedir al 
mercat, no tan sols als entorns si no a tota la ciutat donat que al mercat i al 
comerç dels entorns de Santa Caterina hi acudeix (o hi acudia abans de les 
obres) gent de tota la ciutat i també d’altres municipis; 

- atès que aquestes dificultats d’accés estan significant una baixa molt 
important en la facturació dels venedors del Mercat ja que una gran part de 
compradors accedia en vehicle privat; 

- atès el nombre de parades tancades i que la seva ubicació a les entrades 
del mercat resta incentius per entrar a comprar, 

- i ateses les necessitats de reformes que li cal al Mercat lligades també a la 
solució que cal donar a l’espai de les parades buides. 

el Govern Municipal posi en marxa un pla de xoc econòmic per al Mercat de 
Santa Caterina i  entorns que inclogui ajuts pels venedors, pels prejudicis de les 
obres de llarga durada, així com la remodelació i posada en marxa urgent de 
l’espai de parades buides, de comú acord amb l’Associació de Concessionaris 
del Mercat de Santa Caterina. 
 
La presidenta dona pas al següent prec, del Grup Municipal JuntsxCat. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Gràcies, presidenta. El Mercat de Santa Caterina és un equipament emblemàtic del 
barri de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera. És un mercat singular i atractiu per la 
seva arquitectura, obra d'Enric Miralles i Benedetta Tagliabue, amb la combinació de la 
seva coberta de mosaic, pensada com un gran mantell multicolor, homenatge a Antoni 
Gaudí. És un mercat que sempre ha destacat per la qualitat i la varietat dels seus 
productes i perquè és un pol d'atracció econòmica per al barri. Aquest mercat porta 
mesos tenint moltes dificultats d'accés, a conseqüència de les obres de reforma de la 
Via Laietana, que ara es veuen empitjorades, amb la segona fase de les obres. El fet 
de reducció de carrils d’accés, amb el que significa de llargues cues, i especialment el 
fet de no poder circular en sentit muntanya, desincentiva els compradors que es 
desplaçaven en cotxe, taxi o autobús des d'altres barris i fins i tot altres municipis.  
Aquestes dificultats d'accés estan significant una baixa molt important en la facturació 
dels venedors del mercat, ja que gran part dels compradors hi accedia en vehicle 



privat, segons els paradistes, entre un 40 i el 50 per cent de la facturació. Alhora, el 
mercat té diverses parades tancades que per la seva ubicació a les entrades del 
mercat resta incentius per entrar a comprar. 
El mercat també té necessitats de reformes, algunes lligades també a la solució que 
cal donar a l'espai de les parades buides. Instem el Govern municipal a posar en 
marxa un pla de xoc econòmic per al mercat de Santa Caterina i entorns que inclogui 
ajuts per als venedors, pels perjudicis de les obres de llarga durada, així com la 
remodelació i posada en marxa urgent de l'espai de parades buides, de comú acord 
amb l'Associació de Concessionaris del Mercat de Santa Caterina.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern perquè digui com respon al prec. 
 
La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
Li agraeixo molt el prec, conseller, perquè és una cosa que ja estem fent, i acceptarem 
el prec, evidentment. Després de la sortida del covid-19, al Mercat de Santa Caterina 
van tancar algunes parades i es va produir una situació de certa aturada d'activitat 
comercial. Això, juntament amb les obres de Via Laietana, han afectat el mercat de 
Santa Caterina.  
Des de l’Institut Municipal de Mercats, amb acord amb l'Associació de Comerciants, 
s'ha començat a treballar ja una reordenació comercial més ajustada a les noves 
necessitats comercials, competència rellevant i demanda del veïnat.  
Des de l'Institut Municipal de Mercats es va engegar un procés de reordenació 
comercial i l'any 2022 es van recuperar algunes llicències que es van traslladant 
internament dins del mateix mercat, tot plegat amb l'objectiu d'agrupar-les i generar 
espais vacants concentrats. Aquest procés va arrencar l'any passat, el 2022, amb 
converses amb els comerciants, moment en què es van posar d'acord amb l'Institut 
Municipal de Mercats i amb l'Associació de Comerciants amb la necessitat de fer una 
actuació com aquesta. Arran d'això es van iniciar els tràmits de recuperació de 
concessions. Una vegada estiguin els espais declarats vacants, es podran tramitar les 
sol·licituds de trasllat, indemnitzant els titulars, per tal que de cara a l'estiu del 2024 es 
puguin realitzar les obres d'adaptació dels espais de destí, formalitzant així el procés.  
Després de la reordenació i el trasllat, quedaran establiments vacants que tornaran a 
tenir un propi ús comercial. Per tant, el compromís del Districte i de l'Ajuntament amb 
els mercats municipals de Barcelona és fer tal com mostren els més de 100 milions 
d'euros que hem invertit previstos per al projecte de pressupostos i els plans de 
digitalització i millores. I continuarem avaluant si fa falta introduir alguna mesura més.  
Gràcies. 
 
La presidenta confirma que s’accepta el prec. 
 
7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè,  

- atesa la concentració de terrasses que pateixen algunes zones de Ciutat 
Vella que desemboquen en molèsties al veïnat i contribueixen a una alta 
ocupació de l’espai públic; 

- atès que el mes de març es van denunciar almenys 19 articles de l’actual 
ordenança de terrasses que s’estaven incomplint de forma sistemàtica a 
diferents barris de la ciutat; 

- atès que el desembre de 2022, ERC va ser l’únic grup municipal que va 
votar en contra de la modificació de l’ordenança de terrasses promoguda 
pel govern de Barcelona en Comú i el PSC, 

- i atès que zones com La Rambla, Joan de Borbó, el Carrer del Rec, són 
espais únicament destinats al turisme de la ciutat i acaben privatitzant 
l’espai públic del nostre districte; 



el Govern del Districte de Ciutat Vella doni explicacions del motiu pel qual s’han 
deixat caducar 33 expedients de retirada de terrasses a Ciutat Vella i continua 
promovent un model de massificació i privatització al centre de Barcelona. 
 
La presidenta dona pas al següent prec, del Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies. Agrair les explicacions del regidor. Imagino que ens explicarà el mateix que a 
Barcelona en Comú, però com que ens hem preparat el prec, doncs, igualment faré la 
intervenció.  
A finals de març d'aquest any, el Govern Municipal de Barcelona en Comú obre un 
expedient a 33 bars i restaurants a Ciutat Vella per incompliment reiterats de 
l'ordenança de terrasses. Celebràvem la mesura, però preguntàvem al govern del PSC 
si va ser un pacte amb els seus socis, els comuns, per fer l'anunci i després deixar 
caure l'expedient. O potser és només incompetència de com es gestiona la ciutat. La 
veritat, pel que vàrem veure al debat a Casa Gran, a la Comissió d'Urbanisme el 
passat dia 17 d'octubre, la setmana passada, on es van tirar vostès les culpes els uns 
als altres, ja vam veure la sintonia de com ha anat el govern els últims quatre anys a la 
ciutat.  
També ens dona per pensar si l’obertura d’aquests 33 expedients va ser una tècnica 
electoralista del Grup dels comuns, perquè se sap que els 33 locals expedientats feia 
temps que incomplien la normativa i, no obstant, van esperar al mes de març, dos 
mesos abans de les eleccions, per obrir els expedients. I també comencem a pensar 
que mai no han volgut eliminar aquestes llicències i comencem a creure que el gremi 
de restauradors potser no són el gremi consentit pel govern de la ciutat. 
Sabem que perquè hi hagi reiteració d'infraccions cal acabar del tot més d'un 
expedient sancionador per les mateixes infraccions. Així que un expedient caducat no 
compta. De fet, posa el comptador a zero. Sabem que no podem generalitzar quan 
parlem dels restauradors, perquè la majoria compleixen les ordenances, que, per cert, 
va aprovar l'any 2018 després de posar-hi molts condicionants, i sent l'any 2022 l'únic 
grup municipal que va votar en contra de la modificació de l'ordenança de terrasses 
promoguda pel Govern de Barcelona en Comú i el PSC.  
Sabem també que la restauració forma part de l'èxit de la nostra ciutat i que en aquest 
cas és un greuge i un mal exemple per als restauradors que compleixen veure que qui 
no compleix reiteradament pot sortir-ne impune, quan l'ordenança diu que qui 
incompleix reiteradament no pot renovar la llicència de terrassa. És també sobretot un 
greuge per a les veïnes i els veïns del districte. El que volem és que segueixin 
treballant per acabar amb les terrasses incomplidores. 
Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern perquè digui com respon al prec. 
 
El regidor 
Bé, em referiré al que és el contingut del seu prec, que és que donem explicacions. 
Les hem donades fa un moment, les continuarem donant ara. Ja ho hem explicat. I 
vaig fer-ho, a més, i és la tercera vegada ‒dues vegades en aquest plenari i una altra 
vegada en el plenari de la Comissió d'Ecologia del plenari municipal‒. Em permetrà 
que li faci un breu resum. Suposo que no esgotaria el temps que tinc, però per 
sintetitzar i sobretot endreçar la problemàtica que hi ha hagut al voltant d'aquest 
problema. El districte de Ciutat Vella, el mes de març del 2023, va emetre una sèrie 
d'informes desfavorables de renovacions de les llicències de terrasses, iniciant així el 
procediment de no renovació de llicències.  
A partir del mes d'abril del 2023 i un cop notificats els tràmits d’audiència als 
interessats, es van rebre un total de 173 al·legacions, fins a mitjans del mes de juny. 



Cal tenir en compte que el procediment es va iniciar el març del 2023, mentre que les 
llicències de terrasses estaven tàcitament renovades des de l'1 de gener. La multitud 
de delegacions rebudes qüestionaven essencialment que la no renovació no hagués 
estat comunicada amb suficient antelació abans de l'1 de gener; que el cobrament 
s'hagués hagut de produir al començament de l'any i no el darrer trimestre, i que el 
procediment emprat hagués hagut de ser la revocació de la llicència si ja es 
considerava renovada.  
Per tot això, atès que ens trobàvem ja a principis de juny i que seguien entrant 
al·legacions, els responsables polítics de l'anterior govern al districte de Ciutat Vella 
van optar per no continuar amb el procediment i fer operativa la caducitat. Per què van 
optar per la no renovació en lloc de per la renovació? Per què no han incoat aquests 
expedients fins a l'inici del període electoral? Són temes que queden, allò, sobre l'aire. 
En qualsevol dels casos s'ha fet palès que el procediment actual per a la renovació 
automàtica de les llicències de terrasses genera incidències i que ara el que cal és, 
més que buscar culpables, buscar solucions, que és el que estem fent. Per tant, no hi 
haurà impunitat.  
Ja he dit que sí que acceptava el prec, però que dono explicacions.  
 
La presidenta confirma que s’accepta el prec. 
 
8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè,  

- atès que la neteja es una de les principals preocupacions dels nostres 
veïns; 

- atès que és necessari actuar sobre les papereres basculants, donat que les 
gavines s’hi recolzen i el seu pes les fa bascular, caient la brossa a la via 
pública,  

el Govern Municipal resolgui el problema de les papereres basculants i tornar a 
instal·lar les que en el seu moment van ser retirades en el districte. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular perquè exposi 
l’últim prec. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
Comentar un problema muy concreto. Las papeleras o algunas de las papeleras que 
están situadas son basculantes para facilitar la labor de desbrozamiento del detritus 
que hay dentro. El tema está en que hay ya gaviotas, que suelen pesar ya casi 20 
kilos, que cuando se apoyan en la papelera la hacen bascular, con lo cual el 
desbrozamiento viene hacia abajo y acaba cayendo toda la basura en el suelo, que 
aprovecha la gaviota para comérselo. Esto acaba siendo toda aquella zona un 
desastre. Mi prec al Grupo Municipal del PSC es el siguiente, es decir, vamos a buscar 
alguna solución técnica, alguna cosa para evitar esta basculación, que facilite 
igualmente lo que es la tarea de limpieza por parte de las brigadas municipales pero 
que evite que las gaviotas se den ese festín. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern perquè digui com respon al prec. 
 
La Sra. Sonia Beltrán Dey 
Gràcies, presidenta. Senyor conseller, és cert, és cert, té tota la raó. I nosaltres això ja 
ho teníem localitzat, de manera que ja s'han instal·lat com a prova pilot quinze 
papereres antigavines a la plaça de la Gardunya. Són unes papereres que tenen una 
obertura lateral. Llavors, els ocells no hi tenen accés des de la part superior.  
De fet, amb el Pla Endreça que tan anomenat ha estat avui en  aquesta sessió, es 
canvien 1.052 papereres a Ciutat Vella. De fet, 430 ja han estat canviades. Estem 
substituint les de menys capacitat. I al marge d'aquesta renovació, s'instal·laran 



models específics de papereres adaptats a les necessitats de cada zona, perquè 
entenem que cada territori té les seves necessitats i peculiaritats i no es pot tractar 
totes les zones per igual. Un exemple són les papereres de gran capacitat. Han 
comptat amb compactació, que es farà una altra prova pilot i en 10 punts s'instal·laran. 
Gràcies. 
 
La presidenta confirma que s’accepta el prec. 
 
c) Preguntes 
 
9. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal BComú.  
 

- Atès que Barcelona té una llarga trajectòria de lluita veïnal i social, que en 
moltes ocasions al llarg de la seva història ha estat canalitzada a través 
dels òrgans i processos de participació institucional de la ciutat; 

- atès que l’Ajuntament de Barcelona, en el mandat passat, va promoure la 
primera edició dels pressupostos participatius, una nova eina de 
participació ciutadana que va posar a disposició de la ciutadania 30 M 
d’euros de les inversions municipals en els deu districtes de la ciutat, que 
va suposar un import de 3,4 M d’euros a Ciutat Vella i que va comptar amb 
quasi 20.000 vots emesos al Districte; 

- atès que l’aposta clara per enfortir la participació ciutadana, fent-la partícip 
en les decisions de la ciutat i en el debat públic, va posar de manifest 
l'interès de la ciutadania en voler participar en el canvi de model de ciutat 
reclamant més verd, més espais de joc i més carrils bici; 

- atès que el Plenari Municipal de maig de 2022 va aprovar un acord per 
unanimitat, a proposta del Consell de Ciutat, que ratificava “el compromís 
amb la millora de la qualitat democràtica i la participació en la ciutat”, així 
com “garantir la continuïtat dels Pressupostos Participatius, 
independentment de qui sigui el proper equip de govern”. La iniciativa 
també instava “al pròxim govern a acabar els projectes que puguin quedar 
pendents pel següent mandat”; 

- atès que en els darrers mesos hem vist com alguns projectes seleccionats 
pels Pressupostos Participatius han estat cancel·lats de manera unilateral 
pel govern municipal tot i haver estat seleccionats i haver complert amb 
tots els tràmits pertinents, 

quin és l’estat d’execució de les obres i el calendari previst dels projectes 
següents? 

- Enjardinem el Raval. 
- Posem en valor la muralla romana. 
- Creem més àrees de joc infantil al Raval. 
- Pacifiquem l’entorn de l’escola Collaso i Gil. 
- Reduïm les barreres arquitectòniques al Raval/Pacificació carrer 

Sant Antoni Abat. 
- Creem un carril bici al passeig Joan de Borbó. 
- Instal·lem una boia per mesurar l’acidificació del Mediterrani. 

 
Sol·licitem còpia per escrit de tota aquesta informació.  
 



La presidenta dona pas al següent punt de l’ordre del dia, les preguntes i explica que 
hi ha 2 minuts per grup, altre cop amb dos torns, i començant pel Grup de Barcelona 
en Comú. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, presidenta. Quin és l'estat d'execució de les obres i el calendari previst dels 
projectes següents: enjardinem el Raval; creem més àrees de joc infantil al Raval; 
reduïm les barreres arquitectòniques al Raval/Pacificació carrer Sant Antoni Abat; 
creem un carril bici al passeig Joan de Borbó; instal·lem una boia per mesurar 
l’acidificació del projecte i tots són dels pressupostos participatius.  
 
La presidenta diu que els consta en aquest punt una intervenció per part d'un veí, 
Àngel Cordero Català, de la Xarxa Veïnal del Raval. Com que no és a la sala, la 
presidenta en llegeix la intervenció: «La Xarxa Veïnal del Raval ha estat impulsora de 
projectes que s'han d'executar amb els pressupostos participatius. Per aquest motiu, 
volem saber l'estat d'execució d'aquests projectes: Enjardinem el Raval, creem més 
àrees de joc infantil al Raval, reduïm les barreres arquitectòniques del Raval; 
pacificació del carrer Sant Antoni Abat; creem un carril bici a la plaça Catalunya. 
Demanem el compromís del Govern actual en l'execució d'aquests projectes i els 
terminis previstos i que es convoquin les comissions de seguiment per informar del seu 
estat als promotors. A més, volem conèixer com seran els pressupostos participatius 
d'aquest mandat. Tots els grups polítics municipals es van comprometre a donar 
continuïtat a aquesta iniciativa. No  fer-ho suposaria un atac frontal a un avenç 
democràtic que ha permès posar sobre la taula problemes de mobilitat del barri, com la 
manca d'espai a les voreres del carrer Sant Antoni Abat, de sostenibilitat, d'equitat en 
l'espai públic, amb la renovació de jocs infantils i prendre mesures per a resoldre'ls. 
Per tot això, exigim el compromís de tots els grups polítics a seguir duent a terme 
pressupostos participatius aquest mandat.» 
 
A continuació la presidenta demana al Govern que respongui. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
És un compromís adquirit durant el mandat anterior a través dels pressupostos 
participatius. Serà una realitat, ja que és un compromís amb els veïns i veïnes del 
districte. Per exemple, el carril bici del passeig Joan de Borbó començarà les obres el 
dia 19 d'octubre i finalitzaran el desembre de 2023. Els altres projectes alguns dels 
quals ja estan en procés i altres estan en planificació, quan en tinguem la informació 
els explicarem tots a la Comissió Consultiva de Medi Ambient, Habitatge i Obres o per 
mail, com heu sol·licitat. Us farem arribar tot el planning d'obres, però és un 
compromís que es farà i serà una realitat tan aviat com sigui possible. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Celebrem que hagi estat acceptada la pregunta, perquè el que sí que cal és refermar 
el compromís polític davant de la ciutadania, mostrant-li que la seva participació i la 
seva capacitat de decisió en la construcció de la ciutat no ha estat en va i que l'actual 
Govern finalitzarà els projectes pendents d'execució. 
 
10. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat. 

- Atès que els habitatge tutelats per a la gent gran ubicat al carrer dels 
Pinzón 6, del barri de la Barceloneta, pateix des de fa un temps un accés 
deficitari a l’aigua calenta; 

- atès que la causa d’aquesta disfuncionalitat és coneguda: les plaques 
solars que abasteixen d’energia la finca estan malmeses; 



- atès que la nostra formació, el març passat durant el mandat anterior, va 
denunciar la manca de seguiment del cas per part del consistori; 

- atès que vam poder constatar in situ durant el mes de juny d’enguany, que 
les incidències en l’abastiment d’aigua calenta no havien estat 
solucionades, 

quin seguiment ha fet el Govern Municipal de les actuacions dutes a terme per 
restablir l’accés a l’aigua calenta i el correcte funcionament de les plaques 
solars dels habitatges tutelats esmentats. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup de Junts per a la següent pregunta. 
 
La Sra. Muriel Genoveva Sánchez Guy 
Nosaltres volem tornar a parlar d'un fet que es produeix des del febrer del 2022, 
concretament en habitatges tutelats per a gent gran de la Barceloneta i concretament 
al carrer dels Pinzón, 6. Des del febrer del 2022, en què es va produir un incendi, les 
plaques solars es van fer malbé i la comunitat ja no va poder accedir a l'aigua calenta, 
que estava directament subministrada per aquest tipus d'energia.  
Vam fer les gestions oportunes i mai vam tenir respostes. A l'agost del 22, 
concretament, ja van deixar de funcionar del tot i van aconseguir d'alguna manera, el 
novembre del 22, fer venir alguns tècnics, que es van comprometre a fer una 
incidència a l'IMHAB. A data d'avui no tenim cap resposta. El març del 2023 el nostre 
regidor Joan Portell a Casa Gran va justament denunciar aquesta situació. Tampoc 
tenim resposta. Nosaltres demanaríem, si us plau, tenir algun tipus de resposta de les 
gestions que s'han pogut fer i de l'informe de l'IMHAB. perquè aquesta situació no pot 
continuar. Es tracta de gent gran, amb una renda baixa i sabem que donat que 
l'electricitat ha pujat moltíssim, necessitarien absolutament que les plaques solars 
tornessin a funcionar. Gràcies. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Per aquest govern és molt important cuidar la gent gran i la seva qualitat de vida. En 
cap cas hem tingut cap notícia de que l'aigua calenta no hagi funcionat als pisos 
tutelats de Pintor Pinzón, ja que cada habitació té el seu acumulador elèctric, i per això 
tenen l'aigua calenta. Sí que és veritat que han tingut uns problemes a les plaques 
solars, però això al mes de juliol i agost ja ho han solucionat. Llavors, entenem que 
està resolt i no tenim més incidències. Acceptem la pregunta perquè està arreglat.  
 
La Sra. Muriel Genoveva Sánchez Guy 
Doncs, nosaltres coneixem bé una persona que viu allà i ens han comentat que 
efectivament no està solucionat de cap manera i estan bastant desesperats. Si ens 
podeu transmetre per escrit la vostra resposta amb la documentació pertinent, us ho 
agrairíem.  
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Si vol, consellera, podem anar junts a veure els pisos de Pinzón i veurem que és una 
realitat que està correcta, però ho podem veure conjuntament, si li sembla.  
 
La Sra. Muriel Genoveva Sánchez Guy 
Sí, em sembla molt bé que poguéssim fer això, però també necessitaré la 
documentació escrita.  
 
11. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè, 



- Atès que als pressupostos de 2021 es van pactar una partida 
pressupostària de 2.638.031 € milions per fer actuacions al districte de 
Ciutat Vella; 

- atès que hi ha obres com Can 60 o el Borsí que encara no estan finalitzades 
i que han patit diversos endarreriments en la seva execució; 

- atès que són espais que permetran als veïns de Ciutat Vella fer vida 
comunitària, com l'espai per a joves de Can 60, 

- atès que la sobresaturació de l'espai públic de Ciutat Vella provoca que 
sovint els veïns ens sentim expulsats i no tinguem espais on trobar-nos, 

quin és l’estat actual d’execució dels pressupostos i obres als equipaments de 
Can 60 i el Borsí que van ser pactats el 2021 amb el Grup Municipal de Districte 
d’Esquerra Republicana de Catalunya? I quin és el calendari de finalització 
d'obres i obertura al públic dels dos equipaments?  
 
Demanem que també es passi la resposta per escrit.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana per a la següent 
pregunta. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Gràcies. Bé, avui de nou tornem a parlar de la casa fàbrica Can 60. La veritat és que 
ens fem una mica pesats amb aquest tema, però és que realment ens preocupa. 
Portem des de 2016 treballant en aquesta línia. Com no pot ser d'una altra manera, 
seguirem treballant en aquesta línia i ens farem pesats les vegades que calgui perquè 
es faci la rehabilitació, l'adequació i la construcció d'espais per a joves i perquè això 
sigui una realitat.  
Al pressupost del 2021, que vam acordar, per cert, amb Esquerra Republicana i 
govern municipal en aquell moment que era Barcelona en Comú i PSC, vam acordar 
745.000 euros per tal d'iniciar les obres de construcció de l'espai per a joves a la 
planta baixa. També des del moment de la compra ens vam comprometre a fer 
habitatge social, així com també a mantenir els artesans que ara hi ha. I tant vostès 
com el partit que formava part aquell moment del Govern municipal com nosaltres ens 
hem posat al costat dels inquilins per fer això una realitat. 
Els joves som uns dels col·lectius més oblidats de la ciutat, un dels col·lectius que més 
problemes patim: socials, econòmics, residencials, entre molts d'altres. Els joves no 
trobem espai de trobada, de socialització i la pandèmia també ha fet canviar aquestes 
formes de socialitzar o de disfrutar de l'oci tant dïurn com nocturn. L'Ajuntament té la 
responsabilitat d'atendre les necessitats dels seus ciutadans i, sobretot, dels ciutadans 
joves i d'aquells més vulnerables. L'Espai per a joves de Can 60 pot ser una 
oportunitat i havia de ser una realitat. Però dos anys més tard, i segons l'informe del 
regidor, seguim amb la fase del mentrestant.  
Fa tres anys que estem en el mentrestant, eh? 
També avui els demanem pel Borsí i els preguntem quin és l'estat d'execució de les 
obres, quan està previst que finalitzin, igual que amb el cas de Can 60. El Gòtic és un 
dels barris amb més saturació turística i més sobreocupació de l'espai públic, un barri 
on els veïns i les veïnes se senten expulsats. Un barri on no hi ha espais comunitaris. 
Un barri en el que no es pot ser o costa molt ser partícip d'una vida comunitària si no 
tens un espai. I per tant, el Borsí pot arribar a ser un espai que permeti a les entitats, 
associacions tenir un espai de trobada, socialització, compartir reptes, preocupacions i 
compartir també solucions.  
 
La presidenta demana al Govern que respongui la pregunta. 



 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
L'any 2021 es va pactar amb el Grup Municipal del Districte d'Esquerra Republicana 
una partida pressupostària per impulsar diverses actuacions al districte de Ciutat Vella. 
Entre elles, els projectes Can 60, Mentrestant i Borsí. Pel que fa a Can 60, 
Mentrestant, l'estat del conjunt fabril feia necessària una intervenció per a la 
remodelació i adequació dels equipaments i habitatges que conformaven l'equipament 
Can Seixanta. L'elevat cost d'aquesta intervenció va provocar l'impuls del projecte 
Mentrestant Can 60, liderat per Foment de Ciutat, en el marc del Pla de barris del 
Raval per encàrrec del districte de Ciutat Vella, a executar per BIMSA. L'objectiu del 
projecte era el de generar alternatives a l'eventual impossibilitat de disposar de dotació 
pressupostària municipal durant el mandat anterior 2019-2023 per realitzar la totalitat 
de l'actuació, equipament més habitatges, però sí per habilitar la planta baixa com a 
espai d'ús per a entitats del barri i/o altres usos d'accés públic. Es va acordar amb el 
grup municipal del Districte d'Esquerra Republicana destinar un import de 745.000 
euros a l'equipament Can 60, per tal d'iniciar la rehabilitació bàsica i l'inici de l'activitat.  
En aquest context es va impulsar l'actuació inversora Can 60 Mentrestant, fase 1 
estanqueïtat. Es van realitzar unes obres de reparació per millorar l'estanqueïtat de 
l'edifici, que van finalitzar en data 31 de maig del 2023.  
 
La presidenta avisa la consellera que se li ha acabat el temps. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
A la pregunta es fa referència a que si se'ns pot enviar tot això per escrit, per tant, com 
que no ha tingut temps, si ens ho pot passar per escrit...  
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Sí, cap problema. 
 
12. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP. Pel que fa 
a les dependències ocupades anomenades “Antiga Massana” situada a la plaça 
Gardunya, quina és la posició del Govern Municipal sobre l’espai ocupat a la 
plaça de la Gardunya, conegut com “Antiga Massana”, i quines actuacions te 
previstes dur a terme i en quin termini? 
 
La presidenta dona la paraula al Grup del Partit Popular perquè formuli l’última 
pregunta. 
 
El Sr. Antonio Juan López Saez 
L'any 2019 es va produir l'ocupació de l'antiga Escola Massana. En aquell moment es 
va utilitzar aquesta instal·lació per donar de menjar o per apropar el menjar a 
determinats veïns. A més a més, es van fer una sèrie d'activitats ocupant aquest espai. 
En el transcurs dels anys següents el Grup dels comuns va arribar o va intentar arribar 
a una mena de conveni amb la gent que estava a l'antiga escola, a l'antiga Escola 
Massana. Aquest conveni no es va arribar a signar. Desconeixem les raons i ara tenim 
una mena de conflicte d'interessos. Per un lloc tenim l'Escola Massana, que creu que 
la forma de créixer és en l'antiga Escola Massana, i per una altra banda, tenim els que 
estan ara mateix ocupant l'antiga Escola Massana. I la pregunta és aquesta: què voleu 
fer? 
 
El regidor 
Sí, gràcies. A veure l’associació Antiga Maçana ocupa un espai municipal que en 
aquests moments no té la cessió d'ús corresponent. El febrer de l'any 2023, o sigui 
aquest mateix any, arrel d'un avís per despreniment de material del sostre d'un 



despatx de la segona planta de la Biblioteca de Catalunya, es va realitzar una visita 
d'inspecció que va determinar que la tercera planta, espai que l'entitat destinava a un 
ús de gimnàs, no té les condicions necessàries per poder garantir la seguretat dels 
usuaris, ja que existeix un risc de fallada estructural per sobrecàrrega d'ús i un risc 
d'incendi derivat de les precàries condicions en què es troba aquesta zona.  
Paral·lelament, la plataforma es va constituir formalment com a Associació Antiga 
Massana i van registrar la sol·licitud de cessió del local a Patrimoni Ciutadà. Per poder 
optar a la gestió de la cessió surten de l'espai i fan lliurament de les claus al districte, i 
s'aprova la cessió de l'espai a la Taula de Patrimoni Ciutadà el març de 2023, amb les 
restriccions d'utilització següents: es cedirà la planta baixa per fer activitats de 
concurrència pública i la resta de plantes per a ús intern de l'entitat, i l'ús dels espais 
de la segona planta queda supeditat al resultat de la comprovació de l'estat actual de 
l'estructura, no podent-se fer cap ús fins a acabar l'estudi corresponent. Es limita 
l'accés i l'ús a la segona planta de l'edifici. Aquesta planta restarà precintada i no serà 
accessible ni apta per al seu ús per no tenir les condicions necessàries per poder 
garantir la seguretat dels seus usuaris.  
Posteriorment, i abans de tenir la documentació formalitzada, l'Associació Antiga 
Massana torna a ocupar l'espai i, lògicament, la cessió d'ús queda anul·lada. Per tant, 
per motius de seguretat com les inspeccions han certificat i per no disposar de la 
cessió d'ús corresponent, l'associació haurà de deixar l'espai i, un cop fetes les 
reparacions adients i en funció de les demandes de l'entitat, la Taula de Patrimoni 
Ciutadà acordarà quin és l'ús que se li dona. Gràcies.  
 
d) Seguiment de proposicions 
 
e) Seguiment de precs 
 
E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
 
La presidenta dona pas a l’últim punt de l’ordre del dia, abans del torn de paraula 
oberta, i llegeix una declaració institucional signada per unanimitat, segons el 
Reglament oficial de l’Ajuntament de Barcelona, sobre la violència envers les dones, 
proposada per Trias per Barcelona i signada per tots les grups municipals: 
 
«El proper 25 de novembre, commemorem el  Dia internacional per a l’eliminació de la 
violència envers les dones.  
»El 1999 Nacions Unides, va escollir aquesta data per commemorar el violent 
assassinat de les germanes i activistes polítiques Minerva, Patria i María Teresa 
Mirabal, assassinades per la policia secreta del dictador Rafael Trujillo a la República 
Dominicana mentre anaven a Puerto Plata a visitar els seus marits empresonats, el 25 
de novembre de 1960. Els seus cadàvers destrossats van aparèixer al fons d’un 
barranc. Adela (’Dedé’) Mirabal va ser l’única germana que va sobreviure i va morir el 
2014 a Bèlgica als 88 anys. Per al moviment popular i feminista de la República 
Dominicana, històricament, aquestes dones han simbolitzat la lluita i la resistència. 
»Enguany ens trobem en un 25 de novembre, marcat per l’augment constant de 
denúncies d’agressions sexuals i, en especial, a les noies menors d’edat, i en la 
profunda reflexió d’una problemàtica molt complexa, que posa en evidència la manca 
de formació afectiu sexual i del ús de material pornogràfic violent. 
»Existeix un ordenament jurídic amb normes com la Llei 17/2015 d’igualtat efectiva de 
dones i homes, la Llei 5/2008, del dret de les dones a erradicar la violència masclista 
entre d’altres, per tal d’avançar fermament en una societat igualitària i lliure de 



violència masclista, tanmateix necessitem prevenció perquè les violències no siguin 
una opció valida en les relacions de parella, necessitem recursos per garantir una 
atenció digna i de qualitat a les dones en situació de violència masclista per la seva 
total recuperació i especialment en tot el procés de denuncies i procediments judicials. 
Necessitem més professionals especialitzats, més recursos d’urgència i atenció de 
qualitat, amb diligència deguda. 
»Encara hi ha molt camí per fer, però estem més decidides que mai a superar el 
patriarcat, a que el poder sigui en mans de les dones a mans iguals i a no tenir por. 
Perquè no volem més violència contra les dones. Contra cap dona, contra cap nena. 
Perquè tenim dret a ser nenes i dones lliures.  
»Per això, en primer lloc, s’insta totes les institucions, partits polítics, associacions, 
col·lectius, i també a cada persona de manera individual a treballar per desarticular el 
model patriarcal que utilitza les violències masclistes com una forma de dominació. I, 
concretament, que les administracions públiques es comprometin a dedicar tots els 
esforços i recursos necessaris per garantir el dret de les dones a una vida lliure de 
violències masclistes. I fer-ho amb diligència deguda, amb una resposta integral i amb 
polítiques públiques transformadores i valentes. 
»En segon lloc, a reconèixer i garantir els drets de les dones a fer-ho extensiu a 
qualsevol àmbit o institució, juntament amb mecanismes i instruments per assolir una 
vertadera societat diversa, igualitària i justa, compromesa amb la lluita contra les 
violències masclistes. 
»I, en tercer lloc, manifestar el compromís de defensa i aplicació de la legislació vigent 
en qualsevol situació que comportà la vulneració dels drets de les dones i actituds 
masclistes i remarcar la importància d’incorporar de manera transversal la perspectiva 
de gènere en qualsevol política publica. 
»Signat a Barcelona, el 27 d’octubre de 2023.» 
 
Torn obert de paraules 
 
Finalment, la presidenta dona pas al torn obert de paraules demanat per veïns i 
veïnes, que alguns sí que han fet en format escrit i amb antelació. Aclareix que els 
veïns tenen 2 minuts per intervenció. La senyora Gladys Gutiérrez Ruiz no es troba a 
la sala i per tant la presidenta llegeix la seva pregunta: «Inseguretat, bars i drogues. La 
inseguretat i els robatoris. Cansats de no veure resultats i la venda de droga, locals de 
cànnabis i captadors per portar-los a locals de barri, cocteleries que no respecten el 
descans. No més bars ni locals d'aquest tipus al barri.» Demana al regidor que es 
pronunciï al respecte. 
 
El regidor 
Ho traslladarem als serveis d'inspecció i a la Guàrdia Urbana perquè certifiqui les 
molèsties concretes que es puguin objectivar. 
 
La presidenta demana si el senyor Mario Aguiló Roses es troba a la sala. Com que no 
hi és, llegeix la seva pregunta: «Contaminació acústica. Es denuncia l'ús incívic per 
part de la Direcció del Museu Marítim dels espais públics del recinte de Drassanes per 
la generació reiterada de CONTAMINACIÓ ACÚSTICA. El Museu lloga aquests espais 
però no es fa responsable en absolut dels actes que porten a terme els contractants 
privats dels espais, especialment els caps de setmana. El passat cap de setmana del 7 
i 8 d'octubre van haver-hi problemes per la música a gran volum de concerts a l'aire 



lliure d'una Fira anomenada Green Festival - MEDIO AMBIENTE SOSTENIBLE. Tot un 
contrasentit. La resposta del personal del Museu és que es truqui a la Guardia Urbana. 
El Museu sovint fent cas omís a queixes de veïns s'excusa en que l'Ajuntament ha 
concedit la llicència per aquests actes lucratius, sense connexió amb l'activitat 
museística. Apel·lem als informes sobre contaminació acústica a Ciutat Vella de 
l'Agència de Salut Pública de Barcelona que expliciten els danys a la salut produïts per 
aquest tipus de contaminació ambiental per tal que la direcció del Museu respecti els 
drets fonamentals a la salut i a un entorn saludable i adopti una actitud gerencial cívica 
i responsable a aquests efectes que no pertorbi la convivència ciutadana.» 
 
Seguidament, llegeix un altre tema d’aquesta mateixa intervenció: «Restabliment de la 
participació telemàtica a les sessions de Consell de Barri. A conseqüència de la 
darrera comunicació rebuda de Participació Ciutat Vella, s'observa que s'ha suprimit la 
forma de participació telemàtica a les sessions de Consell de Barri. Sent una forma 
alternativa de participació veïna que promou la participació i transparència en la gestió, 
es demana restablir aquest canal. Es demana una resposta respecte a la supressió 
d'aquest canal participatiu que es suposava ja consolidat i que facilita que les 
persones que no poden assistir presencialment a les reunions, entre d'altres per 
motius de mobilitat i extenses en la seva durada, poguessin fer-ho.» 
 
El Sr. Albert Salmerón Cojo 
Doncs mireu, nosaltres, responent la primera pregunta, no fem cap mena d'autorització 
d'actes que passin dins dels establiments d'equipaments, atès que aquests actes 
queden sotmesos a compliment dels requisits de la llicència d'activitats del propi 
equipament o sotmeses també a la sol·licitud d'activitats extraordinàries. He de dir que 
en el cas del Museu Marítim, feta amb Departament de Llicències, no consta que 
aquesta hagi demanat cap llicència per aquesta activitat al districte.  
En tot cas, cal destacar la voluntat del Museu Marítim de treball comunitari participant 
en diferents actes de dinamització del barri com Ravals, Festa Major i per tant, la 
proposta de poder treballar de manera coordinada amb ells per tal de reduir i 
minimitzar les molèsties que aquest tipus d'activitats poden generar al veïnatge. 
Gràcies.  
En referència a la segona, als òrgans de participació reglats, és a dir, els consells de 
barri, no s'ha fet cap modificació dels criteris per fomentar la participació que recullen 
que s'ha d'afavorir en la mesura que es disposi dels mitjans tècnics i recursos 
necessaris la participació a aquests espais. És per aquest motiu que es contemplen 
diferents modalitats de participació, primer presencial, seguiment de l'esdeveniment en 
streaming obert, participació diferida a través de l'espai del Consell de Barri a la 
plataforma Decidim Barcelona, també la participació diferida a través del correu de 
participació de Ciutat Vella. I per acabar, la participació online, sempre que es pugui 
disposar dels mitjans necessaris a través de la plataforma online de l'Ajuntament de 
Barcelona.  
De totes maneres, també hem de dir que entenem que la queixa fa referència al 
Consell Plenari, encara que no hi ha hagut cap convocatòria ni comunicació als 
consells de barri i sí que només es fan presencials en els òrgans de govern i 
seguiment, en streaming obert. Per això hem demanat a secretaria delegada que ens 
passin més informació al respecte. Gràcies. 
 
La presidenta demana si el senyor David López Heras es troba a la sala. Com que no 
hi és, passa a llegir la seva intervenció, però ja avisa que és molt llarga i en dos minuts 
segurament no podrà llegir-la tota però intentarà cobrir-la tota anant directament al gra. 



Anuncia que són diverses qüestions: «Canvis contenidors d'escombraries / reciclatge i 
proposta de recollida pneumàtica. Existen 5 contenedores de reciclaje y basura frente 
al portal de la comunidad de calle Unió 23. Desde hace años soportamos el ruido de la 
recogida a cualquier hora del día y de la noche, especialmente el paso diario a las 
06:45 que despierta a toda la comunidad. Además estos contenidores, en especial los 
de reciclaje, están siempre llenos y con basura acumulada en el suelo. Los 
comerciantes los llenan de embalajes de cartón, plásticos... Tenemos derecho a 
solicitar un cambio de sitio de los contenedores delante de nuestra comunidad dado el 
tiempo que llevan. Solicitamos recuperar los contenedores en Junta de Comercio, 30, 
la instalación de recogida neumática en calle Unió como en Nou de la Rambla, Pieyre 
de Mandiarques y Salvador Seguí / Sant Pau, e incrementar la limpieza, recogida y 
evitar horas nocturnas.» 
 
A continuació la presidenta llegeix un altre tema del mateix veí: «Alimentadors de 
coloms i neteja de les zones afectades. Llevamos años soportando a personas que 
alimentan de forma sistemática diaria y sin que nadie les controle a las palomas en al 
menos 5 puntos calientes del Raval: Folch i Torres, plaça Pedró, la Rambla de Raval, 
Vázquez Montalban y Salvador Seguí y la plaza que queda entre Sant Pau aprox. 116, 
y Reina Amalia. Estas zonas están siempre llenas de excrementos de palomas que no 
se suelen limpiar a diario acumulándose de un día para otro. ¿Qué está haciendo el 
ayuntamiento para su control? ¿Se va a intensificar las intervenciones para que se 
deje de permitir esta práctica tan extendida en ciertas partes del barrio?» 
 
Encara hi ha una altra pregunta del mateix veí, que la presidenta intenta resumir per 
falta de temps: «Reforma de la Rambla del Raval i recuperació de zones verdes. Ciutat 
Vella es uno de los distritos más vulnerables en el barrio a nivel de cambio climático. 
La intervención de la Rambla iniciada en el mandato de Ada Colau...» La presidenta 
no té més temps per llegir la intervenció i demana al senyor David López que vingui 
també a l’audiència pública perquè es pugui expressar amb més detall. Dona la 
paraula al Govern perquè respongui la intervenció. 
 
La Sra. Sonia Beltrán Dey 
Són moltes qüestions. Són molts punts a tocar. Pel que fa al tema de les queixes del 
carrer Unió, amb els contenidors. Sí que és cert que en aquest punt hem recollit 
queixes i s'ha fet una recent proposta d'ordenació d'aquests contenidors. En el punt 3, 
la proposta sobre la recollida neumàtica ,ha de valorar-se, requereix un projecte i una 
proposta, un projecte i una necessitat d'obra. En el cas d'incrementar la neteja i la 
recollida i evitar hores nocturnes, en aquella zona amb la densitat de contenidors que 
hi ha, és complicat, segons el servei de neteja, evitar la recollida nocturna. Però com 
que estem amb mesures de Pla Endreça i estem fent una inspecció i de coordinació i 
adaptant les necessitats del territori, estudiarem la situació.  
Sobre el tema dels coloms, que és l'altre punt que ens plantejava el David, 
l'Ajuntament, a través del Departament de Drets Animals, a banda de la instal·lació de 
dispensadors de pinso esterilitzant ‒al Raval concretament en tenim 5‒, s'està 
planificant una campanya per treballar amb els alimentadors cessin de fer aquestes 
pràctiques. El servei de neteja està localitzant aquells punts on hi han alimentadors de 
coloms i s'intentarà fer una campanya. Sí que és important ‒veig que ha sortit aquí, ho 
reitero‒, són molts importants les campanyes de civisme. Estem a sobre d’aquest 
tema i esperem que en el transcurs d’aquests quatre anys es vagi notant el treball que 
tenim proposat com a govern dur a terme. Les altres les podrem contestar per escrit si 
es demana, sense cap mena de problema. 
 
La presidenta llegeix una nova intervenció de la veïna Núria Picallo Soler. «Brutícia i 
deixalles al carrer Riera Alta. El carrer de la Riera Alta és el que va registrar més 
queixes dels veïns durant tot el 2022. Continuem queixant-nos de la brutícia diària i la 



quantitat de ferralla, trossos de fustes, etcètera, que comporta el monocultiu de 
magatzems de segona mà al carrer. Es pensa fer alguna cosa al respecte?» 
 
La Sra. Sonia Beltrán Dey 
Evidentment, la pregunta és molt genèrica. Si es pensa fer alguna cosa al respecte? 
Sí. Estem estudiant totes aquestes situacions i, evidentment, pensem millorar la 
situació amb aquests temes de neteja, sobretot on s'acumulen més brosses. S'estan 
fent els estudis i actuarem. La intenció és tota la d'actuar. L'empresa, per sobre de tot, 
ha durat el temps en segon terme. Continuem, si us plau, que és bastant tard i com 
menys ens entenguem, millor. Continua.  
De totes formes, voldria exposar una cosa. Aquestes són les preguntes que s'han fet a 
última hora, que han entrat fora... Són les d’última hora. Llavors, si qualsevol ciutadà 
vol la informació que no estigui aquí o hagi marxat, evidentment se li podrà facilitar per 
escrit. 
 
La presidenta dona la paraula a la veïna Mary Ibilola Nazir Fayomi.  
 
La Sra. Mary Ibilola Nazir Fayomi 
Hola. Este es mi vecindario. Yo  soy vecina de (posa al micròfon una gravació de soroll 
amb el mòbil). Yo soy vecina del Gòtic, justo detrás de plaza Reial, calle Ferran, 
ayuntamiento de Barcelona a 2 minutos. Eso es lo que vivimos cada día, cada noche, 
cada martes tocan esto. Robos en los pisos. Tráfico de droga. Suciedad 24 horas al 
día. Soy vecina de la zona desde hace 36 años. ¿Qué pasa con nosotros ahí? 
Estamos allí en la plaça Reial. Lo que hemos vivido en los últimos ocho años es 
horrible. Todos los vecinos, más del 72 por ciento de los vecinos autóctonos del barrio 
se han marchado. Hablan de especulación, no sé qué... Van por los pisos, acosando 
gente humilde, gente trabajadores. Pam, pam, pam, buscamos turistas. Nos tienen 
locos en el barrio. ¿Quiénes son los turistas? Los vecinos alemanes que han venido a 
comprar piso porque han hecho la  vida imposible a los vecinos de toda la vida, que se 
han tenido que marchar a la periferia. Y los pocos que quedamos allí resistiendo, no 
tenemos ni supermercado para poder comprar comida, para poder llegar a final de 
mes. Y nos acosan continuamente inspectores, cada día, y las terrazas no pueden 
trabajar. Antes trabajaba en la hostelería, 23 años, pero la gente que tiene terraza, 
¿por qué los acosan? ¿De qué vivimos en el barrio? Somos del puerto, somos la cara 
de Barcelona. ¿Por qué la gente no puede trabajar y vivir como antes? He visto 
Maragall dando pasos allí, saludando, antes de las Olimpiadas. Vivo allí desde al año 
86. ¿Por qué nos han tratado arrastrándonos así? Hemos vivido lo peor de allí y ahora 
viene lo mejor. Según dicen los vecinos de toda la vida nos han sacado, tirándonos 
fuera. Mantener un hijo allí es un sueño que ya no podemos tener. ¿Qué pasa con 
tanta hipocresía aquí?¿Qué solución tiene para nosotros? He tenido oportunidad de 
hablar con algún representante. Por favor, que los vecinos deciden qué quieren hacer 
con sus vidas, que podamos tener negocios. Y si fracasamos, nos retiramos, pero que 
nos lo impidan, que nos impongan que tengamos que vivir así. Nadie nos lleva la 
nevera. Muchas gracias. Respuestas, por favor. Menos hipocresía. 
 
El regidor 
No podemos más que tomar nota de lo que usted expone. Nos ha dado usted su 
dirección. Vamos a mirar qué Servicios Municipales, sean los servicios de inspección, 
sea la propia Guardia Urbana, se pongan en contacto con usted y poder examinar la 
situación y a partir de aquí intentar buscar remedio. Lamento la situación que están 
viviendo y vamos a mirar de qué manera encontramos soluciones. ¿Ha dado la 
dirección? Escudellers, vale.  
 
La Sra. Mary Ibilola Nazir Fayomi 



Es la rambla... Todos padecemos lo mismo. Los negocios los están cerrando a favor 
de los grandes.  
 
El regidor 
Ha quedado claro pero yo le pediría que nos diera una dirección para que pudiera 
usted explicar a los técnicos de la inspección o de la propia Guardia Urbana la 
problemática concreta. No sigamos haciendo un diálogo, dé el contacto. Vamos a 
contactar con usted. Sonia se va a poner en contacto con usted. 
 
La presidenta dona la paraula al veí Juan Carlos Gascón Celma. 
 
El Sr. Juan Carlos Gascón Celma 
Hola, volia preguntar sobre el greuge comparatiu de l'horari de tancament de les 
terrasses amb Enric Granados i carrer Blai i altres amb la resta de Barcelona, sobretot 
el carrer Allada Vermell, que n’estem farts. Estem farts de les terrasses, perquè fa vora 
trenta anys que estem lluitant des de que van urbanitzar aquest carrer, contra les 
terrasses i no heu fet res. Tots els governs municipals no heu fet res. Denúncies rere 
denúncies, un plec així de denúncies de la meva germana i jo des de fa..., del 95 que 
van fer la reurbanització. No heu fet res. Per això que dubto molt del pla que teniu de 
l'horari. O sigui això hauria de ser per a tota Barcelona, 11 de la nit, els dies de cada 
dia, i 12 de la nit els caps de setmana, perquè és impossible dormir, si no te’n vas a 
partir de la una i mitja, dues.  
Després també els altaveus dels músics de carrer, que, és clar, les terrasses tota 
l'estona, músics al carrer amb altaveus, amplificadors, vull dir, per la nit. L'horari del 
reg dels camions, que són estridents, superestridents, a les quatre, a les cinc, a les 
dues... Podrien passar a les 8 o les 9, que no passa ningú pel carrer, que no hi ha cap 
terrassa, per favor? No sé quantes vegades també ho he dit, però ni cas. 
Continuant amb el soroll, hi han les curses aquestes il·legals que fan els guiris, amb la 
música a tota pastilla. Això és que ara ja fa temps que no, però de tant en tant també 
passa. És que és increïble. Després, la qüestió de la ocupació de la via pública a la 
porta dels establiments. La porta dels establiments de molts restaurants que obliguen 
la gent a quedar-se fora i carrers que tenen només una vorera està ocupada per la 
gent que està esperant. El carrer Assaonadors es fan unes cues immenses. És un 
carrer estret i cues immenses, a una pastisseria que hi ha, i cada dos per tres allà amb 
la impossibilitat i la inseguretat vial, de la disbauxa que hi ha de la circulació dels 
conductors, amb les andròmines aquestes. No hi ha seguretat vial per això, pel 
problema aquest. 
 
El regidor 
Sí. Prenem nota de la denúncia concreta que fa respecte a Allada Vermell- 
Recuperarem els expedients de les denúncies que vostès van fer i, per tant, mirarem 
directament en quin estat estan els expedients, si encara pot haver-hi alguna acció a 
realitzar i, en qualsevol dels casos, fer noves inspeccions allà. I, pel que fa a les 
molèsties que vostè ha mostrat respecte als temes de neteja, parlem amb els tècnics 
de neteja perquè estudiïn la possibilitat de buscar algun tipus d'alternativa. 
 
La presidenta dona la paraula al veí Santi González Miret. 
 
El Sr. Santi González Miret 
Retallaré, perquè són dos minuts i en tenia tres. Però val. A la constitució del plenari 
de Ciutat Vella passat, la Jess va dir que no havia entrat l'extrema dreta a Ciutat Vella. 
Malauradament, sí que ha entrat i ens ha entrat al costat, personificat en el regidor de 
districte. Ciutat Vella és el districte amb el percentatge més alt de veïnes racialitzades, 
sobretot el Raval. Per tant, és pervers que un racista sigui regidor del districte. 



Recordem frases com “la cultura de la navalla” incitant a l'odi contra persones 
migrades. És intolerable que una de les mesures estrella del regidor de Ciutat Vella 
sigui la persecució del top manta, a la pobresa, a veïnes migrades que no tenen una 
altra manera que buscar-se la vida al carrer per culpa de la llei racista d'estrangeria. A 
més, ara amb cartells per tota la ciutat anunciant la lluita contra la venda ambulant, el 
Pla Endreça, deshumanitzant les persones al pur estil Limpiando Badalona del feixista 
Albiol.  
És intolerable que el regidor de Ciutat Vella vulgui desnonar la Tancada deixant al 
carrer 35 persones sense cap alternativa habitacional. És intolerable que el regidor de 
Ciutat Vella sigui l'antic cap dels Mossos que va permetre que sis mercenaris 
uniformats seguissin treballant als nostres carrers tot i la sentència d'homicidi ferma 
per l'assassinat de Juan Andrés Benítez al Raval.  
És intolerable que el regidor del districte de Ciutat Vella faci bandera de polítiques de 
control social de l'extrema dreta ‒seguretat, diuen‒, i justifiqui públicament les 
identificacions per perfil racial i les deportacions. I les justifica amb la persecució de la 
delinqüència o la multireincidència. Mentida. Segons el Ministeri de l'Interior, el 95 per 
cent de les persones que ingressen al CIE a Barcelona no ha comès cap delicte. Amb 
aquestes batudes l'únic que es busca és aplicar la llei racista d'estrangeria i segrestar 
veïnes per endur-se-les als CIE i deportar-les. Vergonyós. Albert Batlle, en nom de 
Raval Antifeixista, una plataforma que treballem cada dia perquè el nostre barri sigui 
un espai lliure d'agressions racistes, masclistes, LGTBI-fòbiques com les que tu 
comentes des de la institució et demanem que dimiteixis, que te'n vagis lluny. No et 
volem a Ciutat Vella. Fora feixista dels nostres barris. 
(Aplaudiments.) 
 
El regidor 
Evidentment no respondré. 
 
La presidenta dona la paraula a la veïna María Elena Martín Puertas.  
 
La Sra. María Elena Martín Puertas 
Hola. A veure, jo no vull parlar dels contenidors. Miri, senyor Batlle, jo vinc a parlar de 
l'Escola Massana, de l'antiga Massana. En primer lloc, li volia dir dues cosetes. Vostè 
té una habilitat especial per dir moltes coses sense dir re. Jo avui estic flipant una 
miqueta perquè penso que jo estic en un altre raval del Raval que estan dibuixant aquí.  
Després, jo no li vull dir mentider directament, però moltes de les coses que ha dit 
sobre l'antiga Massana són mentida, perquè per començar el que hi havia a la sala 
aquella que hi havia al tercer pis eren unes petites esquerdes no al mur, sinó a 
l'arrebossat que li queien al de baix. Aquesta sala ja ha estat clausurada i no se’n fa 
ús, i nosaltres per casualitat tenim un col·lectiu d'arquitectes entre els nostres 
col·lectius, que han fet estudis, així com els tècnics de l'Ajuntament de Barcelona, i 
han dit que no hi havia cap risc ni cap perill.  
A part d'això, li volia dir unes quantes coses més. Nosaltres continuem demanant el 
que hem parlat aquí de compromís, de compromisos que han adquirit en anteriors 
mandats. Nosaltres tenim un compromís adquirit amb l’anterior mandat per fer la 
cessió de l'antiga Massana i vostès estaven en el govern en aquell mandat. Això s'ha 
votat en aquesta sala i la qüestió no és si ho faran o no ho faran. La qüestió és quan 
ho faran. El que li volia transmetre que tenia escrit, i després ja m’ho estic saltant tot 
perquè m’he posat nerviosa amb el que ha contestat vostè... No ho trobo. Bé, és igual.  
El que li volia fer arribar és que el barri del Raval és una altra cosa. Que avui jo he 
sentit parlar molt de terrasses, he sentit parlar de neteja... El Pla Endreça, que tothom 
en parla... Jo tinc la sensació que a vostè l’han enviat aquí per fer una neteja i 
escombrar a sota de la catifa. Perquè això és superficial. Que està molt bé, que 
nosaltres estem a favor que tot estigui net i que tot estigui polit i que no hi hagi 
violència al carrer i tot això. Però els problemes dels veïns al carrer són que no tenen 



per menjar cada dia, que no tenen on portar els seus fills, que no tenen on fer esport 
sense pagar una barbaritat, que no tenen menjar i que una ampolla d'oli costa 10 
euros. Aquests són els problemes de la gent del carrer. 
Tindria moltes més coses però li demano, si us plau, que ens convoqui per a una 
reunió. I en parlem, de tot això. Demà li enviarem un correu.  
 
El regidor 
Si em convoca pel tema de la Massana ja li dic que el que he contestat és el que he 
contestat. Aquí hi ha motius de seguretat que no he certificat jo, sinó que ho han fet els 
inspectors municipals.  
 
La Sra. María Elena Martín Puertas 
Em pots fer arribar aquest informe, si us plau? Perquè és contrari al que tenim 
nosaltres. 
 
El regidor 
Vostè faci la petició formal i llavors se li contestarà. (Un veí diu: «Però es contestarà, 
aquesta petició formal o es deixarà com l’últim expedient de...?») Enviï la petició. (El 
veí torna a parlar sense fer ús del micròfon: «No, però jo vull que ara mateix digui 
vostè, aquí davant, davant de tothom, que aquesta petició formal no quedarà en el 
calaix i realment s’aportarà aquesta informació.») (Un altre veí intervé sense fer ús del 
micròfon.)  
 
La presidenta diu als veïns que són a la sala que s’ha garantit la participació, i 
repeteix que hi ha una audiència pública el 16 de novembre, que serà un altre espai, 
es fan les sol·licituds i esperem que a partir d'aquí podem continuar amb l'ordre i dona 
les gràcies a tothom per la paciència de ser-hi. A continuació dona la paraula a Ana 
Maria García Ortiz, però com que no és a la sala, en llegeix la intervenció: 
«Escombraries, droga, inseguretat. Quan hi haurà agents de la Guàrdia Urbana 
patrullant a peu els carrers del Raval que porten a terme l'activitat sancionadora 
encaminada a mantenir la convivència i l'autoritat pública a la que es fa referència en 
els vuit grans eixos del Pla Endreça, donant resposta a les necessitats d'un barri amb 
unes característiques específiques per la seva massificació, per acollir diferents 
cultures amb poc espai, per l'augment incontrolat del turisme, la delinqüència i la 
drogoaddicció, així com la necessitat d'agents cívics que puguin fer pedagogia i 
informar de forma eficient els punts calents on s'acumulen les escombraries i deixalles 
generades també pels magatzems de segona mà i altres comerços d'alimentació que 
envaeixen els espais públics? En referència a una altra de les actuacions destacades 
del Pla Endreça, es portaran a terme inspeccions transversals i amb caràcter intensiu i 
proactiu, en col·laboració interadministrativa amb el treball d'equips interdisciplinaris? 
Al Raval s’ha perdut el teixit comercial de proximitat i ha donat pas a comerços 
d'alimentació de dubtosa salubritat: magatzems de segona mà que incompleixen les 
mesures primàries de seguretat. Al carrer Cendra hi ha  augment del tràfic de drogues. 
I els veïns tenim identificats diversos immobles als números 9, 10, 20, 18 i 21 i a la 
cantonada de la plaça del Dubte amb carrer Riera Alta i el pàrquing del número 8. 
Quines són les mesures de l'Ajuntament per a solucionar el problema del tràfic de 
drogues i de la inseguretat i angoixa creixent que acaba afectant-nos la salut mental 
de veïns i veïnes del Raval? 
 
El regidor 
Per descomptat, prenem nota de totes les queixes que vostè aquí formula. Tenim aquí 
el cap de la Guàrdia Urbana del districte de Ciutat Vella, per als temes que fan 
referència a la convivència i la seguretat. Ho analitzarem. Evidentment, una de les 
nostres voluntats també és augmentar el patrullatge de la Guàrdia Urbana i del cos de 
Mossos d'Esquadra en els carrers precisament per fer aquest acompanyament en la 



vida diària de la ciutadania. També reforçarem el servei d'inspecció i vull explicar ‒
perquè vostè ha fet referència també a temes d'intervenció transversal‒ que hem fet ja 
alguna experiència del que en diem allò inspecció múltiple, és a dir, multiinspecció, 
que ho hem realitzat les darreres setmanes i ho continuarem realitzant precisament 
per disciplinar les activitats que es puguin realitzar en l'espai públic i fora de l'espai 
públic, que atemptin a la convivència i al normal funcionament del nostre barri. De 
totes maneres, prenc nota i li contestarem.  
 
La presidenta dona la paraula a la senyora Mercè Mata Escriche però no és a la sala. 
No fa cap pregunta en concret, fa el titular de brossa, magatzems de segona mà, 
vulnerables, droga, oci nocturn, retorn biblioteca. Com que no hi ha una concreció, la 
presidenta anuncia que es continua amb les persones que de manera presencial han 
demanat el torn de paraula. 
 
La Sra. Montserrat Forcades (Plataforma no a l’ampliació del MACBA) 
Soc la Montse, de la plataforma No a l'ampliació del MACBA. La plaça dels Àngels 
està en perill. El MACBA va voler espoliar 908 metres quadrats d'espai públic per la 
seva ampliació. L'Ajuntament entrega la plaça a una entitat publicoprivada on alguns 
dels seus membres porten dècades explotant el Raval, expulsant el veïnat i vivint 
d'esquena a les necessitats del barri.  
La Xarxa Veïnal del Raval fa temps que va presentar un recurs contenciós 
administratiu contra el despropòsit urbanístic, que ha admès a tràmit un jutjat. Estem 
esperant sentència. Diversos col·lectius i veïns del Raval ens vam ajuntar per crear 
aquesta plataforma i lluitarem per conservar el que és nostre. Al setembre del 2022 es 
va fer la primera acció a la plaça dels Àngels. Vam assenyalar a l'espai públic què és 
el que ens volen prendre i vam demanar a l'Ajuntament que aturés immediatament 
aquest procés. Lluny de donar suport al veïnat a l'octubre del 2022 es va aprovar a la 
seu del districte el Pla integral de millora urbana per l'ampliació del MACBA, amb els 
vots a favor dels comuns, PSC i Junts, i les abstencions d’Esquerra Republicana i 
Ciutadans. Vam comprovar que hi havia irregularitats i vam presentar al·legacions.  
Si no són acceptades, anirem a un segon contenciós administratiu. Vam forçar la 
realització d'un consell de barri extraordinari per parlar de l'ampliació. Va ser un èxit 
rotund. El setembre del 23, vam organitzar un debat obert amb tothom i de desenes 
d'intervencions que es van fer a la plaça dels Àngels cap ni una va argumentar a favor 
d'aquesta ampliació.  
Preguntes: 1. Quan ens respondran de les al·legacions que la plataforma va presentar 
sobre el Pla integral de millora urbana per l'ampliació del MACBA? 2. Quin és el 
posicionament del nou govern municipal i la regidoria del districte respecte aquest 
assumpte? Ara, amb el vostre permís, us presento 17 raons per les quals no s'ha 
d'ampliar el MACBA. (La senyora Forcades entrega un document a la presidenta i als 
consellers.) 
 
El Sr. Albert Salmerón Cojo 
Dir que les 17 raons ja les vau exposar al Parlament i, per tant, jo ja me les he llegit, 
les tenim anotades. Primerament, dir que el Grup Municipal Socialista sempre hem 
defensat que el Raval i la ciutat necessiten un CAP de qualitat i una aposta per la 
cultura amb un museu obert al barri. Dues respostes totalment inclusives, no una en 
contra de l'altra: un CAP nou i una ampliació del museu que siguin respectuosos amb 
l'espai. Aquest és l'acord que durant el passat mandat va aprovar el Govern de la 
ciutat. Ara el Consorci ha d'afinar les diverses demandes per fer una proposta 
d'ampliació que mantingui l'espai públic de la plaça. I nosaltres treballarem per 
fomentar una solució amb el màxim consens. Moltíssimes gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al senyor Carlos Martínez. 
 



El Sr. Carlos Martínez 
Hola, bona nit, perquè ja és nit. Bé, la meva intervenció és... Principalment jo vull 
destacar que jo porto 42 anys al barri. El meu pare és l’Antonio Martínez, el president 
de l'associació de veïns, i jo mai havia vist marxar tanta gent com els darrers sis 
mesos, mai. Mentre treuen a passejar la seva hipocresia del govern dels últims quatre 
anys, rebenten l'herbolari Llançà, el meu germà petit ha d’esquivar places del barri per 
anar a places d'altres barris. Jo l'únic que vull és que el Raval, perquè té tantes coses 
bones ‒diversitat, història, tradició‒... És a dir, el que no vull és que sigui novament 
una arma de joc entre grups polítics. No és un experiment ideològic, no pot ser-ho. 
Llavors la meva pregunta va destinada al nou pla de mobilitat, no pot ser que sigui al 
Raval on instal·lin càmeres per multar gent que ve de fora. És a dir, si un fill que viu a 
Mollet té la seva mare que viu al Raval, no pot ser que vingui a visitar-la a les sis de la 
tarda i s'emporti una multa de 100 euros. No pot ser. Llavors, jo pregunto per què no 
s'ha fet aquest pla, aquest experiment, a Sarrià o a Gràcia, que tenen molt més trànsit 
que al Raval. Gràcies.  
 
El regidor 
Sí, li contesto molt simplement. Estem revisant el Pla de mobilitat. L’estem revisant i 
veurem quines conclusions surten d'aquesta revisió. 
 
La presidenta dona la paraula a la veïna Lilian Onwuachu. 
 
La Sra. Lilian Onwuachu 
Hola, Vivo en La Tancada desde hace años. En total somos unas 35 personas, entre 
las cuales mujeres y gente que está enferma. El ayuntamiento nos quiere echar a la 
calle. No tenemos dónde ir. Nadie de los que vivimos allí tiene dinero para buscar otro 
sitio donde dormir. La gran mayoría no tiene papeles y pedimos trabajo. Por culpa de 
la ley de extranjería nos ha llegado una carta diciendo que el Ayuntamiento nos quiere 
echar. Pedimos por favor que no nos echéis y que nos ayudéis y poder tener una vida 
mejor. Pregunta: ¿Cree usted que es una solución decir a 35 personas que vayan a la 
calle? No tenemos adónde ir, por favor.  
 
Intervé un altre veí de La Tancada 
Hola, Gobierno. Yo acompaño a Lili. Yo también vivo en La Tancada, hace muchos 
años. Nosotros vivimos juntos con diferente gente. Pedimos por favor que esa carta no 
vaya con nosotros. Si el Ayuntamiento nos echa, ¿dónde iremos? Yo estoy enfermo, 
también, estoy operado. No puedo trabajar. Por favor, hemos venido a pedir al 
Gobierno, señores y señoras. 
 
El Sr. Santi González Miret 
Cinc segons, perquè s'han deixat una cosa molt important. El desnonament, quan està 
ocupada una propietat de l'Ajuntament durant més d'un any, el desnonament no pot 
ser via administrativa, ha de ser via judicial. Vam presentar un recurs i l'Ajuntament, 
l'Albert Batlle, que sempre diu que defensa les seves lleis, en aquest cas se les està 
saltant. Ha d’anar via judicial, no pot ser via administrativa com s'està fent de moment. 
O sigui, està cometent una il·legalitat. 
 
El regidor 
Està clar que atendrem les situacions de vulnerabilitat que pugui haver-hi. Però està 
clar també que l'espai de La Tancada no reuneix cap tipus de condicions per realitzar 
cap tipus d'activitat i, sobretot, perquè pugui viure-hi ningú. Farem les atencions. Els 
serveis municipals atendran les situacions de vulnerabilitat que hi ha. (Crits del públic.) 
Però en aquell espai saben perfectament vostès que no s'hi pot viure. («No es pot fer, 
això. És una vergonya.») 
 



La presidenta crida a l’ordre. No havent-hi més intervencions, recorda que de cara a 
poder tenir converses amb més temps, l'espai per excel·lència de participació veïnal és 
l'audiència a l'audiència pública, que tindrà lloc el 16 de novembre, o els consells de 
barri. Agraeix als veïns i veïnes la seva presència i aixeca la sessió. 
 
 
 

 

La secretària del Consell 

 

 

 

 

Vist i plau 

El president 
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